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PREFACE

The successful planting of an English Colony at Jamestown in 1607 had the meaning
that England had become the world power in the place of Spain.

One hundred years previous, Spain became the head of the dominant religious influence and
military power of Europe. She had the monopoly of America, and her treasury was filled
with the gold and silver of Mexico and Peru. Her title to the whole of the new continent
was based upon the great discovery of Columbus in 1492. The conscious rivalry of England
with this colossal power did not begin till Elizabeth ascended the throne in 1558. Then it
was the rising of a nation instinct with enthusiasm, daring, and activity. For the negation
of the exclusive right of Spain to the American continent, the almost forgotten voyage to
North America of John Cabot in 1497, under the auspices of Henry VII., an English King,
was revived by Richard Hakluyt. The next fifty years were replete with deeds of splendor
and glory. First, Sir John Hawkins threw down the barriers which for so long had with-
held English ships from the Western continent by sailing to the West Indies and selling
negroes to the Spanish planters. Then Drake and Cavendish hurled themselves upon the
Spanish settlements on the west coast of South America and plundered them of their gold
and circumnavigated the globe. Next, in their eager desire to outdo even Columbus in search
for the East Ir{dies, Frobisher and Davis performed their glorious voyages to the North-
west and wrote their names upon the icy waters of Labrador and British America. The
grand Armada was overthrown in 1588, and the maritime power of Spain was utterly
crushed by another great naval victory won by the English eight years later in the harbor
of Cadiz.

Among the schemes to cut into the power of Spain was one contemplating the establish-
ment of an English colony in North America. This noble design was conceived by Sir
Humphrey Gilbert and promoted by his half brother Sir Walter Raleigh, and they are
the glorious twin spirits that stand on the threshold of American history. Newfoundland
and Roanoke are dedicated to their memories. Though the times were not yet ripe for suc-
cess, their faith soared above all reverses. “We are as near Heaven by sea as by land,” said
the one as he yielded up his life in the stormy waters. “I shall yet live to see Virginia an
English nation,” said the other, as he went to confinement in the Tower of London, and
eventually also to his death. In 1605, Spain, humbled and shorn of power, made peace with
England ; and now in the place of private enterprise like Gilbert’s and Raleigh’s, organized
capital, under influences of noble spirits, like Sir Thomas Smythe, Richard Hakluyt, Sir
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Edwin Sandys, Nichols Ferrar and the Earl of Southampton—worthy successors of Gilbert
and Raleigh—undertook the solution of the problem. Raleigh, confined in the Tower, could
not take an active part at this time, but his friends and relations were the chief actors and
workers in the new colonization schemes.

Two large associations were formed—one composed of lords, knights and merchants of
the city of London, and the other of residents in the cities of Bristol, Exeter and Plymouth,
—and they obtained from King James I., April 10, 1606, a joint charter which defined Vir-
ginia as the portion of North America lying between the 34th and 4sth parallel of north
latitude, practically the present United States. In this vast extent of territory the first
Company, called the Virginia Company of London, was permitted to establish a settlement
anywhere between 34 and 41 degrees; and the second, called the Plymouth Company, any-
where between 38 and 45 degrees. The actual jurisdiction of each Company was represented
by a rectangle extending fifty miles north of the settlement and fifty miles south, and east
and west 100 miles from the coast seaward, and 100 miles from the coast inland. The Ply-
mouth Company was singularly unfortunate in its attempts, but the efforts of the Virginia
Company were crowned with success; and by two new charters, 1609 and 1612, its juris-
diction was extended over the entire limit of its original sphere of possible settlement, and
from sea to sea. -

The subsequent history of Virginia affairs under the Company for nearly twenty years
is one of stupendous selfsacrifice both in England and America. The men in England who
had the supreme control gave freely of their money and time, and received no return except
the satisfaction of having founded in America a fifth kingdom under the Crown. The
men in Virginia incurred hardships without parallel in the world’s history, and most of them
went to the martyrdom of cruel death by climatic disease, starvation and Indian attack. It
was but natural that, in those unprecedented conditions, those in England should try to
shield themselves from the blame and throw upon the settlers the responsibility. But discrim-
inating history has seen the light at last, and while the motives of the directors of the
enterprise were always high and honorable, it is now recognized that in the government of
the colony they made many and serious blunders. For fear of making the enterprise unpop-
ular they refused to tell the English public the real truth as to the dangerous climate and
the other natural conditions making for evil. Virginia, as a country, had to be “boomed,”
at all events. Thus the poor settlers, who, for the most part, consisted of the best materials
in England—old sailors under Hawkins and Drake, or old soldiers of the Netherlands—were
abused and shamelessly villified. The appalling mortality which overwhelmed them for a
great number of years is itself a pathetic and passionate vindication. Never did any martyr
suffer so patiently, so patriotically, as these devoted settlers did—a prey to Indian attack,
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martial law, and climatic diseases—influences which, as the records show, left but one set-
tler alive at the end of a single year of residence, out of every five that came over.

Indeed, how can the body of the settlers be made responsible for the calamities that
ensued when they lived under a form of government made for them by others, productive
from the first of discord and faction; when they were not permitted to work for them-
selves, but for a present return of, profit to the Company, had to give their time and labor
to loading ships with sassafras, cedar, and other salable commodities; when they had no
choice of the place of settlement, and which was selected in accordance with orders of the
council in England; when they had no chance to till the fields, but were required to hunt
for gold and silver mines and make tedious discoveries by land and water? Deprived of the
opportunity to make their own living, they had to depend upon food sent from England,
which, when it reached America, was often unfit for hogs to eat, and introduced all manner
of disease. Above all, they had to deal with a climate which was singularly fatal to new-
comers, and to fight off numerous bands of fierce and ferocious Indians who surrounded them
on all sides.

Thus, the conditions were in every respect the reverse of those of the Plymouth settle-
ment in 1620 on Cape Cod Bay; for there the Pilgrim Fathers had the control of their own
government, the advantage of a dry and healthful situation, a sparkling stream of fresh
water at their doors, open fields deserted by the Indians, whose nearest town was forty miles
distant, a bay teeming with fish and a country abounding in animals whose skins brought a
large profit in England. And yet, favored as they were, had they not been succored by Vir-
ginia ships, the settlers there might have all perished of famine.

Nevertheless, the settlers in Virginia held grimly to their duty, and, the dying being con-
stantly succeeded by fresh bands doomed also to early death, but as determined as them-
selves, prosperity at last succeeded to misfortune, and plenty and happiness to poverty and
despair. When the civil wars in England broke out in 1642, the tone of society in Virginia
was raised by the great influx of cavaliers and other persons of means who sought safety in
Virginia. The clearing away of the woods improved the health conditions, and men came
no longer over to make tobacco, but to make homes for themselves and their families. Vir-
ginia continued to grow and improve until, at the beginning of the American Revolution,
she was the leading and most powerful of all the colonies.

The priorities of Virginia may be briefly stated. As the first permanent British Colony,
she may claim as her product not only the present Virginia and Southland, but all the other
English colonies in America, and indeed all the colonies of the present widespreading British
Empire. She was the eldest of all, and the inspiration of all. Because her governors kept
the New England coast clear of the French, and two ships sailing from Jamestown succored
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the settlers at New Plymouth, when, in 1622, they were at the point of starvation, she can
claim especially to be the mother of New England. She had the first English institutions—
trial by jury, law courts, representative lawmaking body, and free school. She was the first
to announce the principle of the indissolubility of taxation and representation. She led in-all
the events resulting in the American Revolution—that is to say—struck the first blow in the
French and Indian war, out of which war sprung the idea of taxing America; rallied the
other colonies against the Stamp Act; and under the Revenue Act solved the four different
crises which arose—proposing as a remedy for the first the policy of non-importation; for
the second a system of intercolonial committees; for the third a general congress; and for
the fourth Independence!

The life of a State is seen best in the lives of the citizens. The aim of this book will
be to give the biographies of all those who had any important connection with the founding
of the colony down to the American Revolution. Thus the book will be divided into four
parts, under the following headings:

I. The Founders; II. The Presidents and Governors; III. The Council of State;

1V. The Burgesses and Other Prominent Citizens.
THE AUTHOR.

~
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I—THE FOUNDERS

Henry VII,, King of England, was the son
of Edward Tudor, Earl of Richmond, by his
marriage with Margaret Beaufort, only daugh-
ter of John Duke of Beaufort. The deaths
of Henry VI. and of his son Prince Edward
made Henry the head of the House of Lan-
caster. He remained in Brittainy during the
whole of the reign of Edward IV. But Ed-
ward’s death in 1483, and the murder of his
two sons by the usurper Richard, removed
almost every rival belonging to the house of
York that could dispute his pretensions. He
made war against Richard and defeated him
at Bosworth in Leicestershire, and became
King in his place. In his administration of
the government he was politic and prudent.
He encouraged men of letters and was a great
patron of commerce. He came very nearly
anticipating Ferdinand and Isabella in sending
out Columbus; and under his encouragement
the Cabots discovered North America in 1497.
Henry VII. was the father of Henry VIII.,
and grandfather of Queen Elizabeth. He died
at Richmond, April 2, 1509.

Cabot, John, a Venetian navigator, and first
discoverer of North America. He visited
Arabia, and in 1491 was employed by some
merchants in Bristol, England, in hunting for
the mythical island of the seven cities and
Brazil. In 1495, in one of these private voy-
ages, he saw land. Encouraged accordingly,
he petitioned Henry VII., King of England,
to grant unto him and his three sons Lewis,
Sebastian and Sanctius, a charter to discover

and possess new lands. The letters patent
passed the seals on March 5, 1496, and on
May 2, 1497, John Cabot sailed from Bristol
with a small ship and 18 persons. Having
reached the continent of North America, some-
where about Cape Breton Island, he coasted
down 300 miles. He was three months on
the voyage, and on his return received much
honor, and the people, we are told, “ran after
him like mad,” for enlistment in his voyages.
To show where he landed he made a chart
and globe with the place designated. The
King gave him presents and a pension out of
the customs of the port of Bristol. Aided
by Henry, Cabot sailed on a second voyage
in the beginning of summer, 1498, with five
ships, but it is probable that he died on the
voyage, as the expedition seems to have re-
turned under the charge of his son, Sebastian
Cabot. Columbus never saw any part of the
territory of the United States, and as a nation
we trace back to the discoveries of John Cabot.

Cabot, Sebastian, second son of John Cabot,
was probably born in Bristol, about 1577, and
probably sailed with his father in many of
his voyages. His name appears in the peti-
tion to Henry VII. and in the charter granted
by the King, March 5, 1496. He probably
went with his father in his voyage to Amer-
ica, May 2, 1497, and the voyage of 1498
which sailed under the father was probably,
on account of the latter’s death, under the
son’s charge on its return. Later under the
auspices of Thomas Pert, vice-admiral of Eng-
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land, he paid a visit to South America and
the West India Islands. Not finding much
encouragement in England, which was not yet
a maritime nation, he entered the service of
the King of Spain and was appointed “pilot
major.” In 1526 he sailed to Brazil and spent
four years in exploring the country, but was
imprisoned a year on his return, on the charge
of mismanagement. He was, however, soon
reinstated in his former position, and remained
for many years examiner of pilots at Seville,
during which time he made his famous “mappe
monde,” which was first engraved in 1544.
He returned to England on the death of Henry
VIII, and Edward VI. gave him a pension
and made him grand pilot of England. Under
his leadership a Company of Discoverers, of
which he was made governor for life, was
formed. They sent out in 1553 an expedi-
tion under Sir Hugh Willoughby and Richard
Chancellor, which reached the White Sea and
discovered Russia. This ancient company,
which still exists, has a direct connection
with the settlement of Virginia. Sir Thomas
Smythe, treasurer of the Virginia Company
of London, was a successor of Cabot as gov-
ernor of this company in 1607, and its ships
were employed in taking emigrants to Vir-
ginia. Sebastian Cabot died about 1557.

Hawkins, William, son of John Hawkins,
Esq., of Tavistock, Devonshire, and Joan,
daughter of William Amidas, Esq., of Lancas-
ter, Cornwall. He made several voyages to
the coast of Africa and carried slaves from
thence to Brazil in 1530, and after. He mar-
ried Joan, daughter of William Trelawney,
Esq., of Cornwall. He was the father of Sir
John Hawkins.

Elizabeth, Queen of England, daughter of
Henry VIIL. by Anne Boleyn, was born at

Greenwich, September 7, 1533. She was edu-
cated by Grindall and Ascham, who made her
a great scholar and an expert linguist. She
succeeded to the throne on the death of her
sister Mary, November 17, 1558. Her reign
lasted 45 years, and it is sufficient to say that
she held with honor and glory the central
figure of a period that has hardly a parallel
in history for the outburst of activity along
all lines—literary, political, maritime and mili-
tary. She encouraged especially Sir Humphrey
Gilbert and Sir Walter Raleigh in their plans
of colonizing Virginia, and when Sir Richard
Grenville returned with his accounts of the
new found land she gave it the name of “Vir-
ginia” in memory of herself as the Virgin
Queen. She died March 24, 1603.

Cecil, William, Lord Burleigh, the great
minister of State to Queen Elizabeth. He
was born at Bourne, Lincolnshire, September
13, 1520. His biography would be almost a
history of the times in which he lived. He
patronized Sir Humphrey Gilbert and Sir
Walter Raleigh, and all the other English
voyagers for discovery. He was a man of
immense capacity for business, and held the
full confidence of the Queen. He died May

4, 1598.

Walsingham, Sir Francis, third and young-
est son of William Walsingham, of Scadbury,
parish of Chislehurst; principal Secretary of
State of Queen Elizabeth in 1573, and “one
of the pillars of her throne,” He was a pro-
moter of all the great expeditions during his
time, and staunch friend of Gilbert’s and
Raleigh’s plans to colonize America. He was
born in 1536, died April 6, 1590, and was
buried in St. Paul’s Cathedral, London.

Hawkins, Sir John, a great navigator, son
of William Hawkins, was born at Plymeouth,
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England, about 1532, entered the naval service
in 1551, and went on various voyages into
Spain, Portugal and the Canaries; he invented
the chain pump for ships, 1558-59, following
in the track of his father he visited Guinea
in 1562, and sailed to the West Indies with
a cargo of 300 negroes, whom he sold to the
Spaniards residing there. He returned to Eng-
land with a rich cargo of ginger, hides and
pearls. In 1564 Hawkins repeated the experi-
ment with greater success, and on his way
home stopped in Florida and relieved the
struggling colony of Huguenots planted there
by Admiral Coligny and barbarously destroyed
by the Spaniards soon after Hawkins’ de-
parture. The Queen rewarded him with a
crest, consisting of “a demi moor in his proper
colors, his hands behind him bound with a
cord.” In 1567 Hawkins went on a third ex-
pedition from Africa to the West Indies, but
was attacked by the Spanish fleet in the harbor
of San Juan de Ulloa, and most of his ships
and men were destroyed; two ships escaped,
commanded respectively by Hawkins and
Drake. Pretending to be a traitor, he was
made a grandee of Spain and he received large
sums of money from Philip II.,, and in 1572
equipped a fleet and sailed to the Azores to
lie in wait for Philip’s Mexican fleet ; appointed
treasurer of the navy in 1573; as rear-admiral
he had a great part in preparing England to
resist the Spaniards, and commanded the left
wing of the English fleet in the great battle
with the Armada in 1588. For his gallantry
and efficiency at this time he was knighted by
the Queen. In 1590 he had the command of
a squadron, which, in conjunction with another
under Sir Martin Frobisher, was sent to infest
the coast of Spain. In 1595 he joined with
Drake in an expedition against the Spanish
West Indies, but the two commanders disagreed
and he was unsuccessful in an attack on the

Canaries; and at Porto Rico he fell sick and
died and was buried in the sea. He sat twice
in Parliament for Plymouth, and founded and
erdowed St. John’s Hospital there for decayed
mariners and shipwrights of the royal navy.
He married Katherine, daughter of Benjamin
Golson, and his son, Sir Richard Hawkins,
ar able and distinguished seaman, was mem-
ber of the council for Virginia in 1607.

Frobisher, Sir Martin, son of Bernard Fro-
bisher by his wife Margaret, daughter of Sir
Richard Yorke, a great seaman and discoverer,
was born at Altofts, Normanton, Yorkshire,
about 1535; made a voyage to Guinea and
other places; served with Gilbert in Ireland;
stimulated by reading Gilbert’s “Discourse to
Prove a Passage by the Northwest to Cathaia
and the East Indies,” he began his glorious
voyages to the northwest coast of North
America. Before Frobisher’s departure on
his first voyage Queen Elizabeth sent for
him, commended him for his enterprise, and
when he sailed July 1, 1576, she waved her
hand to him from her palace window. He
explored Frobisher’s strait and took posses-
sion of the land called Meta Incognita in the
Queen’s name. The vain hope of a gold mine
inspired two other voyages to the same region
(1577-78). On his third voyage he discov-
ered Hudson strait ; vice-admiral in the Drake-
Sidney voyage, 1585-86; served against the
Armada and was knighted in 1588; com-
manded vessels against the Spanish commerce
1589-92; in 1594 he commanded the squadron
sent to aid Henry IV. of France; wounded at
the attack on Brest, November 7; died at Ply-
mouth, and was interred in St. Giles Church,
Cripple Gate, February, 1595.

Davis, John, a great navigator, born at
Sandridge, England, near Dartmouth, not far
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from the Gilberts and the Raleighs, about
1555. He was early inured to a seafaring
life and distinguished himself by three voy-
ages which he undertook for the discovery of
a northwest passage between 1585-87. He
discovered the great strait which bears his
name, and sailed along the coast of Green-
land. In 1571 he went as second in command
with Cavendish in his unfortunate journey to
the South Sea. He afterwards made five voy-
ages to the East Indies, and was killed in the
last by some Japanese pirates in the straits
of Malacca, December 27, 1605. He pub-
lished various books on maritime subjects, and
invented a quadrant which was invariably used
for taking the sun’s altitude at sea until it was
superceded by Hadley’s sextant.

Drake, Sir Francis, circumnavigator of the
globe, and the most famous seaman of his
age. His parentage is not certain, but he was
probably a son of Robert Drake of Otterton,
by his wife Agnes Kelloway. The date and
place of his birth are equally uncertain, but
he was probably born at Crowndale, near
Tavistock, Devonshire, in 1539, and was
named for his godfather, Francis Russell,
afterwards second earl of Bedford. His
father suffered persecution and was forced to
fly from his home at Tavistock, and inhabit in
the hull of a ship, where most of his younger
sons were born; he had twelve in all. Francis
was at an early age apprenticed to the master
of a small coasting vessel, who dying without
heirs, left the bark to him. He seems to have
followed this petty trade for a short time, but
in 1565 he was engaged in one or two voyages
to Guinea, the Spanish Main, and South Amer-
ica. Influenced by the accounts he heard of
the exploits of Hawkins, who was his kins-
man, he commanded the Judith in the fleet fit-

ted out by that great commander, which sailed
from Plymouth, October 2, 1467, and which,
with the exception of the Minion and the
Judith conveying Hawkins ard Drake, were
destroyed in the harbor of San Juan d’Ulloa
by a treacherous attack of the Spaniards. In
1570 he went on his own account to the West
Indies and in 1571 went again, the chief fruit
of which voyages was the intelligence he gained
of men and places which were useful for his
In 1572 he sailed with
two small ships, having on board the parts of
three “dainty pinnaces,” and being reinforced
on the way by another English ship arrived at
the Isle of Pines in Cuba, where they cap-
tured two Spanish vessels. This adventure
was followed by numberless others which in-
volved the surrender of Nombre de Dios, the
burning of Porto Bello, the sacking of Vera
Cruz, the destruction of many Spanish ships,
and the capture of a caravan of mules loaded
with thirty tons of silver. On this voyage, in
one of his journeys into the country of
Panama, Drake, from a tree on the ridge, had
a view of both oceans, and, transported at the
sight, prayed fervently that he might live to
sail the one he now first saw but had never
visited. At length returning homeward, he
arrived in Plymouth, Sunday, August 9, 1587, .
when, at the news, leaving the preacher in the
midst of his sermon, everybody ran out of
church to see the famous seaman.

future movements.

This was the most famous voyage ever made
by an Englishman, but Drake contemplated
greater things. After some service in Ireland,
Drake got together a squadron of five vessels
and sailed again to America. He determined
to visit that great wide spreading sea of the
west, which he had seen from the ridge of

Panama. He left Falmouth, December 13,
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1577, and sailed to Brazil, and thence coasting
southward passed through the straits of Ma-
gellan. All of his ships but the Pelican, in
which he sailed, were either abandoned, de-
stroyed in the storm or returned to England.
But Drake was undismayed. Changing the
name of his vessel to Golden Hind, he swept
up the western coast of South America, plun-
dering towns and shipping as he went. He
then coasted California and North America, as
far as 48° north latitude. Returning again
southward, he anchored in’a little harbor near
the Bay of San Francisco and took possession
of the country in the name of Queen Eliza-
beth, calling it New Albion. Having over-
hauled and reprovisioned his ship, he struek
boldly across the Pacific and after an absence
of nearly three years at last reached Plymouth,
England, on Sunday, September 26, 1580—
being the first Englishman and the next person
after Magellan to circumnavigate the globe.
He arrived very richly freighted with gold,
silver, silk, pearls and precious stones, amount-
ing in value to one million and a half sterling,
represented perhaps in modern values about
$40,000,000. Queen Elizabeth visited Drake’s
ship at Deptford, and knighted him and be-
stowed upon him a coat of arms and a crest.
And the King of Spain issued a proclamation
offering 20,000 ducats for Drake’s head. Soon
after these events he served as mayor of Ply-
mouth and as member of Parliament.

Queen Elizabeth having come to an open
breach with the King of Spain, Drake was
sent in 1585 with a fleet of twenty-six sail to
attack the Spanish settlements in the West
Indies. He took St. Jago in Cuba, St. Do-
mingo, Carthegena and St. Augustine, and
carried away booty to the amount of £60,000
sterling. Sailing northward he visited Lane’s
colony at Roanoke, and finding them disheart-

ened took them all on board and carried them
back to Portsmouth, England, which he
reached July 28, 1586.

Drake was not long left idle. In 1581 he
was sent with a strong fleet against the Span-
ish coast and created much havoc in sinking
and burning 100 Spanish vessels, and destroy-
ing four castles on the shore; and off the
Azores captured a Portugese East-Indiaman
loaded with wealth estimated at £10,000. This
was what Drake called “singing the King’s
beard.” He liberally employed some of the
wealth he had acquired in bringing water from
a distant spring to the town of Plymouth.
Drake was active in preparing England against
the attack of the Spanish Armada. It was his
urgent advice to the Queen not to wait the
attack, but to carry the war to the Spanish
coast and thereby break up the proposed move-
In the battle with the Armada he was
vice-admiral under Lord Charles Howard, and
his squadron had the principal share in the dis-
comfiture of the Spanish fleet as it fled before
the storms and foe.

ment.

The next year Drake was sent with a body
of land forces under Sir John Norris for the
purpose of restoring Don Antonio to the
throne of Portugal, but the expedition was
attended with a large loss of life and was not
successful in its primary objects, though Drake
had the good fortune to capture a large fleet
laden with naval stores, thus putting an end
to all proposals of an invasion from Spain.
For the next few years Drake was actively
but peacefully employed on shore, and in 1593
sat in parliament for Plymouth. In 1594 he
was admiral of a fleet to make another attack
on the West Indies, and Sir John Hawkins
was vice-admiral. The expedition seems to
have been unfortunate from the beginning.
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The enemy were forewarned, and everywhere
they met with determined opposition. Various
towns, including Nombre de Dios, were burned
and sacked, but they obtained no booty. Haw-
kins died when off Porto Rico, and Drake fell
sick of dysentery. His disease was aggra-
vated by his disappointment and exertions, and
it finally took a bad turn. On the return he
also died off Porto Rico, the date being Janu-
ary 28, 1595-96. His body, encased in a
leaden coffin, was committed to the deep next
day. He was twice married; first to Mary
Newman, and secondly to Elizabeth, daughter
of Sir George Sydenham, who survived him
and afterwards married Sir William Courte-
nay, of Powderham, in Devonshire. He left
no children nor did any of his eleven brothers,
except one Captain Thomas Drake, who left
a daughter Elizabeth, wife of John Bamfield,
Esq.; and a son Francis, who was created
baronet August 2, 1622.

Hakluyt, Rev. Richard, a celebrated naval
historian, born about 1555, brought up at
Westminster School, and graduated A. B. at
Christ Church College, Oxford, February 19,
1573; M. A. June 27, 1577. His interest in
navigation was early excited by the example
and teaching of his cousin Richard Hakluyt,
Sr., and he devoted himself to the study of
geography and collecting and publishing the
accounts of travels and discoveries. In 1582
appeared his “Divers Voyages;” in 1584 he
wrote his “Discourse on Western Planting”
for Raleigh, in which he pictured the advan-
tage of an English settlement in America; in
1586 he caused the journals of Ribault and
others to be published ; in 1587 he published an
improved edition of Peter Martyr’s work, “De
Orbe Novo,” afterwards translated in English
and published under the title of “The Historie

of the West Indies;” in 1588 he applied him-
self Yo his greatest work, “Principal Naviga-
tions,” which he published in 1589; and
shortly after he issued a second edition. In
1601 he published a translation of Antonio
Galvano’s “History of Discoveries,” and in
1609 a translation of Ferdinand De Soto’s
“Description of Florida.” During this time
he filled many offices. He was appointed at a
very early age to read public lectures at Ox-
ford upon cosmography; in 1582-83 he was .
chaplain of the English embassy at Paris,
where he remained five years; during his
absence he was made a prebendary of Bristol;
in 1605 he was appointed rector of Wethering-
set in Suffolk. He took great interest in the
colonization of Virginia, and was one of the
four incorporators mentioned by name in the
patent granted to the Virginia Company of
London in 1606. On the recommendation of
Dr. Richard Bancroft, Archbishop of Canter-
bury, the post of minister at Jamestown was
offered to him, but he declined in favor of
Robert Hunt. Hackluyt died at Eton in Hert-
fordshire in November, 1606, and was buried
among the illustrious dead in Westminster
Abbey. No man did more for the English
occupation of America, since by his numerous
works he fired the imagination of the nation
and inspired the navigators with the zeal of
crusaders to whom no sea or enterprise, how-
ever hazardous, had any terrors.

Gilbert, Sir Humphrey, son of Otho Gil-
bert and his wife Katherine Champernoun,
was born in Devonshire, at his father’s house
called Greenway, upon Dart river, about 1639;
educated at Eton and Oxford; devoted himself
to the study of navigation and the art of war;
was wounded at Havre in fighting against the
French, and afterwards saw much military
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experience in Ireland, where after defeating
the celebrated McCarthy More he was made
governor of Munster in October, 1569;
knighted at Drogheda by the lord lieutenant
of Ireland, Sir Henry Sidney, January 1, 1570,
and the same year returned to England and
married Joan, only daughter and heiress of
John Aucher, of Otterden, by his wife Ann,
daughter of Sir William Kellaway; M. P.
from Plymouth in 1571; commanded the
squadron sent to reinforce Flushing in the
autumn of 1572; returned to England in the
fall of 1573, and was living at Limehouse in
1575-78. He became greatly interested in
making discoveries, and in 1566 petitioned the
Queen for the privilege of making northeast
discoveries, and in 1567 of making northwest
discoveries. He wrote a “Discourse of a’Dis-
covery for a new passage to Cataia,” and con-
ceived the design of planting an English set-
tlement in the New World to countervail the
power of Spain. Accordingly, he obtained a
patent from Queen Elizabeth for this purpose,
dated June 11, 1578; sailed in the fall of that
year with seven ships and 387 men, but was
soon forced to return; in 1579 he sent Simon
Ferdinando and in 1580 John Walker to make
preliminary explorations, and on June 11, 1583,
sailed himself a second time with five ships
bearing 260 men; August 3, 1583, he reached
Newfoundland, of which he took possession
in the name of Queen Elizabeth. From here
he sailed southward, but the desertion and loss
of several of his vessels forced him to abandon
the expedition and to attempt to return home
with the two that remained. On the way a
terrible storm on September 10, 1583, swal-
lowed up one of them bearing Gilbert himself.
Throughout the whole expedition he showed
an invincible spirit, and his last words will be
kept in precious remembrance: “We are as

near Heaven- by sea as by land.” He is justly
considered the founder of American coloniza-
tion. He was the father of a number of chil-
dren, among whom were John, Bartholomew
and Raleigh Gilbert, all of whom were inter-
ested in the settlement of America.

Gilbert, Adrian, of Sandridge, son of Otho
Gilbert, of Compton, and brother of Sir Hum-
phrey Gilbert, made a voyage to the northwest
prior to 1583; interested in the voyages of his
brother Sir Humphrey, in the voyages of John
Davis 1586-87, and in the voyage of Caven-
dish, 1591; was constable of Sherborne Cas-
tle, 1596-1603; member of parliament for

Bridgeport, 1597-98.

Gilbert, Sir John, of Greenway, eldest son
of Otho Gilbert and Katherine Champernoun,
his wife, and brother of Sir Humphrey Gil-
bert; knighted by Queen Elizabeth at West-
minster, 1571; vice-admiral of Devon, 1585;
mayor of Plymouth, 1589; married Elizabeth,
daughter of Sir Richard Chudleigh, and was
buried in St. Peter’s Cathedral, Exeter, where
an elegant monument remains to his memory.
Interested in the expeditions of his brother Sir
Humphrey.

Gilbert, Sir John, eldest son of Sir Hum-
phrey Gilbert, went with Raleigh to Guiana in
1595 ; showed gallantry at the battle of Cadiz
in 1596 and was knighted by Essex; governor
of the fort at Plymouth, 1597 ; member of the
council for Virginia, 1607 ; was a brave officer;
married a daughter of Sir Richard Molyneux,
of Sefton, but died without issue, July 5, 1608,
of smallpox, and was buried at Marldon
Church. His brother Raleigh Gilbert was his
heir.

Ferdinando, Simon, a Portugese pilot, sailed
with Drake on his celebrated voyage to the
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West Indies in 1577, and in 1579 Gilbert sent
him to America to explore the way for his
colony; he was a pilot in Fenton’s voyage in
1582-83, and in the exploring voyage to North
Carolina of Amidas and Barlow in 1584; sub-
sequently he went with the colonies of Lane
and John White to Roanoke. He was prob-
ably one of those who disappeared with the
last.

Walker, John, was employed by Sir Hum-
phrey Gilbert to make an exploring voyage in
1580 to America. He visited the Penobscot
river and reported to Sir Humphrey the dis-
covery of a silver mine within the river. This
induced Gilbert to direct his voyage to New-
foundland in 1583, and probably prompted the
plans which he appears to have formed on the
return voyage of sending out two new expedi-
tions the following spring.

Raleigh, Sir Walter, son of Walter Raleigh,
Esq., of Fardel, near Plymouth, and Katharine
Champernoun, daughter of Sir Philip Cham-
pernoun, of Modbury, in Devonshire, and
widow of Otho Gilbert, Esq., of Compton. He
was born at Hayes Barton, in Devonshire,
1552; educated at Oriel College, Oxford, about
1568 ; served in France five years to assist the
French Huguenots, returned to London in
1576; in 1578 went to the Netherlands under
Sir John Norris to help the Dutch against the
Spaniards; the following year engaged with
his brother Sir Humphrey Gilbert in his Amer-
ican schemes and sailed in the Falcon, but the
expedition was unfortunate and he soon re-
turned; in 1580 he raised troops and took
part in suppressing an insurrection in Ireland
and received a grant there from Queen Eliz-
abeth of 12,000 acres; furnished a ship to Sir
Humphrey’s second colonization expedition in
1583 ; interested in Adrian Gilbert’s patent of

the Northwest passage ; obtained patent March
25, 1584, for planting a colony in America;
sends Amidas and Barlow to America, April
27, 1584, who explored the coast of North
Carolina ; on their return the Queen named the
country Virginia, in honor of herself; mem-
ber of parliament for Devon, November 23,
1584, to September 14, 1585; his patent of
colonization confirmed by parliament in De-
cember, 1584; grows in favor of the Queen
and is knighted at Greenwich, January 1, 1585.
About the same time he received the grant of
a monopoly for the selling of wine throughout
the kingdom, was made seneschal of the
duchies of Cornwall and Exeter and lord
warden of the Stannaries; pleased at the suc-
cess of Amidas and Barlow, Raleigh sent
seven ships under Sir Richard Grenville and
200 settlers under Capt. Ralph Lane, who
occupied Roanoke Island, in Pamlico Sound,
North Carolina, August 17, 1585, but the colo-
nists returned to England the following year
in the fleet of Sir Francis Drake; member
of parliament for Devon in 1586-87; during
this time he was made captain of the Queen’s
Guard and member of the council of war;
May 8, 1587, he sent another colony to Roa-
noke under Governor John White; in 1588
he was one of the captains of the English
fleet who fought the Armada; assigned his
interests in America to Thomas Smith and
others in 1589, but aided in sending an expedi-
tion in 1591 to the relief of the colonists at
Roanoke, who were never found; planned a
voyage against Panama in 1592; married Eliz-
abeth Throckmorton, and thereby incurred the
anger of Queen Elizabeth, who imprisoned
him in the tower of London; 1593, member of
parliament for St. Michaels; went on a voyage
to Guiana in 1595; took a prominent part in
the taking of Cadiz in June, 1596; published
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an account of his voyage of 1595 to Guiana in
1596, and sent a voyage there under Captain
Keymis, and another under Berry, 1596-97; in
1597 he sailed on the celebrated voyage to the
Azores; member of parliament for Dorset
1597-98 ; governor and captain of Jersey, Au-
gust 26, 1600 ; member of parliament for Corn-
wall, 1600-1601 ; sends Mace on a voyage to
America and his nephew Bartholomew Gilbert,
1602; gives permission to Martin Pring to
make a voyage in 1603 ; upon the accession of
King James he lost his influence at Court, was
stripped of his preferments, and accused, tried
and condemned for high treason, as a partici-
pator in Lord Cobham's plot for placing Lady
Arabella Stuart on the throne; was confined
in the Tower from 1603 to January 30, 1616,
during which time he wrote “The History of
the World,” down to the end of the Macedo-
nian war, B. C. 167; in 1616 he was tempo-
rarily released by the King and sent to find
a gold mine in Guiana; when he returned
empty handed he was arrested on the com-
plaint of the Spanish ambassador and sen-
tenced to death, and executed October 29,
1619, on the verdict of the jury seventeen years
before, now recognized to have been based on
charges trumped up by political enemies. He
was buried in St. Margaret’s, Westminster. He
was the most accomplished gentleman of his
age, and to him is due more than any other
man the popularizing of colonization. He in-
troduced into general use the potato, which he
planted on his estate in Ireland, and tobacco,
which he taught the courtiers to smoke. He
left an only surviving son, Carew Raleigh,
who was a member of the Virginia Company
of London, April 2, 1623.

Amidas, Philip, said to have been born at
Hull, England, 1550; was sent by Raleigh

with Arthur Barlow to explore the coast of
North Carolina or Virginia. He left the west
of England, April 27, 1584, visited North
Carolina and explored Pamlico Sound, which
he found dotted with many islands, the largest
of which was Roanoke. When he returned
and reported his new discovery, the Queen
called the country in honor of herself, Vir-
ginia. He died in 1618,

Barlow, Arthur, employed by Sir Walter
Raleigh with Philip Amidas to lead an explor-
ing expedition to North Carolina in 1584.

Grenville, Sir Richard, son of Sir Roger
Grenville, and his wife Thomasine, daughter
of Thomas Cole, Esq., of Slade, in Devon-
shire, was born in 1540, and at an early age
acquired much distinction in fighting the
Turks; member of parliament for Cornwall,
1571, and for Launceston, 1572-83; knighted
at “Windesore,” in 1577 ; sheriff of Cornwall,
1578 ; became greatly interested in foreign dis-
coveries ; aided Raleigh in sending out Amidas
and Barlow to America, 1584; member of
parliament for Cornwall, 1584-85, and served
on committee for conferring Raleigh’s patent
of colonization; took the first colony to Vir-
ginia, Aprikto October, 1585; went on a sec-
ond voyage bringing supplies, April to De-
cember, 1586; took Spanish prizes on each
voyage; member of council of war to resist
the Spanish Armada, 1587, and fought in the
great sea fight 1588; 1501, vice-admiral of
the fleet under Sir Thomas Howard, and lost
his life in a sea fight near the Azores, in which
his single ship withstood for many hours five
Spanish galleons supported at intervals by ten
others. An old chronicler asserts that it was
“the stoutest sea fight ever waged.” He mar-
ried Mary, daughter of Sir John St. Leger, and
their eldest son was Bernard Grenville.
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Cavendish, Sir Thomas, an adventurous
seaman, the second Englishman to circumnavi-
gate the globe, was born at Grimston Hall,
Trimley, St. Martin Parish, Suffolk county,
England, 1564 ; he equipped a ship at his own
expense and sailed with Sir Richard Gren-
ville on the voyage to Roanoke Island in 1585 ;
afterwards mortgaged his estates and fitted out
a fleet to prey on Spanish commerce, and em-
barking from Plymouth, July 21, 1586, crossed
the Atlantic, ran down the coast of South
America, cleared the straits of Magellan and
heading northward ravaged the seaboard of
Chili, Peru and New Spain. He captured a
galleon laden with valuable merchandise and
122,000 Spanish dollars. He went as far as
Cape Lucas, on the coast of California, and
then sailed for England by the way of the
Cape of Good Hope, reaching Plymouth, Sep-
tember 9, 1588, after an absence of two years,
one month and nineteen days. On his return
home Queen Elizabeth knighted him. His
share of the spoils was “rich enough to pur-
chase a fair earldom.” In three years he plan-
ned another voyage of the same scope, but his
good genius deserted him. His plans were
rendered abortive by tempestuous weather,
sickness, hunger and desertion, and being com-
pelled to turn homeward died at sea in the
summer of 1592, heartbroken from want,
anguish and fatigue.

Lane, Captain Ralph, second son of Sir
Ralph Lane, of Orlinbury, and his wife Maud,
daughter of William Lord Parr, uncle of
Queen Katherine Papr, was born in North-
amptonshire, about 1630; entered the Queen’s
service in 1563; distinguished himself in the
rebellion of 1569, and was made governor of
Kerry and Clan Morris; he is described by
Stow as “a great projector in these times,”

and proposed to the crown many schemes of
all kinds ; was selected by Raleigh as governor
of the colony to be sent to Roanoke Island in
1585 ; finding that there were no gold mines
in North Carolina he returned home with the
settlers in 1586; afterwards was a member of
the commission to provide for the defence of
England against the Spanish Armada; and in
1589 was a colonel in the expedition of Drake
and Norris to Portugal ; he was made muster-
master-general in Ireland, where he was dan-
gerously wounded; was knighted by Lord
Fitzwilliam, deputy lord lieutenant of Ireland,
in 1593, and died in 1604 or 1605.

Hariot, Thomas, an eminent English math-
ematician, born at Oxford, in 1560, studied at
St. Mary’s Hall, Oxford University, where he
took the degree of Bachelor of Arts, February
12, 1580. Soon after he was entertained by
Sir Walter Raleigh as his instructor in mathe-
matics, and granted by him an annual pension.
He was sent with Ralph Lane and his colony
to Roanoke in 1585, and upon his return he
published the results of his labors in “A Brief
and True Report of the newfoundland of Vir-
ginia, etc., London, 1588.” He was the con-
stant companion of Sir Walter Raleigh when
he was confined in the Tower of London. He
made a sun dial for the Earl of Northumber-
land, which is still to be seen in the south
face of St. Martin’s tower. In 1607 he drew
up observations on the comet known as “Hal-
ley’s Comet.” He was the first to detect the
spots on the sun, and is said to have observed
the satellites of Jupiter a few days after Gali-
leo first discovered them. He arrived at a
complete theory of the genesis of equations in
algebra, which Cardan and Vieta had but par-
tially conceived. He preserved a keen inter-
est in the colonization of Virginia till his death,
at London, July 2, 1621.
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White, Captain John, was one of the set-
tlers who went with Captain Ralph Lane and
his colonists to Roanoke in 1586. He was an
artist, and made maps of the country and
drawings of the Indian life. Many of his
paintings are now in the Sloane collection and
in the Grenville Library in the British Mu-
seum. He was one of those to whom Raleigh
assigned his patent in January, 1587, and went
in charge of a second colony to Roanoke in
May that year. In November he went to Eng-
land for supplies, but his return to Roanoke
was delayed on account of the invasion of
England by the Spanish Armada. At length
after three years he returned to Roanoke, but
found no trace of the colony which he had left
behind. Some of his maps and drawings were
engraved in 1590 by De Bry in Hariot’s report
of the New found land of Virginia. He was
Hving in 1504, when he wrote a letter to
Raleigh. One of the lost colonists was his own
daughter, wife of Annanias Dare, to whom
was born a daughter, Virginia, August 18,
1578, the first child of English parents to be
born in America.

Matl:e, Samuel, a mariner in the employ-
ment of Sir Walter Raleigh, was sent by him
three times to Virginia to search for the “Lost
Colony of Roanoke;” the third voyage was in
1602; he departed from Waymouth in March,
and reaching the American coast forty leagues
south of Cape Hatteras, spent a month search-
ing the coast and trading with the Indians; he
returned with a cargo of sassafras and roots of
different kinds, but brought no news of the
“Lost Colony.”

James I. of England and VI. of Scotland,
only child of Mary Queen of Scots, daughter
of James V., by her cousin Henry Stuart, Lord
Darnley, was born in the Castle of Edinburgh,
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June 19, 1566. He married Anne of Denmark,
November 24, 1589, and was proclaimed King
of England on the death of Queen Elizabeth,
March 24, 1603. His reign lasted till March
27, 1625, when he died. In estimating his
career, while we must condemn his subservi-
ency to favorites like Somerset and Bucking-
ham, and his exhorbitant ideas of his preroga-
tive, we must praise his actions in other re-
spects. He loved peace, and was fond of
books and literary men. He had patriotic
views on extending the trade and power of the
nation by favoring merchants, discoveries and
colonization. He enlarged the privileges of
the East India, the Muscovy, the Turkey and
the Merchant Adventurers Companies, and
granted three charters to the Virginia Com-
pany, successively increasing its powers. While
he has been condemned for having the com-
pany dissolved, it cannot be said that he acted
without some good reasons. The company had
fallen into factions, and the terrible mortality
in Virginia gave the appearance of careless
administration, Of course Sandys and South-
ampton were not responsible for this, but sub-
sequent events justified King James’ action.
As a matter of fact the colony had outgrown
the care of a distant corporation. Jamestown,
James river and James City county in Virginia
still remind us of his name and reign.

Cecil, Sir Robert, Earl of Salisbury, born
June 1, 1560, son of William Cecil, Lord Bur-
leigh, whom he succeeded as secretary of.state
on his death in 1598 In that office he was
in fact prime minister during the next five
years of his life. He was sole secretary of
state to James I. from 1603 to his death in
1612. He was one of the earliest and con-
stant friends of the Virginia enterprise, and
-subscribed £333 6s. 8d. to its stock.
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Gosnold, Bartholomew, ‘(q. v.).

Gilbert, Bartholomew, son of Sir Hum-
phrey Gilbert, sailed with Bartholomew Gos-
nold in the ship Concord, sent out by the Earl
of Southampton to the New England coast,
March 26, 1602; May 10, 1603, in a small
bark of fifty tons, he sailed to Chesapeake
Bay; when landing on the eastern shore he
was attacked by Indians and killed in July of
that year. The ship returned to England
about the end of September.

Pring, Martin, sea captain, son of John
Pring of Awliscomb, Devonshire, was in 1603
sent out by Richard Hakluyt and others of
Bristo!l under license from Sir Walter Raleigh
with two ships the Speedwell and Discovery
to perform a voyage to the coast of New Eng-
land. They arrived at Bristol on October 2,
where they reported the land they had visited
“full of God’s blessings.” He then went on a
voyage to Guiana, and, afterwards in Octo-
ber, 1606, went out to New England in an
expedition fitted out by Sir John Popham, and
“brought back with him,” wrote Sir Ferdinand
Gorges, “the most exact discovery of that land
that ever came to my hand since.” Pring
afterwards saw much service in the employ-
ment of the East India Company’s ships. On
his passage home in 1621, in the Royal James,
the officers and men made a subscription
towards building a free school in Virginia,
amounting to £70 8s 6d., of which Pring con-
tributed £6 13s. 4d. On July 3 he was made a
freeman of the Virginia Company of London
and was granted two shares of land in Vir-
ginia. The East India Company, however,
censured him for engaging in private trade,
and for being too complacent to the Dutch.
He died in 1626, and was buried at St. Ste-
phen’s Church, Bristol, where there is a mon-

ument to his memory. His daughter Alice
married Andrews, son of William Burwell, a
commissioner of the navy.

Weymouth, George, voyager, was employ-
ed by the East India Company in 1601, to make
a voyage for the discovery of a northwest pas-
sage to India. He penetrated some distance
into Hudson Strait, and thus “lit the light”
which guided Hudson to the great waters in
British America which bear his name. In
1605 Weymouth was put in command of the
Archangel, a vessel fitted out by the Earl of
Southampton and his brother-in-law, Lord
Thomas Arundell, of Wardour. He sailed
from Ratcliffe in the beginning of March and
visited Nantucket, Monhegan Island, and dis-
covered a large river which has never been
definitely identified. He traded with the In-
dians and returned to England with a very
valuable cargo of furs. He arrived at Dart-
mouth, July 18, 1605. The last mention of
him is on October 27, 1607, when he was
granted a pension of 3s. 4d. per diem.

Gilbert, Raleigh, a son of Sir Humphrey
Gilbert, brother of Sir John Gilbert, and ne-
phew o Sir Walter Raleigh; very active in the
settlement of America; an incorporator in the
first Virginia charter April 10, 1606; May 31,
1607, sailed from Plymouth, England, in the
expedition sent out by the Plymouth Company
to the Kennebec river in Maine; was member
of the local council, and after the death of
George Popham was president ; after a winter
of much suffering he returned with the set-
tlers to England; married Elizabeth, daugh-
ter of John Kelley, Esq., of Devon ; member of
the council for New England in 1620; he died
in 1626, leaving seven children, many of whose
descendants are living in Cornwall, England.
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Smith or Smythe, Sir Thomas, a great
merchant and first treasurer of the Virginia
Company of London, born about 1558, son of
Sir Thomas Smythe, of Ostenhanger in Kent,
a merchant of large wealth, who at the coming
of the Armada lent Queen Elizabeth £1000,
and who, as collector of the customs, was gen-
erally known as “Mr. Customer Smith.” The
son was probably the most important merchant
of his day, being at one time head of all the
leading merchant companies of London. He
was educated at Oxford, and went early into
business. He was an incorporator of the Tur-
key Company in 1581, a principal member of
the Russia Company in 1587, and the first on
the list of those persons to whom Raleigh
assigned (March 7, 1589) his interest in Vir-
ginia. He formed a friendship with the Earl
of Essex and aécompanied him to Cadiz in
1596, where he was knighted by him for gal-
lantry. In 1599 he was sheriff of London, and
in 1600 was first governor of the East India
Company. In 1601 he was captain of the
trained bands of London; and was arrested
about this time for suspected complicity in
the insurrection of Essex. He was confined
a short time and was released from the Tower
of London in September, 1602. King James
regarded Essex’s friends as his friends, and
on May 13 knighted him at the Tower. In
1604 he was appointed, on account of his con-
cern in the Muscovy Company, special ambas-
sador to Russia. He visited the Czar at Jaro-
slav and obtained from him new privileges
for the Muscovy Company. In 1603 he was
reélected governor of the East India Company
and held the office till 1621; M. P. for Dun-
wich, 1604-11, and for Saltash, 1621-22.

In 1606 he was active in forming the Vir-
ginia Company and was appointed member of
the Virginia Council in England, and treasurer

of the company. He continued treasurer for
twelve years. In 1618 he was appointed one
of the commissioners of the navy and held
that office till his death in 1625. In 1618 the
Virginia Company divided into three parties—
one composed of the lords and many gentlemen
under the lead of Robert Rich, Earl of War-
wick, and the Earl of Southampton; another
consisting principally of merchants under the
lead of Sir Thomas Smythe; and a third, “the
faction of the auditors,” under Sir Edwin
Sandys. Smythe had been alienated from
Rich on account of the marriage of his son
John, a mere youth of 18, to a sister of the
Earl, without the privity of the father. So
the first and third factions united, and
elected Sir Edwin Sandys as treasurer in 1619.
Smythe, doubtless knowing his defeat to be
certain, declined to stand. He continued, how-
ever, governor of the East India Company
and the Bermuda Islands Company. The fac-
tional disturbances in the Virginia Company
continued to grow, and the Smythe faction,
now reinforced by the Earl of Warwick,
assailed the government of the Virginia Col-
ony as conducted by their adversaries, with
such violence that King James finally had the
charter abrogated in the courts in June, 1624.
After this abrogation Smith was a member of
the royal commission for Virginia affairs till
his death, September 4, 1625. He was buried
at Hone Church, Kent, where is to be seen a
superb monument to his memory.

In estimating the services of Smythe to Vir-
ginia, while there is no doubt that he had its
interest clearly to heart and gave largely of
his time and money to the enterprise, his policy
of ruling the settlers like a military camp and
establishing martial law cannot be approved.
On the general subject of explorations he had
noble and enlarged views. Besides performing
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the main part in establishing an English colony
in Virginia, he aided and promoted many voy-
ages to find a northwest passage to India—
Henry Hudson’s in 1610, Jonas Poole’s in
1611, Captain Button’s in 1612, Robert Foth-
erbie’s in 1615, Robert Bileth and William
Baffin’s in 1616, when “Smith’s Sound” was
discovered and named for him. Indeed, his
name was engrafted everywhere upon land and
water beyond perhaps that of any other Eng-
lishman. He was besides the patron of many
men of science, and his gifts and bequests
were very numerous. He married three times,
his third wife being Sarah, daughter of Wil-
liam Blount, Esq., by whom he had two sons
—Thomas and John Smythe. The line of the
former ended with the accomplished geogra-
pher the Eighth Viscount Strangford, who
died in 1869, and the line of the latter expired
with Sir Sidney Stafford Smythe, chief baron
of the exchequer in 1772. The family always
wrote the name Smythe, though it is generally
rendered Smith. A portrait belonging to the
Skinner’s Company has been identified with
Sir Thomas Smythe.

Newport, Capt. Christopher. A Founder.
(q. v.).

Wingfield, Edward Maria. A Founder.
(q.v.).

Ratcliffe, John. A Founder. (q.v.).

Smith, Captain John. A Founder. (q. v.).

Percey, George. A Founder. (q. v.).

A Founder. (q.v.).
Somers, Sir George. A Founder. (q.v.).
Dale, Sir Thomas. A Founder. (q.v.).

West, Sir Thomas, Lord Delaware. A
Founder. (q. v.).

Gates, Sir Thomas.

Argall, Sir Samuel. A Founder. (q. v.).

Yardley, Sir George. A Founder. (q. v.).

Symonds, Rev. William, born in Oxford-
shire about 1557, educated at Magdalene Col-
lege, Oxford, and in 1579 a fellow thereof.
About this time he received a curacy, the gift
of Captain John Smith’s friend, Lord Wil-
loughby, at Hatton Holgate, in the Diocese of
Lincoln. He preached the first sermon before
the Virginia Company of London, April 25,
1609. He revised Smith’s “Map of Virginia
and Annexed Relation,” which was published
at Oxford in 1612.

Crashaw, Rev. William, a member of the
Virginia Company, an eloquent preacher
sometimes classed as a Puritan divine and
poet; was baptized at Handsworth, October
26, 1572, educated at Cambridge; prebend of
the church of Ripon, 1604; preacher at the
Inner Temple, London; at church of St. Mary
Matfellon, of White Chapel, London, No-
vember 13, 1618; died in 1626. He was father
of the poet, Richard Crashaw, a Roman Cath-
olic. In February, 1610, he preached before
Lord Delaware and the London Company an
eloquent sermon defending the character of
the settlers against malicious imputations, and
praising the objects of the Virginia enterprise.

Sandys, Sir Edwin, second treasurer of the
Virginia Company, second son of Dr. Edwin
Sandys, Archbishop of York, by Ciceley, sis-
ter of Sir Thomas Wilford, was born De-
cember 9, 1561; educated at Corpus Christi
College; B. A. October 16, 1579, and M. A.
June 5, 1583. He was collated to the prebend
of Wetwang in the Cathedral of York, and in
1580 was admitted a student of the Middle
Temple.

On October 13, 1586, Sandys entered parlia-
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ment as a member for Andover. From the
first he took an active part in its proceedings
and repeatedly served on committees. In the
parliament for 1588-89 he sat for Plymton,
Devonshire, for which he was reélected in
1592-93. Soon after the dissolution of parlia-
ment in 1593 he traveled abroad and was at
Paris in 1599, when he prepared an account
of the state of religion in Europe which he
entitled “Europae Speculum,” which is remark-
ably tolerant for the times. Sandys returned
to England the same year, and in 1602 re-
signed his prebend at \Wetwang. He was
knighted by King James at the Charter House,
May 11, 1603, and was returned March 12,
1604, to James L’s first parliament as member
for Stockbridge, Hampshire. Sandys had im-
bibed from Richard Hooker, who had been his
tutor and afterwards his intimate friend, the
ideas of a liberal government, and in parlia-
ment he assumed a leading part in opposing all
exactions and monopolies. He attempted to
have abolished all the royal tenures and to
throw frade open, instead of confining it to
the great trading companies. In the parliament
of 1607 he urged that all prisoners should be
allowed the benefit of counsel, and in the
same session he carried a resolution for the
regular keeping of the journals of the House
of Commons, which had not been done before.
With a view to placating him, Sandys was
granted by the King a moiety of the manor of
Northbourne, Kent, but when parliament met
on April 5, 1614, Sandys maintained his old
attitude. He opposed Winwood’s demand for
a supply and was the moving spirit on a com-
mittee appointed to consider taxes. In a re-
markable speech on May 21 he declared that
the King’s authority rested on the consent of
the people, and that any King who ruled by
any other title ought to be dethroned. All this

exasperated James against him, and on the
adjournment of parliament he was summoned
before the council and punished by being
ordered not to leave London without permis-
sion, and to give bonds for his appearance
whenever he was called upon.

No parliament was summoned for more than
six years after this, and meanwhile Sandys
turned his attention to colonial affairs. He
was a member of the Somers Island Company
and of the East India Company, and in both
he took an active part. But his energies were
especially devoted to the Virginia Company,
of which he had been appointed a member of
the superior council in 1607, and he had the
greater part in drafting the charters of 1609
and 1612, which vested the power of govern-
ment in the company instead of the King as
hitherto. Then in 1617 he was chosen by the
company to assist Sir Thomas Smythe in his
management of Virginia affairs. In this capac-
ity he warmly supported the request of the
Leyden exiles to be allowed to settle in the
company’s domains, and it was largely owing
to him that a patent was granted them. On
April 28, 1619, a combination of parties in the
company resulted in the almost unanimous
election of Sandys as the successor of Sir
Thomas Smythe in the office of treasurer.
He made a complete departure from the old
method of government, and each colonist was
given a dividend of land and invited to share
in the government. Acting on the company’s
instructions, Yardley was sent over as gov-
ernor and summoned an assembly of burgesses
to meet in the church at Jamestown, July 3o,
1619. It was the first representative body
assembled in America. On June 6, 1619,
Sandys obtained the company’s sanction to a
college at Henrico, and during the same year
procured the transshipment of a number of
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women to the colony to serve as wives to the
tenants on the public lands. He also secured
the exclusion from England of foreign tobacco
in the interest of the Virgina trade. When
his year as treasurer expired, Sandys was not
reélected, because of the violent interference
of the King, who sent word to the company
“to choose the devil if you will, but not Sir
Edwin Sandys.” The company would not,
however, take any of the nominees of the
King, but elected Henry Wriothesley, Earl of
Southampton, and John Ferrar was elected
his deputy. Both were staunch adherents of
the Sandys party, and during the frequent
absences of Southampton, Sandys still took the
leading part in the company’s business. He
opposed the movement to dissolve the charter
with all his might, and had the question
brought up in parliament, where he charged
the commissioners appointed by the King to
investigate Virginia affairs with extreme par-
tiality, and ascribed the intrigues against the
company to the influence of the Spanish am-
bassador, Gondomar. Despite his efforts,
judgment was rendered against the charter
June 24, 1624, and the company was dissolved.
Sandys did not very long survive this action,
but continued as the leader of the popular
party in parliament till his death in October,
1629. He was interred in the church of North-
bourne, in Kent. He was married four times,
and by the last wife, Catherine, daughter of
Sir Richard Bulkley, he had with other issue,
five sons, all of whom, save one, adhered in
the civil war to the popular side. Sir Edwin
Sandys had an elder brother, Sir Samuel
Sandys, who served in parliament, was
knighted, etc., and had two daughters by his
wife Mercy, daughter of Martin Culpeper,
Esq., one who married Sir Francis Wyatt,
governor of Virginia, and another who mar-
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ried Sir Fernando Weyman, who died in Vir-
ginia. Another brother was George Sandys,
the poet, who resided in Virginia, where he
acted as treasurer of the colony and was a
member of the local council there.

Wriothesley, Henry, third Earl of South-
ampton and third treasurer of the Virginia
Company, was the second and only surviving
son of Henry Wriothesley, the second earl, by
his wife Mary Browne, daughter of the last
Viscount Montague. He was born October 6,
1573, and succeeded to the earldom at the
death of his father in 1581. He attended St.
John’s College, Cambridge, and in 1589 at the
age of 16 graduated as Master of Arts. In
the autumn of 1592 he was accounted the most
handsome and accomplished of all the young
lords who accompanied Elizabeth to Oxford
that year. On November 17, 1595, he distin-
guished himself in the lists set up in the
Queen’s presence in honor of the thirty-sev-
enth anniversary of her accession, and was
likened by George Poe in his account of the
same to Bevis of Southampton, the ancient
type of chivalry. His martial ardor was en-
couraged by his association with Essex, whom
he accompanied in 1596 in the military and
naval expedition to Cadiz. Next year he again
accompanied Essex in the expedition to the
Azores, but he alienated the Queen by marry-
ing without her consent one of the Queen’s
waiting women, Elizabeth Vernon, a cousin
of Essex. He was thrown into the Tower,
but soon released. He went with Essex on
the military expedition to Ireland, and on his
return was drawn into the conspiracy, whereby
Essex and his friends desired to regain by vio-
lence their influence at court. The rising failed
completely, and Essex and Southampton were
tried for treason and condemned to death.

—
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While Essex was executed, the sentence of
Southampton, owing to his youth, was com-
muted by the influence of Sir Robert Cecil to
imprisonment for life. On the death of Queen
Elizabeth in 1603, the first act of King James
was to set Southampton free. He was given
high honors; made knight of the garter, ap-
pointed captain of the Isle of Wight and
Carisbrook Castle, as well as steward, receiver
and bailiff of the royal manors on the Island.
In 1604 he was fully restored in blood by an
act of parliament, and recreated Earl of South-

ampton. He became Keeper of the King's '

game in the divisions of Andover, Sawley and
Kingsclerc, Hampshire, and lord lieutenant
of Hampshire, jointly with the Earl'of Devon-
shire. He was sworn of the King’s council,
April 19, 1619.

In three aspects especially he shone with
surpassing lustre. Literature was from his
early manhood a chief interest of Southamp-
ton’s life. He was the Maecenas of his age,
ar.C loved to surround himself with poets and
men of letters, whom he encouraged with word
and money. Among these were Gervas Mark-
ham, Barnabe Barnes, Thomas Nash, Florio
and Shakespeare, who celebrated his name in
prose and verse. Then his impetuous spirit
begat a love of freedom which showed itself
in his opposition at court and in the house of
lords to the arbitrary orders of King James
and his favorite Buckingham, whom he thor-
oughly disliked. He was a strong friend of
the Protestant interest, and opposed the Span-
ish match proposed for Prince Charles, and on
account of his too great familiarity with the
popular party he was arrested and temporarily
confined.

But especially was he the friend of coloniza-
tion, acting the part of another Sir Walter
Raleigh, and his dream was to extend the

power of England throughout the world. To
this object he devoted his leisure and ample
wealth without stint. He sent Gosnold and
Gilbert to Virginia in 1602 and Weymouth in
1605, had a great share in forming the Virginia
Company of London in 1606 and was a mem-
ber of the Virginia Company’s council in Eng-
land in 1609. The same year he was admitted
a member of the East India Company’s coun-
cil. In 1610 he helped to dispatch Henry Hud-
son to North America, and was a member of
the Northwest Passage Company 1612, and of
the Somers Island Company in 1615. He was
chosen treasurer of the Virginia Company,
1620, and devoted much energy to championing
its interests, to which Gondomar, the Spanish
ambassador, was resolutely hostile, but was
unable to prevent the withdrawal of the com-
pany's charter in June, 1624. He had a copy
of the record of the company made of the
period of his administration, and when the
King's commissioners demanded its delivery,
the Earl made the brave answer that he would
as soon part with the title deeds of his land
as part with these manuscripts, since he re-
garded them as the evidence of his honor in the
Virginia service. The maps of New England,
Virginia and Bermuda commemorate South-
ampton’s labors as a colonial pioneer. In his
honor Southampton Hundred, Hampton river
and Hampton roads in Virginia were named.

When in 1624 a defensive treaty of alliance
was made between England and Holland
against the Emperor of Germany, Southamp-
ton, accompanied by his son, James, left Eng-
land and took command of a troop of English
volunteers. But not long after reaching Hol-
land both were attacked with fever and soon
died. Southampton’s death occurred Novem-
ber 10, 1624.

Ferrar, Nicholas, Sr., skinner, a member
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of the Virginia Company, ranked high among
the merchants of London, and traded very
extensively with the East and West Indies.
He was interested in the adventures of Haw-
kins, Drake and Raleigh. He died in April,
1620, and was buried in the church of St.
Bennet, Sherhog, London. He gave by will
£300 to the college in Virginia, to be paid when
there shall be ten of the Indian children placed
in it, and in the meantime £24 by the year for
the instruction of three Indian children in the
Christian religion. His son Nicholas finally
transferred his bequest to the Bermuda
Islands. He married Mary, daughter of Law-
rence Wodenoth, Esq., a woman of fervent
piety and a model mother, and had issue: (1)
Susan, married John Collett, of Bourne Bridge,
Cambridges-hire; (2) John; (3) Erasmus, a
barrister-of-law; (4) Nicholas; (5) William,
who was a member of the council in Virginia:
(6) Richard.

Ferrar, John, a member of the Virginia
Company, which he joined in 1612. He was
afterwards added to his Majesty’s council for
Virginia, and was deputy treasurer from April
28, 1619, to May 22, 1622. He was a member
of parliament for Tamworth in 1621-22. Like
his brother Nicholas, he was devoted to the
interest of the Virginia Company, and contrib-
uted all his power to the success of the col-
ony. When his brother retired to Little Gid-
dings in Huntingdonshire, he soon joined him
with his family, and shared in the religious
life established there. After the death of his
brother Nicholas, he continued to live accord-
ing to the same rule. In 1629 Charles I., who
was always friendly to the Ferrars, visited the
settlement and was greatly pleased with what
he saw. In 1647 the home and church of Little
Giddings were spoiled by some adherents of

the parliament, and the little community was
brokén up. He wrote the life of his brother
Nicholas, which was published by Rev. Peter
Peckard, Master of Magdalene College, Cam-
bridge, in 1790, and of his own son Nicholas,
who died in 1640. John Ferrar married twice:
First Anne, daughter of William Shepherd,
Esq., of Oxfordshire, who died without issue;
and secondly, Bathsheba, daughter of Israel
Owen, of London, and had issue by her: Nich-
olas, John and Virginia. The last who never
married inherited the family interest in Vir-
ginia and kept up a great correspondence with
her cousins there and other planters, and was
especially .interested in the silk culture.

Ferrar, Nicholas, Jr., one of the greatest
friends of the Virginia Colony, was third son
of Nicholas Ferrar, of London, merchant, by
his wife Mary, daughter of Laurence Wode-
noth, of Savington Hall, Cheshire. Under the
excellent care of his father and mother he soon
developed a character which united a great
aptitude for management with a singularly
pious and gentle disposition. From his earliest
years he was regarded by his family as a
prodigy. In 1610 he took the degree of Bach-
elor of Arts at Clare Hall, Cambridge Univer-
sity, and in 1613 was Master of Arts. He
travelled extensively on the continent and vis-
ited Holland, Germany, Italy and Spain. He
returned in 1618, and joined the Virginia Com-
pany, buying, two shares from Sir William
Smith. He became greatly interested in its
affairs, and devoted himself heart and soul to
its work, being made member of the company’s
council in 1619. In 1622 he succeeded his
brother John as deputy treasurer, and for the
next two years was the chief adviser of the
Earl of Southampton and Sir Edwin Sandys
in withstanding the assaults of the King and
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the privy council upon the charter. During
this time he caused to be made the copies of
the Virginia records which are now preserved
in the Library of Congress and were recently
published. Despite all his efforts the company
was deprived of its patent in 1624.

Ferrar was a well known man in political
circles. In 1624 he was elected to parliament
for Lymington, and took part in the impeach-
ment of the lord treasurer, the Earl of Middle-
sex, who had been foremost in the dissolution
of the Virginia Company. But this was the
last act of Ferrar’s political life. Disgusted
with the world of business and politics, he
wound up his business concerns and retired
to Little Giddings, in Huntingdonshire, and
established there a settlement of a religious
nature. He was joined by the families of his
brother John, and his brother-in-law, John
Collet. The entire household comprised 30
persons. He himself acted as chaplain of the
community. There was a definite occupation
for every hour of the day, and vigils were kept
during the night. Little Giddings was the
school, the infirmary and the dispensary of the
region round about. Thus engaged and re-
moved from the turmoil of the world, Nich-
olas Ferrar yielded up his pure soul Decem-
ber 4, 1637. He never married.

Rich, Sir Robert, eldest son of Robert
Rich, third Lord Rich, born in May or June,
1587; made a knight of the Bath at the coro-
nation of James I., July 25, 1603, and suc-
ceeded his father as second Earl of Warwick
in April, 1619. He played an important
though not always enviable part in the affairs
of Virginia and New England. In 1616, when
the Duke of Savoy was at war with Spain,
he sent out several ships under the commission
of the Duke to prey upon Spanish commerce.
One of these ships, the Treasurer, under Cap-

tain Daniel Elfrith, roved about in the West
Indies, where she took certain negroes from
the Spaniards, and in consort with a man-of-
war of Flushing brought them to Virginia in
1619. These were the first negroes imported.
Rich was added to the council for Virginia in
1619. Having quarrelled with Sir Thomas
Smythe, the treasurer of the company, because
of bad feeling created by the marriage of his
sister Isabel to Smrythe's son, Sir John Smythe,
he united with the popular party in the Vir-
ginia Company and elected Sir Edwin Sandys
as treasurer. He soon repented of this act,
and was afterwards a bitter opponent of
Southampton and Sandys, and contributed to
the abrogation of the charter in 1624. After
the dissolution he was a member of the coun-
cil for Virginia appointed by the King. War-
wick River county, founded in 1634, was
named for him, which in 1643 received its
present name, Warwick county.

He was active in the affairs of New Eng-
land, was member of the New England coun-
cil in 1620, signed the first Plymouth patent,
June 1, 1621, and was president of the New
England council, 1630-32. He was also inter-
ested in the Bermudas, the Bahamas and in
Guiana. He espoused the Puritan side in the
civil wars, and parliament in 1643 made him
admiral of the islands and coasts of America,
but he was deprived of this office in 1645. In
May, 1648, he was made lord high admiral by
parliament, but his commission was revoked
the following year. When Cromwell succeeded
to power, Lord Rich made friends with him,
and on his death April 18, 1658, left his estate
more improved and repaired than any man
who figured in the rebellion.

Rich, Sir Nathaniel, eldest son of Richard,
illegitimate son of Robert, second’ Lord Rich;
member of parliament at different times ; inter-
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ested in the Bermudas in 1616; knighted at
Hutton House, November 8, 1617. He was a
leading member of the Warwick party in the
factions of the Virginia Company, 1622, and
wrote many of the papers and documents ema-
nating from his side. After the dissolution of
the company in 1624, he was one of the com-
missioners for Virginia appointed by the

King. He was also member of the council"

for New England in 1620, and deputy gov-
ernor of the Bahamas Company in 1635. He
died in 1636. B

Danvers, Sir John, regicide, born about
1588, third and youngest son of Sir John
Danvers, of Dauntsey, Wiltshire, by Eliza-
beth, fourth daughter and coheiress of John
Neville, last Lord Latimer. He was a very
handsome man, and it is said people would run
to see him on the streets. In 1608 he married
Magdalene Herbert, widow of Richard Her-
bert and mother of ten children, including
George Herbert, the poet, and Edward, Lord
Herbert of Cherbury. He was knighted by
King James, and under Charles I. became a
géntleman of the privy chamber. He was a
member of the Virginia council, 1612-20, and
was one of the Sandys faction in the Virginia
Company, 1620-25. He acquired an intense
jealousy of the crown and sided with the par-
liament against the King. He was a member
of the commission nominated to try the King
in January, 1649, and signed the death war-
rant. In February of the same year he was
given a seat in the council of state, which he
retained till the council’s dissolution in 1653.
He died at his home in Chelsea in April, 1655,
and was buried at Dauntsey. His name was
in the act of attainder passed at the restoration.
He had two brothers—Sir Charles Danvers,
who was beheaded for participation in Essex’s

Rebellion of 1601; and Sir Henry Danvers,
Earl of Danby, and afterwards a friend of
Charles 1., who died in 1644.

Wroth, Sir Thomas, prominent member of
the Virginia Company, was brother-in-law of
Sir Nathaniel Rich, and sided with him against
Southampton and Sandys. He was a sub-
scriber to the Virginia Company in 1609, and
after the dissoluticn of the charter was one of
the commissioners appointed to take charge of
the colony July 15, 1624. On November 3,
1620, he became a member of the council in
New England, and June 25, 1653, he was made
a commissioner for the government of the
Bermudas. In domestic politics Wroth joined
the opposition to the King and was a member
of the Long Parliament. He adopted the
views of the independents, and on June 3,
1647-48, moved the famous resolution that
Charles I. be impeached and the kingdom set-
tled without him. He was appointed one of
the judges to try the King, but attended only
one session. After the restoration he peti-
tioned for pardon, which was apparently
granted, and Wroth lived in retirement until
his death, aged 88, at Petherton Park, July
11, 1672, ‘

Wolstenholme, Sir John, merchant, was
second son of Sir John Wolstenholme, of Lon-
don, of an ancient Derbyshire family. He was
a leading man in the East India Company and
the Virginia Company. On April 28, 1619, he
was one of the candidates for treasurer of the
Virginia Company, and in May, 1622, was
recommended by the King as a person most
suited to the office, but he was not elected. He
was a member of the commission appointed
July 15, 1624, to take charge of the company’s
affairs after its dissolution in May, and in
1631 held place on the commission requested
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to suggest to the King a form of government
for Virginia. He aided Capt. William Clay-
borne in settling Kent Island, and in 1634 he
was one of the tobacco commissioners. He
had a strong faith in the Northwest Passage,
and contributed liberally to all the different
expeditions sent out while he was living—
Henry Hudson's, Button's, etc. He died aged
77, November 25, 1639, and was buried in
Magna Church, where there is a handsome
monument to his memory.

Smith, or Smyth, John, a great antiquary,
son of Thomas Smyth, of Hoby, Leicester-
shire, and grandson of William Smyth, of
Humberton, in Leicestershire; was born in
1567, and educated at Magdalene College, Ox-
ford. He is generally known as John Smyth
of Nibley. After completing his studies he re-
turned to the Berkeley family as household
steward, a post which he exchanged in 1597
for the more lucrative and dignified office of
steward of the hundred and liberty of Berke-
ley. As keeper of the archives at Berkeley
Castle, he had rich material for his “Lives”
of the first twenty-one Lords Berkeley from
the Conquest down, which after remaining
in manuscript for a long time has been pub-
lished. He left also in MSS. a “History of the
Borough and Manor of Tetbury,” “Tenure by
Knights Service Under the Berkeleys,” and
several other works. He was an active mem-
ber of the Virginia Company and regularly
attended its meetings, and in 1618 determined
to make a plantation of his own in that coun-
try. For this purpose he formed a partnership
with Sir William Throckmorton, Sir George
Yeardley, Richard Berkeley and George
Thorpe, and obtained a special charter from
the parent company. They established a set-
tlement at James river, which was called

“Berkeley Hundred,” and which was after-
wards the birthplace of President William
Henry Harrison. He was a member of par-
liament in 1621, but took little part in the poli-
tics of the stormy times in which he lived.
He died at Nibley in the autumn of 1640.

Martin, Richard, a noted lawyer, born at
Otterton in Devonshire; student at Oxford,
and afterwards at the Middle Temple. His
learning, politeness and wit were the delight
and admiration of all his acquaintances. He
was frequently a member of parliament, and
in 1601 spoke most eloquently against the
monopolists. In 1612 he was a member of the
council for the Virginia Company, and in 1614
he made a vigorous speech in behalf of the
colony in parliament. In 1617 he was head
of a private company which obtained from the
Virginia Company a grant of 80,000 acres of
land about seven miles below Jamestown. The
estate called “Carter’s Grove” is situated in
this region in James City county. In 1618 he
was made recorder of the city of London, but
died a month later of the smallpox, and was
buried in Temple Church, London. His grant
of land in Virginia was known as “Martin’s
Hundred.”

Cranfield, Lionel, Earl of Middlesex, was
the younger son of Thomas Cranfield, Mercer
of London, by Martha, daughter of Vincent
Randolph, was baptized March 13, 1575; was
an active and successful man of affairs, and
rose rapidly to all the honors of the kingdom ;
was knighted July 4, 1613, and a few days
later made surveyor-general of the customs;
was master of the court of reqfiests; master
of the wardrobe; master of the wards; and
commissioner of the navy; privy councillor;
lord treasurer; Baron Cranfield, and Earl of
Middlesex. He was a member of the council
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for the Virginia Company; and the Sandys-
Ferrar faction attributed to him more than any
other man the abrogation of the charter—by
entangling the company into dissensions over
the tobacco contract: Having incurred the
enmity of Buckingham, King James’ favorite,
he was impeached and fined £50,000, but a
year later Charles I. released him from the
fine, and August 20, 1626, he was granted
special pardon. He retired to his splendid
seat, Copt Hall in Essex, where he died
August 6, 1645. He was buried in Westmin-
ster Abbey.

Digges, Sir Dudley, eldest son of Thomas
Digges by his wife Anne St. Leger, was born in
1583, and educated at University College, Ox-
ford. He studied law, and after being knighted
at Whitehall, April 29, 1607, travelled to im-
prove himself on the continent. He was sent
in 1618 as ambassador to Russia by James I.;
two years after, he went to Holland as com-
missioner, with Sir Maurice Abbott, to settle
differences between the English and Dutch
East India Company. He served in parlia-
ment during the reigns of James I. and Charles
I., and his conduct was very independent and
often hostile to the measures of the court. He
was one of the commissioners to conduct the
impeachment of the King’s favorite, the Duke
of Buckingham, and the King arrested him and
sent him a prisoner to the Tower of London,
but he was released in a few days on complaint
of parliament. After this, measures were
taken to win him over to the King’s side, and
he was granted the reversion of master of the
rolls, November 17, 1630. He died March 18,
1639, and was buried at Chilham Manor near
Canterbury.

He was greatly interested in explorations
and colonization. In 1610 he aided in sending

Henry Hudson to the northwest, and wrote a
little tract on the Northwest Passage. For
the same end he aided in 1612 in sending out
Capt. Thomas Button and Master Francis Nel-
son, and was one of the directors of the North-
west Passage Company. He was member of
the Bermuda Islands Company, and of the
East India Company. In addition he was con-
stantly interested in the Virginia Company, of
which he was also a member. He was member
of the royal council for Virginia in 1609, and
in 1619 was one of the committee of the Vir-
ginia Company to codify the rules. He was
also one of the committee regarding the estab-
lishment of the college at Henrico. In 1631
he was appointed one of the commissioners to
advise concerning Virginia. He married Mary,
youngest daughter and coheir of Sir Thomas
Kemp, of Olantigh. Edward, one of his sons,
settled in Virginia, and was governor of the
colony in 1656.

Copeland, Rev. Patrick, was a Puritan min-
ister, who was first employed in the service
of the East India Company. In 1614 he was
chaplain on one of the company’s ships. In
1616 he returned to England accompanied by
a native whom he had taught chiefly by signs
to speak, read and write the English language
correctly in less than a year. At his suggestion
this lad was publicly baptized on December 22,
in St. Dennis Church, London, “as the first
fruits of India.” Not long after, in 1617,
Copeland, with his pupil, sailed for the Indian
ocean in the Royal James, one of the fleet
which Sir Thomas Dale, late governor of Vir-
ginia, assumed the command of on September
19, 1618. In the presence of Dale, in view of
an impending naval conflict with the Dutch on
December 2, Copeland preached on the Royal
James. On August 9, 1619, Dale died, and his
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old associate, Sir Thomas Gates, died in the
same service the next year. Copeland on the
Royal James went to Java. Leaving Java in
February, 1621, the ship slowly returned to
England, and Copeland having become inter-
ested in Virginia by conversing with Dale and
Gates, collected on the homeward voyage from
his fellow passengers the sum of £70, to be
employed for the use of a church or school in
Virginia. This sum, when he arrived in Lon-
don, he delivered to the authorities of the Vir-
ginia Company, who made him a free member.
They decided that there was more need of a
school than a church, and designed the money,
increased to £100 by a gift of £30 from another
source, for the establishment of a free school
at Charles City, now City Point, which should
hold a due dependence on the proposed univer-
sity at Henrico and be called the “East India
School,” after its East India benefactors. In
recognition of his zeal for the colony and his
experience as a missionary, the company on
July 3, 1622, appointed Mr. Copeland rector
of the intended college for the Indians, a part
of the university, as well as a member of the
council for Virginia.

On Wednesday, April 17, 1622, Copeland,
at the invitation of the London Company,
preached a thanksgiving sermon in London
for the happy success of affairs in Virginia
the previous year. But about the middle of
July it was learned from Capt. Daniel Gookin,
who came from Newport News, that on Good
Friday, March 22, the Indians, whose children
were so largely in the proposed scheme of
instruction, had risen and barbarously de-
stroyed George Thorpe, the noble superintend-
ent in charge of the college lands, and 346
more of the unsuspecting settlers. The uni-
versity, college and free school were all three
abandoned, and Copeland did not go to Vir-

ginia. He afterwards went to the Bermuda
Islands, where he was living in 1638 and later.
About 1645 he left the Bermudas and went to
a small island in the Bahama group, to form
a Puritan church which should have no connec-
tion with the state. The isle, which was called
“Eluthera,” proved a dreary place, and friends
of the religion in Boston were obliged to send
the settlers supplies, and in 1651 many of them
returned to Bermuda, where Copeland, then
mcre than four score vears of age, must soon
have died.

Sackvill, Sir Edward, Earl of Dorset, born
in 1590, educated at Christ Church, Oxford,
1605-09; made a knight of the Bath, Novem-
ber 3, 1618; commanded troops sent to the
Elector Palatine, and fought at Prague in
1620; member of parliament; sent on an em-
bassy to France; member of the privy coun- -
cil. He was an active member of the Virginia
Company, and took sides with Southampton
and Sandys in the factions from 1620 to 1625.
After his brother Richard’s death in March, ’
1624, he succeeded him as fourth Earl of Dor-
set. He was on the commission of 1631 for
the management of Virginia affairs, and con-
stantly tried to influence Charles to reestablish
the Virginia Company of London. He was
a distinguished cavalier in the civil war, and
died at Withiam, Sussex, July 27, 162s.

Purchas, Rev. Samuel, a divine known as
an early collector of voyages and travels, born
in 1574, at Thaxted in Essex, and educated at
St. John’s College, Cambridge ; he was curate
of Purleigh, in Essex, the parish of which
Rev. Lawrence Washington was rector, 1633-
43. He was afterwards vicar of Eastwood in
Essex, 1604-13. In 1614 he was collated to the
rectory of St. Martin’s Ludgate, London,




30 VIRGINIA BIOGRAPHY

(where he continued till his death) and ap-
pointed chaplain to George Abbott, archbishop
of Canterbury. His “Pilgrimage” was pub-
lished soon after November 5, 1612. The
second edition éppeared in 1614. After Hak-
luyt’s death he had access to his papers, and
published a third edition of his work much
enlarged in 1617. “Purchas his Pilgrim—

Microcosmos, or the Historie of Man,” was
published in 1619. In December, 1621, “Pur-
chas his Pilgrims” was entered at Stationers
Hall for publication. May 22, 1622, he was
admitted into the Virginia Company of Lon-
don. His last work appears to have been
“The King’s Tower and Triumphant Arch of
London.” He died in 1626, aged 51 years.
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Wingfield, Edward Maria, first president
of the council of Virginia, of “Stoneley
Priorye” in Huntingdonshire, was born about
1560, of a very distinguished family and was
a soldier in Ireland and the Netherlands. e
was active in procuring the charter of 1606,
and his name is one of the first of the incorpo-
rators, which appear in that paper. He was
appointed by the Council in England one of
the local Council in Virginia and on May 14,
1607, he was elected at Jamestown by this
body their first president. His experience was
unfortunate. The colony was at once assailed
by the Indians, and the president was among
the foremost in repelling the attacks, “having
an arrow shot clean through his beard.” Then
followed a pestilential sickness which pros-
trated everybody in the fort. Added to this
the constitution of the Council under the char-
ter offered a premium to wranglings and dis-
sensions, for a mere majority controlled every-
thing and could remove the president or any
of the members. Wingfield was blamed by
the others for what could not be prevented,
by any president, and the most trivial objec-
tions were made against him to justify his
deposition from the presidency. It was
charged that he was a Catholic, because he
did not bring a Bible with him, that he
monopolized the liquors and other provisions,
etc., all aof which Wingfield vigorously
denies in his statement, and shows that
he made many sacrifices out of his own private
stores for the good of the colony. He was,
nevertheless, removed both from the Council

and his office as president, September 10, 1607.
VIR-3

He was kept a prisoner on shipboard till New-
port’s arrival in January, 1608, and April 10,
1608, he returned with Newport to England.
He afterwards wrote an account of his stay in
Virginia, which was discovered and published
not many years ago, and it gives us a very
different idea of the man from that so long
current on the authority of John Smith, who
was his bitter personal enemy. He never re-
turned to Virginia.

Ratcliffe, John, alias Sicklemore, second
president of the local council at Jamestown,
had seen service as a seaman before coming
to Virginia. He was also, it is believed, a
soldier in the Low Countries, and is supposed
to have been the Captain Ratcliffe who was
taken prisoner with Sir Henry Cary and Cap-
tain Pigott at Mulheim in October, 1605. He
commanded the Discovery, the smallest of the
three ships that brought the emigrants to
Jamestown. When the names of the coun-
cillors were read, April 26, 1607, Ratcliffe’s
name was one of them. On the deposition
of Wingfield, Ratcliffe became president, but
the summer of 1608 proving as unhealthy as
that of 1607, Ratcliffe suffered an experience
similar to Wingfield’s, was removed from the
government in July, 1608, and succeeded by
Mathew Scrivener. One subject of complaint
against him was that he enlisted the men in
building a governor’s house: When Captain
Newport sailed from Virginia, December,
1608, Captain Ratcliffe accompanied him.
Owing to his complaints and Wingfield’s, a
new charter was obtained by the London
Company, and Ratcliffe commanded the
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Diamond, one of the ships in the great fleet
of Sir Thomas Gates, who bore the commis-
sion of governor. During the temporary
administration of George Percy, he was sent
in October, 1609, to build a fort at Old Point
Comfort, which was named “Algernourne
Fort” in honor of President Percy’s ancestor.
The following December, going to trade with
the Indians, he was led into an ambush and
killed with fourteen others under his com-
mand, at Werowocomoco on York river. Smith
calls him “a poor counterfeit imposter,” be-
cause he used an alias, but there was no impo-
sition. Ratcliffe made no secret of his double
name, signing himself “John Ratcliffe com-
monly called.” Very frequently in his time
men wrote their names with an alias on
account of a second marriage of their mother.
Ratcliffe’s mother probably first married
Sicklemore and afterwards Ratcliffe, and
Ratcliffe’s real name was probably John
Sicklemore.

Scrivener, Mathew, third president of the
Virginia council under the first charter. He
subscribed largely to the stock of the company.
He arrived in Virginia with Newport in the
“First Supply,” which came in January, 1608,
a member of the council in Virginia; partici-
pated in the expedition up York river in Feb-
ruary, 1608; on the authority of Smith acting
president of the council from July to Septem-
ber 10, 1608, and in January, 1609, at which
time he was drowned in James river. Rev.
Richard Hakluyt mentions in his will “Rev.
John Scrivener, late of Barbican in the suburbs
of the Cittie of London;”’ and as Scrivener is
not a very common name, the aforesaid Mat-
thew and John were probably members of the
same family and doubtless relatives of Richard
Hakluyt.

Smith, John, fourth president of the Vir-
ginia council, was the eldest son of George
and Alice Smith, tenants of Peregrine Bertie,
Lord Willoughby ; was baptized at Willough-
by, January 9, 1580; travelled extensiyely
abroad, where he encountered many perils by
sea and land; distinguished himself by killing
three Turks one after another, for which
astonishing prowess he received from Prince
Sigismund of Transylvania, a coat-of-arms
charged with three Turks heads. That he was
a man of distinction in England is proved by
the fact of his selection by the king as a mem-
ber of the first Virginia council. He sailed
to America with the first colonists, but was
charged by Wingfield and others as an instiga-
tor of Galthorpe’s mutiny in the West Indies,
and was kept under arrest till June 10, 1607,
some three weeks after the landing at James-
town. After the deposition of Wingfield from
the presidency and the election of Ratcliffe,
Smith acted as cape merchant, and was quite
successful in procuring corn from the Indians.
In one of these expeditions up the Chickahom-
iny river he was taken prisoner by the Indians.
He remained a prisoner about three weeks,
during which time he was taken from town to
town and finally conducted to Werowocomoco
on York river to be put to death. From this
peril he was rescued by Pocahontas, one of
the daughters of Powhatan, head chief of the
Powhatan confederacy, and soon after was
suffered to return unharmed to Jamestown.
Here he ran into a new danger, when the
council, under lead of Gabriel Archer, con-
demned him to be hanged as responsible for
the death of Emry and Robinson, who accom-
panied him to the Chickahominy ; but Captain
Newport arriving the same night. (January
2, 1608) with the “First Supply,” and inter-
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fering in his behalf, Smith was released.
Smith continued his explorations and in the
summer of 1608 made a full discovery of
Chesapeake Bay, and its tributary rivers. On
September 10, 1608, he assumed the presi-
dency, and among the first things he did was
to enlarge the area of the fort by the addition
of about three acres, changing the plan from
a triangle to a pentagon. After the “Second
Supply” of men and provisions arrived, in
October, 1608, there occurred two months later
the first marriage of English people in
America, that of John Laydon and Ann Bur-
ras. Smith started an extensive system of
improvements at Jamestown, in which he kept
the men engaged for several months, but a
remarkable disclosure of carelessness on his
part rendered the work of little value. It was
suddenly discovered that the corn in the store-
house on which the colonists depended was
nearly all consumed by rats and the remainder
was unfit to eat. To save the colonists from
starvation he had to break them up in small
parties, and station them at different points,
sending some to live with the Indians and
others to the oyster banks down the river.
While the colony was in this desperate con-
dition, the ‘“Third Supply” arrived, bringing
news of a new charter and the appointment of
Sir Thomas Gates as governor. As Sir
Thomas’ ship, the Sea Venture, had been
wrecked and given up for lost, the crowd of
settlers who landed had no recognized leader
and Smith declined to surrender his authority:
Violent quarrels took place, Smith was
arrested, and in October, 1609, he returned to
England. Smith, in contrasting the results of
his administration with the “starving time,”
which followed, claims credit rather unjustly
for what the new arrivals accomplished. In
reviewing his connection with Virginia, the

. Travels.”

evidence is reached that while he was a strong
and masterful spirit, he was contentious, boast-
ful and illiberal in his treatment of others. So
long as he stayed, the colony was rent by
factions of which he was certainly an active
promoter.

Smith was in England from 1609 to 1614,
when he was taken into the employment of the
North Virginia Company, created admiral of
New England, and sent on several voyages
thither. He remained in this service two years,
after which till his death, June 21, 1631, he
lived in England devoting Limself to writing.
During his stay in Virginia he had sent home
in 1608 a report which was soon after pub-
lished as “A Trewe Relation.” In 1612 he
published his “Map of Virginia,” in 1616 his
“Description of New England,” in 1620 “New
England’s Trials,” and in 1624 the “General
Historie of Virginia, New England and the
Summer Islands,” and in 1630 “The True
These works have all the same
general style, suggestive of the character of
Smith, being involved, hasty, inaccurate and
illiberal, but sincere, open and fearless. While
his narratives must not be taken without quali-
fications, and not much weight is to be attached
to his opinions of others, there is no real reason
to reject his authority on the main issues.

Percy, George, fifth president of the coun-
cil, was the eighth son of Henry, eighth Earl
of Northumberland, by his wife Catherine,
eldest daughter and co-heir of John Neville,
Lord Latimer, was born September 4, 1580,
served for a time in the Low countries, and
sailed for Virginia in the first expedition,
December, 1606. Here he was very useful in
obtaining corn from the Indians and assisting
in the explorations. When the settlers, who
came over under the second charter, appeared
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at Jamestown without their governor or their
charter, Percy was persuaded to accept the
presidency on the expiration of Smith’s term
of office. Probably no ability as a leader could
have accomplished anything, and Percy was
soon incapacitated by illness. The period of
his administration is known as the starving
time. The new settlers had landed sick and
without adequate supplies, and they soon con-
sumed the provisions that the old settlers had
at Jamestown. The consequence was that they
nearly all died, and there were only sixty
settlers remaining, when the governor under
the new commission, Sir Thomas Gates
arrived from Bermuda where he had been
wrecked and compelled to remain for forty
weeks. When Lord Delaware left Virginia
in March, 1611, Percy was appointed deputy
governor, which shows the confidence enter-
tained in him, despite his unfortunate experi-
ences. He was a brave soldier, and in punish-
ment for treachery attacked and destroyed the
towns of the Paspaheghs and of the Appomat-
tox people. He left Virginia, April 22, 1612,
and reached England in the following summer.
He never returned to Virginia, but about 1625,
when war was declared against Spain, he went
again to the Netherlands where as captain of
a company he distinguished himself, losing a
finger in battle. He died unmarried in 1632.

He kept a journal of the original Virginia
voyage, an abridgement of which was pub-
lished for the first time in 1625 by Samuel
Purchas. Mutilated as it was, it presents the
fullest account we have of the voyage and of
the first events of the settlement to Newport’s
departure June 12, 1607. After the appear-
ance of Smith’s “General Historie” with his
very prejudiced account of the affairs during
the time of Percy’s government, Captain Percy
wrote “A Trewe Relacyon” of the occurrences

in Virginia from the time of the shipwreck
of Sir Thomas Gates in 1609 until his own
departure from the country in 1612.
letter to his brother Henry, Earl of Northum-
berland, he declared that his account was in-

In a

duced by the many untruths formerly pub-
lished. This interesting narrative still remains
in manuscript owing to the narrow conceptions
of its present possessor, although he has suf-
fered some few extracts to be published by
Dr. E. D. Neill and Mr. G. C. Eggleston.

Gates, Sir Thomas, appointed the first and
absolute governor of Virginia under the second
charter to the Virginia Company of London,
is said to have been born at Colyford, in Coly-
ton parish, Devonshire; was a lieutenant of
Captain Christopher Carleill’'s own company
in the celebrated Drake-Sidney voyage to
America 1585-86; published the Brigges Crof-
tes account of this voyage in 1589, which he
dedicated to the Earl of Essex; served gal-
lantly at the capture of Cadiz and was knighted
by Essex in June, 1596. He also served in the
island voyage August-October, 1597; entered
Gray’s Inn March 14, 1598. About 1603 he
enlisted in the service of the Netherlands, but
when King James granted the first charter to
the Virginia Company of London, he “had the
honor to all posterity” of being first named in
that celebrated document. He was in the gar-
rison at Oudwater in South Holland with Dale
in November, 1606; and in 1608 he received
leave of absence to go to Virginia. The Vir-
ginia Company selected him as first governor
under the new charter (1609), and in June he
took passage with about 500 settlers. This
expedition is known as the “Third Supply,”
and the emigration was the largest that ever
left England up to that time. But the voyage
over was very unfortunate, for an epidemic
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broke out among the passengers and there
followed a great storm which scattered the
fleet and wrecked upon the Bermuda Islands
the Sea Venture which bore the governor and
one hundred and fifty passengers; and though
the rest of the fleet reached Jamestown in
safety, their arrival only added to the trouble
already existing there. The new settlers
brought with them the yellow fever and the
London plague, and, as their provisions were
all ruined by sea water, the next nine months
were a season of disease and starvation.

In the meantime, Gates and his fellow pas-
sengers on the Sea Venture were comfortably
housed on the Bermuda Islands, and out of
the cedar that grew there they constructed two
vessels in which they at length got away. On
May 23, 1610, they arrived at Jamestown to
find all but sixty of the settlers dead. Gates
relieved the immediate distress by the prompt
distribution of provisions, and then asserted
order by the publication of a code of martial
law drawn up in England. Deeming the con-
ditions desperate, Gates, with the advice of his
council, determined to abandon Jamestown,
and on June 7, 1610, embarked with all the
surviving settlers. On the way down the river
he learned of the arrival of Lord Delaware at
Point Comfort as governor for life, and in
obedience to instructions took his fleet back
to Jamestown. Under Delaware’s commission
Gates became lieutenant-governor and com-
manded an expedition against the Indians,
whom he drove from Kecoughtan. In July,
however, of the same year, he was sent to
England for supplies. FHe returned to James-
town August 1, 1611, when finding that Lord
Delaware had departed he again assumed
direction of affairs. He remained in Virginia
nearly three years, and returned to England
in April, 1614. Soon after, he resumed his

service in Holland and was paid by the states
all past dues.
his interest in Virginia, and in 1620 we find
him as one of “the Ancient Adventurers”
petitioning to have some man of quality sent
over as governor. During his administration
new settlements were established at Henrico,
Bermuda Hundred, City Point and other
places; the French were driven from New
England; and Pocahontas, daughter to the
Emperor Powhatan, was captured and soon
after married to John Rolfe. He left a son
of the same name, who distinguished himself
in 1626 in the expedition against Cadiz and in
1627 at the Isle of Ré and Rochelle, when he
was killed by a cannon shot.

He appears to have retained

Dale, Sir Thomas, high marshal of Vir-
ginia, and deputy governor from May 21, to
August 1, 1611, and from March, 1614, till
May, 1616. He entered the service of the Low
Countries with the Earl of Essex in 1588. In
1595 he was sent by the Provinces into Scot-
land, where he became one of the retinue of
the infant Prince Henry, who had a great
affection for him. He remained in Scotland
some years, but returned to the Netherlands
probably in 1603. In 1604 Lord Cecil wrote
to the English ambassador at the Hague to
inform him of the king’s gracious interest in
the military advancement of Dale. On June
19, 1606, while on a visit to England, he was
knighted at Richmond by King James as “Sir
Thomas Dale of Surrey.” He remained i
the service of the Low Countries till February
1611, when he came to England and entered
into the service of the Virginia Company of
London. Dale was selected to head the expedi-
tion then preparing, and on March 27, 1611,
he left Land’s End with three ships carrying
300 people and also horses, cows, goats,
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fowl, etc. He reached Point Comfort or
Algernourne Fort on May 22, 1611, and
succeeded Captain George Percy in comman.i
of the colony. He found forts Charles and
Henry, at the mouth of Hampton river,
deserted, and his first labor was to restore
them. Constituting James Davis as captain
of all three forts, he sailed up the river and
arrived at Jamestown May 29, 1611, where he
landed and heard a sermon from Rev. Mr.
Poole. After consulting his council, Dale set
about many extensive improvements at James-
town and determined to build a new town at
Henrico, near the Indian town of Arrohatec.
Fears of the intervention of the Spaniards had
long disturbed the colonists and there was z
great excitement in the colony when some
Spaniards from ships sent to find out about the
English settlement, landing at Point Comfort,
were captured and sent to Jamestown, where
they were detained in captivity for a long
time. He began the work of building the
settlement at Henrico under the severest code
of martial law, introduced by Gates, and which
he ruthlessly enforced. Gates, who arrived
August 1 and became Dale’s superior officer,
endorsed his policy. After Gates’ departure
for England in 1614, Dale was again chief
magistrate in Virginia. While he has received
praise for his administration of affairs it
appears to have been in large measure unde-
served. The men were given food not fit for
hogs, and mutinies repeatedly occurred, which
were suppressed by the most atrocious cruel-
ties. When Dale left Virginia in 1616, there
were only 300 settlers living in the colony, and
the frail habitations at Henrico, which he had
built in blood, were decayed and ready to fall.
He took with him to England Pocahontas and
several other Indians, who attracted much
attention and lent a glamour to his return.

‘a privy councillor to King James.

The states general of the Low Countries paid
him £1,000 for the period when he was in
Virginia, though during that time he rendered
no service. A voyage was intended for the East
Indies, and Dale was selected to head it. His
fleet arrived near Java on December 23, 1618,
and in conjunction with Captain Martin Pring
he made an attack on the Dutch fleet. It was
*“a cruel bloody fight” and both sides claimed
the victory. He arrived with his fleet at
Masulipitan July 19 and he died there August
9, 1619, after twenty days of languishing sick-
ness. Sir Thomas Dale married, in January,
1611, Elizabeth, daughter of Sir Thomas
Throckmorton and his wife Elizabeth, daugh-
ter of Sir Richard Berkeley.

West, Thomas, Lord Delaware, second
governor of Virginia, was the son of Sir
Thomas West, second Lord Delaware, and
Annie his wife, daughter of Sir Francis
Knollys and Katherine Cary, his wife. He
was one of thirteen children, and was born
July 9, 1577; educated at Oxford, and was a
Master of Arts at that university. He early
saw military service and was a great friend of
the Earl of Essex, who knighted him at Dub-
lin, July 12, 1599. He was implicated in the
Essex rebellion and was imprisoned. Essex,
however, asked pardon of his father, the
second Lord Delaware, for bringing his son
into danger. After the father’s death, March
24, 1602, he succeeded as third Lord Dela-
ware, and was a member of the privy council
of Queen Elizabeth, and on her death became
He took a
most active interest in the American enterprise,
and in 1609 was a member of the superior
council of Virginia in England. The experi-
ence with the first charter left the impression
with the public, that only a supreme and abso-
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lute governor could obviate the dissensions and
faction that characterized the history of the
colony. A help to order lay, it was believed,
in the selection of a man whose rank would
inspire respect, and when the second charter
was obtained the Virginia Company turned to
Lord Delaware. As he was, however, unable
to go at once, they conferred the office of
governor temporarily upon Sir Thomas Gates.
On February 28, 1610, Delaware was commis-
sioned governor of the Virginia colony for
life, and was sent with 150 emigrants, chiefly
workmen, to the assistance of Jamestown. He
arrived at Point Comfort, June 7, 1610, just
in time to save the colony from abandonment
by Gates. Delaware sent the pinnace Vir-
ginia up the river to meet the departing set-
tlers, and under the orders of the new gov-
ernor they were all taken back again to James-
town. Sunday, June 10, Lord Delaware him-
self arrived. He had the town cleaned and
rehabilitated the frail houses. The scttlement
of four acres was defended by new palisades
and everything was made safe and comfort-
able for the time being. He next proceeded to
settle matters with the Indians, and after driv-
ing Pochins and his tribe from Kecoughtan he
erected two ‘forts at the mouth of Hampton
river, called Charles and Henry, about three
miles from Point Comfort. In the interim he
sent out an expedition to search for mines
above the falls, but the Indians were very
troublesome and no mines were found. It was
the fashion of the times to boost the country
at the expense of the poor colonists, who were
traduced and villified. Delaware, in a letter
to the London Company, pursued the example,
but retribution followed fast. The great trou-
ble: was the unhealthiness of the country and
the rotten supplies sent over, which introduced
sickness and death, and Delaware was literally

bombarded out of the country by a combined
attack of ague, flux, cramp and gout. To save
his life he went first to the West Indies,
whence he sailed to England, where he arrived
rather crestfallen about a year after his depar-
He remained in the latter country till
1618, and in his absence the government of
Virginia was administered by Deputy Gov-
ernors Gates, Dale, Yardley and Argall. In
the latter year he was sent again to Vir-
ginia to rescue the government from the hands
of Samuel Argall, who had incurred the
strong resentment of the Virginia Company
of London, but on the way over he died June
7, 1618, aged forty-one. He married Cecily,
daughter of Sir Thomas Sherley. His son
and successor was Henry, fourth Lord Dela-
ware, who married Isabella, daughter of Sir
Thomas Edmunds. Governor Delaware had
three brothers—Francis West, John Wes! and
Nathaniel West, who all lived in Virginia, and
the first two of whom were deputy governors
at different times; William West, a nephew,
was killed by Indians at the Falls of James
river, Virginia, in 1611. Through Captain John
West, the noble family of the Delawares is
widely represented in Virginia and the south

ture.

and west.

Yardley, George, deputy governor of Vir-
ginia, from May, 1616, to May, 1617 and
governor and captain-general of Virginia frem
April, 1619 to November 18, 1621, and from
May 17, 1626 to November 13, 1627, was son
of Ralph Yardley, citizen and merchant tailor
of Bionshaw Lane, London, who married (1)
Agnes Abbot and (2) Rhoda He was
one of four brothers: Ralph; George, the sub-
ject of the present sketch; John and Thomas;
and a sister Anne, who married Edwaid Irby.
rle served like many other of the early settlers
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as a soldier in the Low Countries, that “uni-
versity of war.” He sailed to Virginia in 1609,
with Sir Thomas Gates, as captain of his com-
pany; was wrecked with his superior officer
on the Bermuda Islands, but finally arrived in
Virginia in May, 1610. When Gates em-
barked the colonists to return to England, the
company, commanded by Captain Yardley,
was the last to get aboard, thereby preventing
the town from being burned. When Lord
Delaware turned the departing settlers back
and resumed the work of colonization, Yardley
was made commandant of Forts Charles and
Henry, at the mouth of Hampton river. Sub-
sequently under orders he abandoned these
forts in order to lead an expedition to dis-
cover a gold mine beyond the Falls of James
river. The Queen of Appomattox invited some
of his companions to a feast, and while they
were eating, treacherously massacred fourteen
of them, including “all the chief men skillful
in finding out mines.” The colonists retorted
by burning her town and killing some of her
people. The expedition got no farther than
the falls of the river, where they built a fort
and remained six months. When Sir Thomas
Dale began to build at Bermuda City, Yardley
was commandant of the town. When Dale
left Virginia in 1616, Yardley, who acted as
deputy-governor resided at Bermuda City for
the most part. He encouraged the planting
of tobacco, with the result that emigration,
which had almost entirely ceased, set in again
with strong force. Private stock companies
were formed, which sent colonies on their own
account to Virginia. Yardley also taught the
Indians a punitive lesson. The Chickahominy
tribe declined to pay the corn tax, which they
had promised Sir Thomas Dale, and about
Christmas, 1616, Yardley with 84 men prompt-
ly attacked them and in a very short time

brought them to terms. In May, 1617, Cap-
tain Argall came in, with a commission as
deputy governor, and with orders to portion
out lands, as the joint stock period of the
charter had expired. This he did not do, and
he is charged not only with continuing the
common slavery, but plundering the “common
garden” belonging to the company. Then the
company tried to send back the Lord Governor
Delaware, but he died on the way, and in Jan-
uary, 1619, Captain Yardley was commissioned
as governor and captain-general under an
order abolishing martial law and establishing
a free government. Yardley arrived at James-
town April 10, and immediately called the first
legislative assembly that ever convened in
America. Other events render the year mem-
orable such as the introduction in August of
the first negro slaves, and the arrival from
England of a ship with twenty young maidens
“pure and undefiled” to furnish wives to the
tenants of the public lands. Despite the ter-
rible mortality of the climate the colony
increased in population and property. Dale in
1616 left 351 persons in the colony, but there
were about 1200 at the close of Yardley's
administration in 1621, all of them “seasoned”
settlers. Sir Francis Wyatt came in as gover-
nor in November of that yegr, and Yardley
was then a member of the council until May,
1626. He was very efficient in punishing the
Indians after the massacre of 1622. When
Wyatt wished to leave Virginia for a time on
business, the king commissioned Yardley to be
governor of Virginia a second time. He
entered into that office in May, 1626, but did
not serve much more than a year. He died
November 13, 1627, and was interred in the
church at Jamestown. He married, about 1618,
Temperance West, and had issue two sons,
Argall and Francis, the first of whom has
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numerous descendants in the United States.
Yardley made a great deal of money out of
tobacco, and was as popular with the Indians
as with the whites. The Indian King of Wey-
anoke gave him a fertile tract of land in
Charles City county between Mapsico creek
and Queen’s creek, known as Weyanoke. This
good man was one of the greasest benefactors
of Virginia, and with Sir Edwyn Sandys
deserves a monument at the hands of the
people of the United States. If Sandys insti-
tuted the move which freed the people of Vir-
ginia from martial law and gave them repre-
sentative government, Yardley executed the
orders and proved himself always the sym-
pathetic friend of liberty.

Argall, Samuel, deputy governor and admi-
ral of Virginia from May, 1617, to April 10,
1619, was born about 1580. Little is known
of his early life, but as he was selected to dis-
cover a shorter way to Virginia in 1609, he
must have been very early regarded as a mar-
iner of tact and ability. He brought to Smith
and the colony of Jamestown the first news of
the second charter and the appointment of Sir
Thomas Gates as governor. Finding the colony
in great need, he furnished them with some

) provisions, and after making a successful trial
of sturgeon fishing he returned to England.
When Lord Delaware sailed on March, 1610,
as governor, Captain Argall conducted him by
way of the Canary and Azores Islands—the
shorter route discovered by him. June 18,
1610, he was made a member of the governor's
council and next day sailed with Somers to the
Bermuda Islands, but missed them and sailed
to Cape Cod, where he engaged in successful
fishing. On his voyage homewards he explored
the coast and discovered Delaware Bay. Sep-
tember 1 he reached Algernourne Fort on

Point Comfort. During the autumn and win-
ter he explored the waters of Chesapeake Bay,
and sailed from Virginia with Lord Delaware
March 28, reaching England in June, 1611.
On July 23, 1612, he made another trip to
Virginia, and for a year remained in the ser-
vice of the colony, voyaging about the bay and
the rivers exploring and securing corn from
the Indians, in which business he was remark-
ably successful. In one of these voyages he
captured Pocahontas, daughter of King Pow-
hatan, and brought her to Jamestown. Soon
after June 28, 1613, he sailed from Virginia
under orders from Sir Thomas Gates, and
drove away the French from New England,
thus keeping that country open to the Pilgrim
Fathers, who came seven years later. He is
said to have visited on this voyage the Dutch
settlement on the Hudson, and compelled the
governor, Hendrick Christiansen, to submit to
the king of England. After that he was var-
iously employed in Virginia from December,
1613, to June 18, 1614, when he sailed for
England. In February, 1615, he again sailed
to Virginia and returned to England with Dale
in May, 1616. Early in 1617 he was appointed
deputy governor and admiral of Virginia. He
continued in this office two years, and he is
generally represented as an unscrupulous chief
magistrate, but party feeling was very high at
this time, and the evidence cannot be relied on.
He appears to have been a partner with the
Earl of Warwick in bringing the first negroes
to Jamestown in 1619. After Lord Delaware’s
death he quarrelled with Captain Edward
Brewster, who had care of Delaware’s estate,
and wanted to put him to death for mutiny.
The company became incensed with him and
sent orders by Captain Yardley, appointed to
succeed him, to arrest him and to examine into
his acts. But the Earl of Warwick took means
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to rescue his friend and dispatched a small
vessel to fetch him and his goods away before
Yardl'ey could arrive. This vessel arrived in
Virginia, April 6, and Argall sailed away on
her about the 10oth, leaving Captain Nathaniel
Powell as deputy-governor. On his arrival
from Virginia he answered the different
charges brought again him, satisfactorily to
some, but not to others. His activity as a
seaman still continued. In 1620-21 he com-
manded a ship in the fleet of Sir Robert Man-
sell in the Mediterranean Sea. About 1621
he urged that an English settlement be made
in New Netherlands, afterwards New York.
In 1624 his friends wished to make him gov-
ernor again of Virginia, but Sir Francis Wyatt
was preferred. He was admiral in Septem-
ber, 1625, of 28 ships, and during his cruise
captured from the Spaniards seven vessels
valued at £100,000. In the attack on Cadiz in
1625 he commanded the flagship. He was still
alive in 1633, but was dead before 1641, as in
that year his daughter Ann, widow of Alex-
ander Bolling, and her second husband, Samuel
Percivall, complained to the House of Com-
mons that they had been deprived by John
Woodhall of property in Virginia left to the
petitioner Anne by her late father, Sir Samuel
Argall, sometime governor of Virginia. From
this account it is seen that Argall was one of
the most active and remarkable men of his age.

Powell, Nathaniel, deputy governor of Vir-
ginia, in 1619, was one of the first planters;
left England in December, 1606, and arrived in
Virginia in April, 1607. He went with Cap-
tain Newport in the winter of 1608 to explore
the York river, and in the summer of 1608
he went with John Smith to explore Chesa-
peake Bay. In 1617 Governor Argall gave him
a commission to be sergeant-major general to

Francis West, master of the ordinance during
life. 'When Governor Argall suddenly left
Virginia about April 10, 1619, he turned over
the government to Captain Powell, which was
held by him for a week, until Sir George Yard-
ley arrived with a full commission as governor.
The only matter of public interest that hap-
pened during Powell’s brief administration
was the coming of Captain John Ward, with
fifty emigrants, including Rev. Thomas Bar-
grave, nephew of Dr. Bargrave, dean of Can-
terbury. They made a settlement above Mar-
tin’s Brandon, on what is still known as Ward’s
creek. Captain Powell’s plantation of 600
acres was known .as ‘‘Powell Brook,” after-
wards “Merchant’s Hope.” There March 12,
1622, he and his wife, who was a daughter of
William Tracy, one of the partners in the
settlement of Berkeley Hundred, were mur-
dered by the Indians. He left no descendants,
and his plantation was sold by his brother and
heir, Thomas Powell, of Howellton, county
Suffolk, England. Near Powell’s plantation
in Virginia is still standing a very old brick
church known as Merchant’s Hope Church.
The creek bounding his place still bears Cap-
tain Powell’s name.

Whyatt, Sir Francis, governor and captain-
general of Virginia from 1621 to 1626 and
from 1639 to 1642, was the son of George
Wyatt, Esq., and Jane his wife, a daughter of
Sir Thomas Finch. Francis married, in 1618,
Margaret, daughter of Sir Samuel Sandys, of
Outersbury, Worcester, brother of Sir Edwin
Sandys. He arrived in Virginia in October,
1621, with an appointment to relieve Governor
Yardley (whose term expired November 18).
Sir Francis was accompanied by his brother,
Rev. Hawte Wyatt; Dr. John Pott, physician
general, afterwards deputy governor; William
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Claiborne, surveyor-general; and George
Sandys, uncle of his wife, who acted as treas-
urer of the colony. He brought with him also
an ordinance of the London Company, con-
firming the government and freedom granted
under Yardley in 1619. Wyatt had not long
arrived before a great calamity befell the col-
ony. Powhatan had died in 1618, and the real
head of the Indians in Virginia was his
brother, the ferocious Opechancanough. He
arranged a massacre of the whites, and the
blow fell March 22, 1622. One-fourth of the
settlers were destroyed, and the number would
have been much larger had not Governor
Wyatt received news through a Christian In-
dian named Chanco of the impending massacre
in time to save Jamestown and put the neigh-
boring settlements on their guard. After the
massacre the colonists concentrated for some
time the surviving population in five or six
well fortified places, Jamestewn Peninsula was
one of these, and as the old quarters were over-
crowded, Claiborne, the surveyor, laid out in
1623 a new section for habitation on the river
side, eastward of the old stockade. The addi-
tions were called “New Town,” where already
stood, it is believed, the governor’s house, built
by Gates in 1614, enlarged by Argall in 1617,
and granted by the London Company in 1618
to the use of Governor Yardley and his
successors forever. “New Town” never became
a town of much size, for the settlers soon drove
the Indians into the forests, and it was not long
before the abandoned plantations were rees-
tablished.

The Indian massacre was speedily followed
by the revocation of the charter of the London
Company, which Wyatt and other leaders in
Virginia regarded as a dire calamity, though
time proved the contrary. In January, 1624,

they signed a protest called the *Tragicall
Relation,” denouncing the administration of
the London Company by Sir Thomas Smythe
and extolling that of Sandys and Southamp-
ton and asking for the old charter. The father
of Governor Wyatt died in September, 1625,
and he asked permission of the king to return
to England, which was granted, and Sir George
Yardley became governor in May, 1626. Wyatt
remained in England till 1639, when he
returned once more as governor. His appoint-
ment seems to have been due to the efforts of
the leaders of the old London Company, who
had never ceased their work for restoration
of the charter. His administration was a
reaction against that of Sir John Harvey. He
reversed the edit of banishment against Rev.
Anthony Panton, and Harvey himself was
broken with suits in the courts. George
Sandys, his wife's uncle, was sent to England
to voice the wishes of the governor and assem-
bly for the restoration of the old London
Company charter. He could get no direct
promise from the king, and so he had recourse
to parliament, which did in fact reissue the
old charter of 1609, though it never went into
effect in Virginia. ..efore that time Wyatt
was recalled, and Sir William Berkeley arrived
as governor in 1642.

The Wyatt family to which Sir Francis be-
longed was one of great antiquity and of much
renown. His great-great-grandfather, Sir
Henry Wyatt, had taken a leading part in
favor of Henry VII. against Richard III., and
his grandfather, Sir Thomas, had been exe-
cuted for raising a rebellion against Queen
Mary. Sir Francis died in 1644, at Boxley,
the home of the Wyatts, in county Kent, Eng-
land. His brother, Rev. Hawte Wyatt, has
many descendants in Virginia.
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West, Francis, deputy governor of Vir-
ginia from November 14, 1627, on the death
of Governor Yardley, to March 5, 1629, when
Dr. John Pott was elected by the council to
take his place, West having veen selected to
go to England to represent the interest of the
colony, which was still in an unsettled condi-
tion by the revocation of the charter in 1624.
He was born October 28, 1586, and was a
brother of Thomas Lord Delaware. When
Captain Newport came over with the “Second
Supply” in October, 1608, he was accompanied
by Francis West, who was elected a member
of the council there in August, 1609, after the
arrival of the “Third Supply” sent out under
the new charter. During the “‘starving time”
which soon followed, West attempted to get
provisions from the Indians, but being unsuc-
cessful he left the colony to its fate and sailed
away to England. After a few months he
returned again to Virginia, and after Percy
left in 1612 he succeeded him as commandant
at Jamestown in which office he continued till
1617, when he was succeeded by Captain Wil-
liam Powell. He was a member of the coun-
cil again from April, 1619, to February, 1633.
In connection with his brothers, Lord Dela-
ware, and John and Nathaniel West, he owned
lands at Westover and Shirley. In November,
1622, he was appointed admiral of New Eng-
land, and went there to suppress illicit fishing,
but he found the New Englanders difficult
persons to deal with. In 1624 Captain West
was living on his estate at Westover in Vir-
ginia, and soon after succeeded Sir George
Yardley as deputy governor. His administra-
tion is distinguished for the assembling at
Jamestown on March 26, 1628, after an inter-
val of four years, of the regular law making
body—an event second only in importance to
the original meeting in 1619; for its restor-

ation was proof that despite the revocation
of her charter Virginia was to continue in the
enjoyment of political liberty. After Pott took
charge in 1629, West went to England, but he
was in Virginia again prior to December,
1631, when he attended a meeting of the coun-
cil, again in February and September, 1632,
and in February, 1633. After the last date he
drops out of Virginia records, and there is
a tradition in Earl Delaware’s family that he
was drowned.

Pott, John, governor of Virginia from
March 5, 1629, to March 24, 1630, came to
Virginia with Governor Wyatt in 1621 to fill
the position of physician general, vacant by
the death of Lawrence Bohun, slain in a naval
battle between the Spanish and the English
in the West Indies. He was a Master of Arts,
and was recommended to the London Com-
pany by Theodore Gulstone, founder of the
Gulstonian lecture.ship in the London College
of Physicians. He was made a member of the
council in 1621, and on the departure of Fran-
cis West to England in 1629, Dr. John Pott
was chosen by the council temporary governor.
He figured as such little more than a year, and
the leading event of this time was the arrival
at Jamestown of the first Lord Baltimore—the
proprietor of Avalon in Newfoundland. Pott
tendered to him the oath of allegiance and
supremacy, which Baltimore as a Catholic
refused to take. Sir John Harvey, who was
a friend of Baltimore, on his arrival arrested
Dr. Pott, and a jury convicted him of felony,
for stealing cattle, but politics was doubtless at
the bottom, and the king pardoned him. Some-
time later, however, Pott had his revenge by
taking part with the other councillors in Har-
vey's arrest and deposition from the govern-
ment. Dr. Pott was the first to locate land at
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the present site of Williamsburg, and he called
his place Harrop, after the place of his family
in Cheshire. He had a brother, Francis Pott,
who was a prominent member of the assembly.
His nephew, John Pott, moved to Patuxent in
Maryland, where he was one of the justices
in 1657.

Harvey, Sir John, governor from March
.24, 1630, to April 28, 1635, was a native of
Lyme Regis, Dorsetshire; had been a captain
of a ship in the East Indies. In 1624 he was
one of the commissioners appointed to report
to the king upon the conditions of the colony.
He was appointed a member of the council in
August, 1624, and in the commission to Sir
George Yardley, March 4, 1625-26, Harvey
was named his successor. He left Virginia,
and commanded a ship in the expedition
against Cadiz in 1625. He did not return till
March 24, 1630. During his administration
the first settlements were made on the York
river and on Kent Island. In the dispute with
Lord Baltimore he took sides against
Claiborne, deposed him in 1634 from his posi-
tion as secretary of state, and on April 28,
1635, was himself deposed from the govern-
ment by the council, which action was con-
firmed by the assembly. Sent prisoner to Eng-
land in the custody of two of the assembly,
Francis Pott and Thomas Harwood, he had his
guards arrested on their arrival, and brought
the matter of his deposition up before the privy
council. The king declared the transaction “an
act of regal authority,” and fearing the
example, kept the two daring burgesses in
prison, and sent orders for the arrest of the
councillors who took part in Harvey’s deposi-
tion. Meanwhile, to rebuke the dangerous pre-
cedent set in Virginia, he restored Harvey to
his government. This second administration

began with Harvey’s arrival in the colony Jan-
uary 18, 1637, and was marked by measures
taken by Harvey to build up Jamestown.
Some twelve brick houses were erected, and
steps taken to build a brick church and brick
state house. But Harvey resumed his arbitrary
behavior, and raised so many quarrels that the
king in August, 1639, commissioned Sir
Francis Wyatt, who had already figured once
before as governor, to be his successor. On
Wyatt's arrival, Harvey's property at York
and Jamestown was seized to repay his numer-
ous creditors, and the ex-governor died a bank-
rupt not long after.

West, Captain John, deputy governor from
April 28, 1635, to January 18, 1637, was the
brother of Lord Delaware, and was born De-
cember 14, 1590. He came to Virginia about
1620, and after the massacre in 1622 com-
manded a company of men against the Indians.
He was a member of the council, and when in
1630 the council resolved to plant a settlement
on the York, Captain West was one of the two
first settlers to patent lands on King’s creek.
There at his residence afterwards known as
Bellfield was born, in 1632, the first child of
English parents born on York river. When
Sir John Harvey was deposed April 28, 1635,
Captain West was prevailed upon by the coun-
cil to accept the office of governor, which he
held for eighteen months; and though he and
the other leading men were arrested for their
presumption, nothing was done to him. So far
from that, Wyatt was sent over governor in
1639, John West’s name appeared in the new
commission as ‘“Marshall and Muster Master
General,” in King Charles’ own handwriting.
He remained a member of the council for
many years later. In 1650 he sold his plan-
tation on York river to Edward Digges, Esq.,
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and removed to West Point, which was named
for him. In March, 1660, a resolution of good
will was passed by the general assembly, when
in recognition of the many important favors
and services rendered Virginia by “‘the noble
family of the Wests,” Captain West, now in
his old age, and his family, were exempted
from taxation during his life. Captain West
left an only son Lieutenant Col. John West,
who resided at West Point and took an im-
portant part in the affairs of the colony dur-
ing his lifetime.

Berkeley, Sir William, governor and cap-
tain general of Virginia from 1642 to 1652 and
from 1660 to 1677, was son of Sir Maurice
Berkeley, and brother of Lord John Berkeley
of Stratton. He was born at Bruton, in Som-
ersetshire, England, about 1610; graduated
Master of Arts at Oxford in 1629, and trav-
elled extensively in Europe. He was com-
missioned by King Charles governor of Vir-
ginia, August 9, 1641, and arrived in the
colony in February, 1642, bearing with him
the assurance of the king that the charter
would not be restored. On April 18, 1644, a
second Indian massacre occurred, but this did
not prevent his visiting England in June, 1644,
where he remained at the king’s camp till June,
1645. In his absence his place was filled by
Richard Kemp, a member of the council, who
had been its secretary. Another event of Berk-
eley’s first administration was the expulsion
of the Puritans from Norfolk and Nanse-
mond counties. During the civil war in Eng-
land many cavalier officers and other friends
of the king emigrated to Virginia. The result
was to give a strong royalist sympathy to the
colony, so that the death of Charles I. was
denounced by the assembly as murder, and to
question the right of Charles I1. was declared

treason. At last, in 1651, parliament sent a
fleet to subdue the country, but force was not
used, and an accommodation was agreed to by
both sides. April 30, 1652, Berkeley was super-
ceded in the government by Richard Ben-
nett ; whereupon he retired to his country resi-
dence, “Greenspring,” distant about five miles
from Jamestown.

In January, 1660, Governor Samuel Mat-
thews died and the general assembly, who had
became disgusted with the chaotic state of
affairs in England, recalled Governor Berkeley
to the government in the March following. He
was commissioned by Charles II. July 31,
1660, and Charles II. himself was proclaimed
in Virginia, September 20, 1660. In April,
1661, Berkeley was sent by the colony to Eng-
land to protest against the navigation act, Col.
Francis Morryson acting as governor till Berk-
eley’s return in the fall of 1662. The reaction
of the restoration occasioning much extrava-
gance among the government officials finally
brought about a great feeling of unrest in Vir-
ginia. This discontent, increased by the lavish
grants of land by King Charles to certain
court favorites, was brought to a head, in
1676, by an Indian attack. The measures
taken by Berkeley were deemed ineffective,
and the authority of defending the people was
assumed by Nathaniel Bacon, Jr., a recent
arrival. Sir William Berkeley declared him
a rebel, and the colony was torn with opposing
factions of armed men for nearly a year.
Bacon perished of camp fever, and Berkeley
showed much severity in punishing the sur-
viving leaders. He was finally recalled by the
king and died at Twickenham, July 9, 1677.
He wrote two plays, and is the author of a
“Description of Virginia,” folio, 1663. He
was survived by his wife, Lady Frances
Berkeley, who was a Culpeper, and married
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three times: 1. Samuel Stephens; 2. Sir Wil-
liam Berkeley; 3. Colonel Philip Ludwell. Her
brother, Alexander Culpeper, was surveyor-
general of the colony from 1672 to 1692.

Kemp, Richard, deputy governor from 1644
to 1645, was a son, it is believed, of Sir Robert
Kemp, of Gissing, in Suffolk county, Eng-
land. He succeeded William Claiborne as
secretary of state in 1634. When in 1639
Harvey was supplanted as governor by Sir
Francis Wyatt, Kemp, by the influence of
Lord Baltimore and Secretary of State Winde-
bank, retained his place as secretary. Incur-
ring the enmity of Rev. Anthony Panton,
whom Harvey and himself had treated with
great severity, he returned to England in 1640
to defend his conduct, leaving his friend
George Reade as deputy secretary. Richard
Kemp staid in England about two years, and
returned in 1642 to his old post, with Sir Wil-
liam Berkeley. He was deputy governor dur-
ing the absence of the latter in England from
June, 1644 to June, 1645. He made his will
in 1649, and his widow Elizabeth (whose
maiden name is not known) married (sec-
ondly) Sir Thomas Lunsford, and after his
death (thirdly) Major-General Robert Smith.
He left no children, but there is a numerous
Virginia family of his name descended from
his nephew, Edmund Kemp.

Bennett, Richard, governor of Virginia
from April 30, 1652, until March 2, 1655, was
of the same family as Henry Bennett Lord
Arlington. His uncle Edward Bennett, an
eminent London merchant, was a member of
the London Company, and with other persons
of means planted in 1621 a settlement in War-
iscoyack, or Isle of Wight county, Virginia,
which was known as Edward Bennett’s plan-
tation. At the time of the Indian uprising in

March, 1622, more than fifty persons were
killed at this settlement. In 1624 Robert Ben-
nett, merchant, and Rev. William Bennett,
minister, were living at Edwara Bennett’s
plantation. They were probably his kinsmen.
In 1629 Richard Bennett was a burgess from
the Wariscoyack district, and in 1632 was one
of the county court. In 1639 he was a coun-
cillor. He was a Puritan in sympathy, and
joined in a petition, which was taken by his
brother Philip to Boston, asking for three able
ministers to occupy parishes in his neighbor-
hood. When Sir William Berkeley in 1649
drove the Puritans out of Nansemond and
Elizabeth City counties, Bennett went with
them to Maryland, but only stayed a short
time. In 1651 he was living on Bennett’s creek
in Nansemond county, and that year he was
named by parliament as one of the commis-
sioners for the reduction of Virginia. When
Virginia submitted, he was elected by the gen-
eral assembly governor of the colony. He held
office from April 30, 1652, to March 30, 1655,
when he was sent to England as agent. On
November 30, 1657, he signed the agreement
with Lord Baltimore by which the latter’s
claim to Maryland was finally recognized.
After the restoration of Charles II., Bennett
held the offices of councillor and major-gen-
eral of the militia. In 1667 he went as a com-
missioner to Maryland to negotiate for a ces-
sation in the cultivation of tobacco, the price
having fallen very low. He was a member of
the council as late as 1675, and his will was
proved April 12, 1675. His daughter Anne
married Theodorick Bland, of Virginia, and
his son and grandson of the same name were
members of the council of Maryland.

Digges, Edward, governor of Virginia from
March 30, 1655, to March 13, 1658, son of
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Sir Dudley Digges, of Chilham, county Kent,
England, who was knight and baronet, and
master of the rolls in the reign of Charles I,
was born about 1620 and came to Virginia
before 1650, when he purchased an estate on
York river from Captain John West, subse-
quently known as Bellfield. On November
22, 1654, he was made a member of the coun-
cil, and was elected March 30, 1655, to succeed
Governor Bennett. He was therefore the
second governor under the '*Commonwealth
of England.” He served as governor till
March 13, 1658, when he was sent to Eng-
land to cooperate with Bennett and Mathews
against the rival claims of Lord Baltimore.
The articles of surrender in 1652 guaranteed
to Virginia her ancient boundaries, and the
effort of the assembly was to get the Mary-
land charter annulled, in which, however, they
were not successful. After the restoration of
Charles II., Digges served as a member of
the council, and was greatly interested in the
culture of silk and tobacco at his plantation
on York river. In the silk culture he employed
three Armenians, and the tobacco which he
grew on his plantation became known as the
E. D. Tobacco. More than a century after
his death the tobacco grown at Bellfield had
such a reputation that it brought one shilling
per pound in the London market, when other
tobaccos brought only three pence. Digges
was auditor general from 1670 to 1675, and
receiver general from 1672 to 1675. He died
March 15, 1675, and his tombstone is still
standing at Bellfield, his old home place on
York river. His eldest son, Col. William
Digges, settled in Maryland and was founder
of a well known family in that state. His
younger son, Colonel Dudley Digges, was a
member of the council of Virginia. Cole
Digges, a grandson, was also a councillor ; and

Dudley Digges, a great-grandson, was a mem-
ber of the Virginia committee of safety, which
in 1776 had really the executive power in its
hands.

Mathews, Samuel, governor of Virginia
from March 13, 1658, to his death in January,
1660, was born in England about 1600, and
came to Virginia in 1622. In 1623 he led a
force against the Tanx Powhatan Indians. In
1624 he was one of the commissioners ap-
pointed by the King to enquire into the condi-
tion of the colony. In 1630 he built a fort at
Point Comfort. In 1635 he took a leading
part in the deposition of Sir John Harvey. He
was appointed to the council in 1623, and in
1652 was sent as one of the agents to England
to obtain a confirmation of the agreement with
the parliamentary commissioners, securing to
Virginia her anicent bounds, and he remained
there till 1657. He was unsuccessful i his
mission to recover Maryland to Virginia, and
at length signed articles of accommodation
with Lord Baltimore. He became governor of
the colony March 13, 1658, and soon became
involved in a controversy with the house of
burgesses regarding the power of the council
to dissolve the assembly. The house would
not admit the contention, and claimed that the
supreme power lay in the house as the repre-
sentatives of the people. Mathews and his
council were by the burgesses deposed from
authority, but on their submitting to the will
of the house were reelected and took the oath
recognizing its authority. He died before the
expiration of his term, in January, 1660. He
was a very active citizen during his lifetime.
His residence was at ‘“Denbigh,” on Deep
creek, Warwick county, where he had a fine
house and employed many servants. He mar-
ried, about 1629, Frances, daughter of Sir
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Thomas Hinton, and widow successively of
Captain Nathaniel West and of Abraham
Piersey, the last of whom “left the best estate
that ever was known in Virginia.” He had
issue, Samuel Mathews, who was a member
of the council in 1655, and Francis, who was
a justice of York county and captain of the
militia, and died February 16, 1675.

Moryson, Francis, governor of Virginia
from April 30, 1661, to the fall of 1662, was
a son of Sir Richard Moryson, who was sec-
retary of state to King James 1. He served
in King Charles’ army with the rank of major
and he embarked from London with his fellow
loyalists, Colonel Henry Norwood, Major
Richard Fox and Major Francis Cary, for
Virginia, September 23, 1649, and arrived in
Virginia the November following. Driven
by a storm, their ship found itself on June 12,
1650, among the islands of Assateague Bay,
on the Atlantic coast of Virginia. Upon one
of these Colonel Moryson landed with several
of his companions, and after various exper-
iences in Accomac crossed over to the main
shore and was kindly received by Sir William
Berkeley, who gave him the command of the
fort at Point Comfort. In 1655 he was speaker
of the house of burgesses, and when Governor
Berkeley visited England in 1662, Moryson
acted as governor till sometime in the fall of
the following year. The memory of his ser-
vice as chief executive is marked by his gift
of a splendid service of church plate to the
church at Jamestown, which is preserved by
the church in Williamsburg. After the return
of Berkeley, Moryson was sent as agent to
England at an annual salary of £200 to pro-
test against a grant of the Northern Neck to
several court favorites. He remained as agent
in England till 1677, when he returned to Vir-

VIA—

ginia as one of a commission to enquire into
the disturbances known as Bacon’s rebellion.
The commissioners held court at Swann’s
Point, over against Jamestown, which had
been destroyed. Their report was a very full
account of this interesting episode in Virginia
history, and the finding was very much against
Governor Berkeley. Moryson soon after re-
turned to England, and died there not long
after. He left a widow Cecilia, sister of Giles
Rawlins, and a son Henry, who in 1699 was
colonel of the Colstream Foot Guards. Col-
onel Moryson was preceded to Virginia by
his two brothers—Richard and Robert Mory-
son, who also commanded at Point Comfort,
and after Major Moryson his nephew Charles,
son of Richard. Moryson, held commission
about 1664. His sister, Letitia Moryson, was
wife of the noble cavalier, Lucius Cary, Lord
Falkland.

Jeffreys, Herbert, commissioned lieutenant-
governor November 11, 1675, was an officer
in the English army and commanded the regi-
ment sent over to Virginia in 1676 to put down
the rebellion of Bacon. He was also head
of the commission to enquire into the causes
of the troubles in Virginia, Major Francis
Moryson, and Sir John Berry, admiral of the
fleet, being the other members. He arrived
in Virginia, February 2, 1677, and encamped
his troops among the ruins of the brick build-
ings at Jamestown, which had been burned by
Nathaniel Bacon. The commissioners made
the residence of Colonel Thumas Swann, at
Swann’s Point, on the other side of the river,
their headquarters, whence they issued a call
to the different counties for a statement of
their grievances. From the first their relations
with Berkeley were far from sympathetic.
Upon the departure of Berkeley from the
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colony, Jeffreys by virtue of his commission
assumed the government, and marching his
troops to Middle Plantation (now Williams-
burg) concluded a treaty of friendship with
the neighboring Indian tribes. His sym-
pathies being with the popular side, by his
influence the assembly in October, 1677, passed
an act of amnesty, and threatened a heavy fine
against anybody who would call another “a
rebel or traitor.” Those, therefore, who had
been friends of Sir William Berkeley, received
very little favor at his hands, and were
denounced by him as the “Greenspring fac-
tion,” whose tyranny had been one of the
chief causes of the civil war. He incurred the
special enmity of Philip Ludwell, who married
Berkeley's widow, because he would not let
him sue Walklett for damages done during that
time. In this Jeffreys seemed to be right, as
Berkeley had promised Walklett, a leader of
the rebels after Bacon'’s death, indemnity on his
surrendering West Point. In another matter in
which Robert Beverley, the other leader of the
Greenspring faction, was involved, Jeffreys’
position was not as defensible. In order to
make a full report he and the other commis-
sioners demanded of Beverley, who was clerk
of the assembly, the journals and papers of the
house of burgesses, and when the latter
declined to give them up they seized them out
of his possession. As this appeared to the
house an attack upon their privileges, they
passed strong resolutions when they met pro-
testing against the action of the commissioners.
The growing importance of Middle Planta-
tion was shown by a petition from some in-
habitants of York county that the place he
recommended to the king for the seat of gov-
ernment. But the commissioners, including
Jeffreys, were not willing to abandon James-

town, and on April 25, 1678, the general
assembly resumed its sittings at the country’s
ancient capital, and steps were taken to rebuild
the state house and church. Jeffreys, however,
did not long survive this meeting of the assem-
bly. He died in Virginia, December 30, 1678.
The surviving commissioners made a volu-
minous report to the English government, in
which, under the thin guise of a censure of
Bacon, the entire blame of the civil war was
really thrown upon Sir William Berkeley and
his friends.

Chicheley, Sir Henry, lieutenant-governor
of Virginia from December 30, 1678, to May
10, 1680, son of Sir Thomas Chicheley of
Wimpole, in Cambridgeshire, was born in
1615, matriculated at University College, Ox-
ford, April 27, 1632, and was Bachellor of
Arts February 5, 1634-35. He served as an
officer in the army of Charles 1., and for a
short time was imprisoned in the Tower of
London. In 1649, after the execution of the
king, he emigrated to Virginia with many
other cavaliers. Here he married in 1652 the
widow of Colonel Ralph Wormeley, and
resided at Rosegill, in Middlesex county. On
December 1, 1656, he took his seat in the
house of burgesses, having been elected to fill
a vacancy. In 1660 he was for a time in
England, where he was probably a witness of
King Charles II.’s restoration. On November
20, 1673, he was commissioned lieutenant-
general of the Virginia militia, and on Feb-
ruary 28, 1673-74, the king gave him a com-
mission as deputy governor of the colony. In
the beginning of 1676, when the Indians were
ranging the frontier, Chicheley had command
of the forces raised to subdue them, but his
troops were disbanded by Governor Berkeley
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before they could attack the invaders. This
action occasioned much discontent and was the
direct cause of Bacon’s rebellion.

During this troublous time Chicheley ad-
hered to the governor and suffered very much
in consequence. His estate was greatly dam-
aged and he endured a severe imprisonment.
When the civil war subsided, he was ap-
pointed to the council November 16, 1676,
and became its president, and on the death of
Governor Jeffreys he produced his commis-
sion as deputy governor. He remained the
colony executive till Lord Culpeper was sworn
into office May 10, 1680, becoming, however,
the chief executive again when Lord Cul-
peper left Virginia in August, three months
later. He served till Culpeper’s return in De-
cember, 1682, during which interval there was
unusual distress on account of the low price
of tobacco. On the petition of the suffering
people, Chicheley called an assembly which
met in April, 1682, but in obedience to orders
from England to await Lord Culpeper’s arrival
he adjourned it before it could adopt a law
for a cessation of planting, whereupon many
planters in Gloucester, New Kent and Middle-
sex assembled together and going from place
to place riotously cut up the tobacco plants.
Chicheley called out the militia and promptly
suppressed the disturbances, but issued a gen-
eral pardon to all who would behave peace-
ably. Major Robert Beverley was deemed,
however, the real sinner, as he was prominent
in urging the cessation of plaming. Therefore,
Chicheley had him arrested, and confined him
on shipboard and kept him a prisoner for
seven months, finally releasing him under
heavy bond to appear when summoned. Cul-
peper returned in December, 1682, and though
he bore instructions to proceed rigorously
against the plant cutters, whose action had

entailed a heavy loss of English revenue, he
imitated Chicheley’s clemency by issuing a
similar proclamation of amnesty. To placate
his masters in England, however, he executed
two of the most violent of the ringleaders and
threw the blame of his not executing more
upon Sir Henry Chicheley, who had fore-
stalled him. Sir Henry had become at this
time very old and feeble, and his death occur-
red not long after Culpeper’s arrival. He died
at Rosegill, on the Rappahannock, February
5, 1682, and was interred at old Christ Church,
Middlesex county. He left no issue.

Culpeper, Thomas, Lord, governor of Vir-
ignia from May 10, 1680, to August 10, 1680,
and from December 17, 1682, to May 28,
1683, was the eldest son of John Lord Cul-
peper, whom he succeeded as Baron of Thor-
seway on the death of the latter in 1660. Lord
John Culpeper was one of the most eminent
friends of Charles I. in the civil war in Eng-
land, and one of the first acts of Charles II.,
after the execution of his father, was to grant
to him and Henry Bennett, Earl of Arlington,
and several other great favorites the Northern
Neck of Virginia, lying between the Poto-
mac and Rappahannock rivers. This grant,
after lying dormant during the commonwealth,
was revived on the restoration of the king and
ultimately became vested by purchase in Sir
Thomas Culpeper, who in 1674 received in
company with Lord Arlington the benefit of
another grant of all Virginia for thirty-one
years. Though neither of these grants were
intended to interfere with the political govern-
ment of the colony as it then existed, their
provisions, especially those of the latter grant,
were so extensive that had they been com-
pletely executed little but the shadow of power
would have been left to the central authority.
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Eventually, by purchase Lord Thomas Cul-
peper possessed himself of both patents and
all the privileges and benefits of each. Natu-
rally these grants were very distasteful to the
Virginians, and for a long time they paid no
attention to the demands of the patentees and
of Culpeper, and sent various agents to Eng-
land to protest against them. In 1675 Cul-
peper obtained from the king a commission
to succeed Sir William Berkeley, on his
demise, as governor of Virginia, and in May,
1680, he came to Virginia, hoping doubtless to
put some life into the privileges of his pro-
prietorship. He brought instructions intended
to put the government of Virginia on a more
royal basis, but he succeeded in carrying out
only a part of his policy. The clerk of the
assembly, who had hitherto been elected by
that body, became now the appointee of the
governor, a permanent revenue was established
rendering the salaries of the governor and
council independent of the people; and instead
of annual meetings of the assembly, the cus-
tom of calling it for special occasions and pro-
roguing it from time to time, was begun. In
August, not long after the adjournment of the
assembly, Culpeper set out for England by
way of New England, whereupon, Sir Henry
Chicheley reassumed the government. Cul-
peper was absent for more than two years
from Virginia, during which time, on account
of the low price of tobacco, the Plant Cutters
rebellion occurred. Culpeper was ordered by
the king to return to his charge, and he arrived
in Virginia December 17, 1682, but found the
rebellion already suppressed by Sir Henry
Chicheley. To serve as an example, he, how-
ever, executed two of the ring leaders, and
continued under bond for his appearance
Major Robert Beverley, clerk of the assembly,
who had been arrested by Sir Henry Chiche-

ley as the chief instigator. Before leaving
England he had received fresh instructions
aimed at the rights and liberties of the assem-
bly, but Culpeper declined to oppose himself
to the popular will on most of the questions.
The assembly, however, lost its power as the
court of appeals, and the council, by order of
the crown, was made the court of last resort,
except in cases of £300 value, when an appeal
might be made to the privy council in Eng-
land. Culpeper soon gave the king and his
advisers an opportunity of punishing him and
replacing him with a more efhcient instrument
of tyranny. Directly in face of an order of
the council forbidding him to receive any pres-
ents, he accepted large sums of money from
the assembly, and contrary to another express
order forbidding any colonial governor from
absenting himself from his government with-
out special leave, he returned a second time to
England after a stay in the colony of only
about five months. He was at once deprived
of his office, and Lord Howard of Effingham
dispatched to succeed him. A year later he
sold the larger share of his Virginia rights
to the crown for an annuity of £600 for twenty
years, retaining only the portion of the terri-
tory called the Northern Neck, which was now
confirmed to him by a patent from the crown
dated September 27, 1688. While governor,
however, he made a little headway in bringing
the residents of the Northern Neck to submit
to him as proprietor, and for many years after
his death, which occurred in 1690, the inhabi-
tants continued indifferent. It was not till
1703, when Robert Carter became the manag-
ing agent, that the people began to patent lands
in his office. The proprietor then was Thomas
Lord Fairfax, who before 1692 married Kath-
erine, Lord Culpeper’s only daughter, and
heiress by his wife, Lady Marguerite Hesse.
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Spencer, Nicholas, president of the coun-
cil and acting governor after Lord Culpeper’s
departure from Virginia, May 28, 1683, to the
incoming of Francis Lord Howard of Effing-
ham in February, 1684. He was the son of
Nicholas Spencer, Esq., of Cople, in Bedford-
shire, England, by his wife Mary, daughter
of Sir Edward Gostwick. He first engaged
in merchandizing in London, and like many
merchants became interested in Virginia, to
which he emigrated in 1659. He settled in
Westmoreland county, where the parish of
Cople was named in honor of the home of his
family ; was a member of the house of bur-
gesses from 1666 to 1676 ; and was secretary of
state from 1679 till his death in 1689. Placed
by Lord Culpeper, who was his cousin, at the
head of the council, he succeeded him as acting
governor, on his departure from Virginia, in
September, 1683, according to an order issued
shortly before by the privy council establish-
ing the rule which was always afterwards fol-
lowed that the president of the council should
succeed to the executive duties in case of the
absence or death of the incumbent. Spencer’s
administration was quiet, except for some in-
roads of the Seneca Indians, who were driven
off with the aid of the tributary tribes. In
February, 1684, Lord Howard arrived, and
Spencer acted as one of his councillors till
his death, September 23, 1689. He married
Frances, daughter of Colonel John Mottrom,
of Northumberland county, and left several
children who have descendants in Virginia.

Howard, Francis, Baron of Efingham, gov-
ernor of Virginia from February, 1684 to
October 20, 1688, was a distant kinsman of
Charles Lord Howard of Effingham, who
commanded the English fleet in 1488 in its
famous battle with the Spanish Armada. He

was son of Sir William Howard of Lingfield,
in Surrey county, England, by his wife
Frances, daughter of Sir George Courthope,
of Whiligh, county of Sussex, knight, and suc-
ceeded in 1681 to the title of Lord Howard
of Effingham on the death of Lord Charles
Howard, grandson of the hero of the battle of
the Armada. He was commissioned governor
of Virginia, September 28, 1683, and arrived
in Virginia in February, 1684. Among his
first proceedings was one to summon Robert
Beverley before the council on the old charge
of instigating the plant cutters. Found guilty,
Beverley was released on his making an
humble and abject apology, which doubtless,
like Nathaniel Bacon, Jr., on a similar occa-
sion, he regarded as a mere formality. It
was far from making him submissive to the
governor’s will, and when the governor set to
work to exalt his prerogatives at the expense
of the liberties of the assembly, Beverley as
clerk, and his friend Philip Ludwell, firmly
resisted him. Hitherto the governors of Vir-
ginia had seldom, if ever, used their negative
on the laws of the assembly. Lord Howard
asserted this right, and was successful in
making it a part of the constitution ever after-
wards. He attempted to get the house to
authorize himself and the council to lay taxes
on urgent occasions, but failed. He exacted
a fee for attaching the seal of the colony to
land grants and, erecting a new court of chan-
cery, made himself a petty lord chancellor.
All who opposed him in any way were made
to feel the effects of resentment. Robert
Beverley was removed from his office as clerk
and Ludwell was suspended from the coun-
cil. In one measure, at least, Howard deserved
the gratitude of the people. In the summer of
1684 he went to Albany, and there with the
governor of New York made a treaty with the
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Five Nations, which put’'an end to the raids
of the Senecas on the frontiers. At length
Howard departed for England, October 20,
1688, leaving Nathaniel Bacon, Sr., in charge
of the government. The assembly sent Lud-
well as their agent to urge complaints against
him. He did not return, but he was allowed
to retain his office of governor as an absentee
with half his salary, while his duties were dis-
charged by a lieutenant. He died March 30,
1604. While he lived in Virginia, he spent
much of his time at Rosegill, the house of the
Wormeleys, on the Rappahannock. On August
31, 1685, his wife Lady Philadelphia Howard
(daughter of Sir Thomas Pelham), died in
Virginia, aged thirty-one, and her remains
were carried to England and interred at Ling-
field. On the way over, his daughter Margaret
Frances, who accompanied her mother’s body,
also died.

Bacon, Nathaniel, Sr., president of the
council and acting governor of Virginia, was
baptized at St. Mary, Bury St. Edmund’s,
August 29, 1620, and died in York county,
Virginia, March 16, 1692. His father, Rev.
James Bacon, was rector of Burgate, Suffolk,
and died August 25, 1670, and his grandfather,
Sir James Bacon, of Friston Hall, Suffolk,
was first cousin of Francis Bacon, Lord Veru-
lam. Nathaniel Bacon, the subject of this
sketch, was first cousin once removed of Na-
thaniel Bacon, Jr., “the Rebel.” He travelled
in France in 1647, and was probably a gradu-
ate of Cambridge; came about 1650 to Vir-
ginia, where he settled first in Isle of Wight
county, and then at “King's Creek,” York
county, on one of the first tracts of land
patented on York river. He was chosen mem-
ber of the council in 1657, but held the office
for only a year; was burgess for York county

in 1658-59, and was reappointed to the coun-
cil in 1660; appointed auditor general March
12, 1675, resigning in December, 1687, was
president of the council, and as such acting
governor during the absence of Lord Howard
in New York in the summer of 1684, during
his absence on a visit to the southern part of
the colony in December, 1687, and in the inter-
val between his departure for England, Octo-
ber 28, 1688, and the arrival of Governor
Francis Nicholson, May 16, 16go. He did not
approve the course of his young kinsman
Nathaniel Bacon, Jr., and it was at his house
on King’s creek that Sir William Berkeley
first put foot to land after his return from the
eastern shore in 1676.

Lord Howard had left the colony just before
the abdication of James II., and the uncer-
tainty attending affairs in England created
something like a panic in Virginia. Rumors
of terrible plots of Catholics and Indians were
circulated, which President Bacon and his
council allayed as far as possible. But the
difficulties of maintaining order might have
became insuperable, had not the news of the
accession of the Prince and Princess of
Orange arrived. Colonel Bacon’s health was
very feeble at this time, and he died March
16, 1692. As he had no children he bequeathed
his estate to his niece Abigail Smith, who mar-
ried Major Lewis Burwell, of Gloucester

-county, and has many descendants in Virginia

and the south.

Nicholson, Sir Francis, lieutenant-governor
from May 16, 1690, to January, 1694, and
from 1698 to April, 1705, was born in 1660;
obtained a commission in the English army as
ensign January 9, 1678, and as lieutenant May
6, 1684. He was a strong Tory and church-
man. When in 1686 the whole body of col-
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onies north of Chesapeake Bay were formed
into a single province under Sir Edmund An-
dros, Nicholson, was appointed lieutenant-gov-
ernor, and remained at New York to repre-
sent his superior officer. When Andros was
deposed by the men of Boston in 1639, Nichol-
sci’s hot temper betrayed him into violent
language and conduct, which induced a rebel-
lion headed by Jacob Leisler. Nicholson left
the colony for England, which temporarily in-
creased the anarchic conditions in New York,
though they ended in the execution of Jacob
Leisler and several of his rebel associates. In
spite of his failure, Nicholson was appointed
lieutenant-governor of Virginia in 1690, and
for four years discharged the duties of his
new office with ability and entire credit to
himself. He instituted athletic games and
offered prizes to those who should excel in
riding, running, shooting, wrestling and fen-
cing. He did all he could to promote the
founding of William and Mary College, and
contributed largely from his own private means
for that purpose. In 1694 Lord Howard of
Effingham, the titular governor of Virginia,
under whom Nicholson served as deputy, died,
and that post was conferred upon Sir Edmund
Andros, while Nicholson was appointed in
January, 1694. governor of Maryland. Here
he proved himself, as in Virginia, the patron
of learning, and laid out Annapolis and estab-
lished King William’s school, now St. John's
College. His arrogant disposition precipitated
him into quarrels with the commissary Thomas
Bray and other leading men, and in 1698 he
returned to Virginia as governor. His second
term of office opened auspiciously. He caused
a general census of the colony to be made in
respect to schools, churches, and population,
and as the state house had been accidentally
burned at Jamestown, persuaded the English

government to transfer the seat of govern-
ment to Middle Plantation, which he named
Williamsburg in honor of the reigning- king,
William, formerly Prince of Orange. But his
peppery temper soon involved him into diffi-
culties with his council and with James Blair,
president of the college. He also displeased
the assembly by trying to get them to con-
tribute towards a fort on the northwest fron-
tier of New York. Displeased in turn at their
unwillingness, he advised the crown that all
the American colonies should be placed under
one governor and a standing army be main-
tained among them at their own expense, be-
lieving it to be the only means of preserving
an effective unity against Canada and the
French. But this recommendation was not
approved by Queen Ann and her ministers,
and in April, 1705, he was recalled. During
the next fifteen years such public services as
he discharged were of a military character,
and he headed two expeditions against Canada,
but for want of a fleet the expeditions proved
failures. In 1713 Nicholson was appointed

governor of Acadia, but here again he met

difficulties owing to his imperious temper.
When in 1719 the privy council decided that
the proprietors of South Carolina had for-
feited their charter, Nicholson was appointed
governor, and speedily restored order to that
distracted province. Here Nicholson showed
the best side of his character, promoted the
building of schools and churches, and suc-
ceeded in conciliating the Cherokees. In June,
1725, Nicholson returned to England on leave,
and does not seem again to have visited
America. He had been knighted in 1720 and
was promoted to lieutenant-general. He
retained the colonial governorship of South
Caralina until his death, which took place in
London, March 5, 1728. He never married
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and by his will left all-his lands and property
in New England, Maryland and Virginia to
the Society for the Propagation of Christianity
in Foreign Parts, and to educate in England
young New England ministers to be sent back
to their native country.

Andros, Sir Edmund, governor of Virginia
from 1692 to 1698, was the second son of a
Guernsey gentleman belonging to Charles I.’s
household. He was born in London, Decem-
ber 6, 1637, appointed gentleman in ordi-
nary to the Queen of Bohemia in 1660, served
in the regiment of foot sent to America in
1666, was major in Rupert’s dragoons in 1672,
and succeeded his father as bailiff of Guern-
sey in 1674. The same year he was appointed
by James, Duke of York, to be governor of
the province of New York, which had been
granted to the duke by Charles II. In 1678
he was knighted while governor from New
York. He engaged in some disputes with the
authorities of the neighboring colonies and in
1681 was recalled to England. The authorities
in England had borne with great patience the
oppressive governments of the New England
oligarchies, and their conduct brought punish-
ment not altogether undeserved. Their char-
ters confiscated, and Andros was
appointed in 1686 governor of the various
colonies consolidated to form the dominion of
New England. In this position Andros made
himself very unpopular by his eniergy in carry-
ing out the instructions of James II. Acting
under the king’s directions he put restrictions
on the freedom of the press, and appointed
a general council by whose advice he laid taxes
and carried on all government and legislation.
This was a reversion to the Spanish type of
colonial government, which could not be jus-
tified. but he performed a good part in pro-

were

claiming liberty of conscience, in subduing the
Indians, and in repressing the pirates, who
were the scourge of the New England coast.
His unpopularity continued to increase, how-
ever, and when the news of the abdication of
King James arrived, the people of boston, on
April 18, 1689, suddenly seized the governor
and some of his subordinates and imprisoned
them. Sir Edmund was sent over to England,
where, to the disappointment of his enemies,
he was released without a formal trial. King
William seemed to think that he had only done
his duty in carrying out the instructions sent
him, and so returned him to America as gov-
ernor of Virginia. Here he showed both his
good and evil side. He promoted manufac-
tures and agriculture, put in order the govern-
ment records which were in a chaotic state,
and by his affability made himself generally
popular with the people, but he quarrelled
with Commissary James Blair, and after help-
ing him to establish the new college at Wil-
liamsburg, permitted his angry feelings against
Dr. Blair to make him an enemy of the insti-
tution. The result was that, through the in-
fluence of the commissary and his relations and
friends on the council, Andros was recalled in
1698. In 1704 Andros was appointed gov-
ernor of Jersey, which office he held until
1706. The remainder of his life seems to have
been passed in London, where he died Feb-
ruary 22, 1713-14.

Hamilton, George, Earl of Orkney, gov-
ernor-in-chief of Virginia from 1697 to his
death in 1737, never residing in the colony,
but enjoying his office as a pensionary sine-
cure for forty years; was fifth son of William,
Earl of Selkirk, who became Duke of Ham-
ilton. He was born at Hamilton Palace, Lan-
ark, and was baptized there February 9. 16€6.
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He had a long and distinguished career in the
British army, and was present at the battles
of the Boyne, Anghrim, Steinkirk, Blenheim
and Oudenard, and at the sieges of Limerick,
Athlone, Namur, Stevensvaert, Menin and
Tournay. He was made colonel of the Royal
Foot, August 3. 1692, major-general March g,
1702, and lieutenant-general June 1, 1704. On
January 10, 1696, Hamilton was created Earl
of Orkney, and in 1697 became titular gov-
ernor of Virginia, drawing a salary, but not
performing any duties. On February 12, 1707,
he was elected one of the sixteen representa-
tive peers of Scotland to sit in the first parlia-
ment of Great Britain. In 1710 he was sworn
of the privy council, and the same year was
appointed general of the Foot in Flanders. He
was likewise appointed afterwards constable,
governor and captain of Edinburgh Castle,
lord lieutenant of the county of Clydesdale,
and on June 12, 1736, field marshal of “all
of his majesty's forces.” On November 25§,
1695, he married his cousin, Elizabeth Villiers,
the well known mistress of William III., and
from this marriage the present Earl of Orkney
is descended. Orkney was no military strate-
gist, and was not very successful when first in
command, but he was an admirable subordinate.
He died at his residence in Albemarle street,
L.ondon on January 29, 1737, and was buried
at Taplow, and September 6 of that year was
succeeded as governor-in-chief of Virginia by
the Earl of Albemarle.

Nott, Edward, lieutenant-governor of Vir-
ginia under the Earl of Orkney, from August
18, 1705, to August 23, 1706, was born in Eng-
land in 1657. He served very gallantly in the
West Indies as major and colonel of a regi-
ment. On August 15, 1705, he succeeded Col-
onel Francis Nicholson as governor of Vir-

ginia. Wiser than Nicholson, he took care not
to offend the council, and was very popular
with all classes, but he died only about a year
after his arrival. Several important events,
however, in the colonial annals are identified
with his brief administration: The completion
of the capitol building begun by Nicholson;
the burning of the college, October, 1705 ; the
founding by Mrs. Mary Whaley of Mattey’s
Free School near Williamsburg, and the adop-
tion by the assembly of a revised code of laws
—the fourth since the first settlement. In this
code provision was made for building a gov-
ernor’s house, for completing the founding of
Williamsburg, and for encouraging the French
Protestant refugees whose settlement was
above the falls of the river at “King William’s
parish in the county of Henrico.” Some years
after the sudden demise of Nott, August 23,
1706, a handsome box monument of marble
was erected by the general assembly over his
remains in Bruton parish churchyard. It is
still standing. He was succeeded at the head
of the government by the president of the
council, Edmund Jennings.

Edmund, Jenings, president of the coun-
cil and acting governor from June, 1706, to
August, 1710, was son of Sir Edmund Jen-
ings, of Ripon, Yorkshire, England, and his
wife Margaret, daughter of Sir Edward Bark-
ham, lord mayor of London, 1621-22. He was
born in 1659, and died June 2, 1727. He
came to Virginia at an early age, and settled
in York county. He was appointed attorney-
general in 1680, and retained the office till
after 1692. He was appointed to the council
in 1701, and remained a member till his death.
In 1704 he was appointed secretary of state,
and from June, 1706, till August 23, 1710, he
was acting governor. Later, after the death
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of Hugh Drysdale, he would have again be-
come acting governor, but was set aside on
account of his feeble health. He married,
Frances, daughter of Henry Corbin, of Buck-
ingham House, and had issue (1) Frances,
married Charles Grymes, of Moratico, Rich-
mond county, and was ancestress of General
R. E. Lee; (2) Elizabeth, married Robert
Porteus, of New Bottle, Gloucester county,
who afterwards removed to England, where
she became the mother of Beilby Porteus,
Bishop of London; (3) Edmund, secretary of
Maryland, married in 1728, Anna, widow of
James Frisby and Thomas Bordley, and
daughter of Matthias Vanderheyden, by which
marriage he was father of Ariana (who mar-
ried John Randolph of Virginia, father of
Edmund Randolph, first attorney-general of
Virginia and of the United States), and a son
Edmund, who died unmarried in 1819.

Hunter, Col. Robert, an officer in the Eng-
lish army, was appointed governor of Vir-
ginia in 1706 to succeed Sir Francis Nichol-
son, but in his voyage was captured by a
French privateer and remained prisoner until
the end of 1709. In June, 1710, he became
governor of New York, and held that office
till 1719. In July, 1727, was appointed gov-
ernor of Jamaica and died there March 11,
1734

Spotswood, Alexander, lieutenant-governor
under the Earl of Orkney (1710-1722) was a
great-grandson of John Spotswood or Spotis-
wood, Scotland, who in 1635 became arch-
bishop of Glasgow and one of the privy coun-
cil. His grandfather, Sir Robert Spotswood,
was an eminent lawyer, who was elected presi-
dent of the court of sessions in Scotland. In
the civil war, Sir Robert was a staunch sup-
porter of Charles I. and was temporary sec-

retary of state in 1643. Taken prisoner at the
battle of Philiphaugh, he was tried by the
Scotch parliament, sentenced to death, and
executed. Alexander Spotswood's father was
Dr. Robert Spotswood, who was a physician
to the governor and garrison at Tangier. His
mcther was Catherine Elliott, a widow who
had by her first husband a son, General Roger
Elliott, whose portrait is now in the state
library at Richmond, Virginia. Alexander
was born at Tangier in 1676, educated for a
military life, fought under Marlborough, was
quartermaster-general with the rank of colonel,
and was dangerously wounded in the breast at
the battle of Blenheim. In 1710 he was
appointed lieutenant-governor of Virginia, and
showed himself a conspicuously energetic
administrator. He bestowed much attention
upon Williamsburg, leveled the streets, assisted
in rebuilding the church, providing some of the
brick, built a brick magazine for the safe-
keeping of the public arms, and aided in
rebuilding the college, which had been burned
in 1705; and in 1722, on the petition of the
people of Williamsburg and the assembly, he
granted a charter of incorporation to the city
of Williamsburg. Against the enemies of the
colony he took firm and decided steps. The
coast of Virginia was harassed by piratical
vessels. Spotswood sent an expedition against
them under Captain Maynard, killed the pirate,
Teach or Blackbeard, and hanged others.
As to the Indians he blended humanity with
policy. He established a school for the Sap-
onies at Fort Christanna in Brunswick county,
and paid the master, Mr. Griffin, out of his
own pocket, and arranged a treaty by which
the chiefs of the tributary tribes promised to
send their sons to college. He sent soldiers
against the Tuscaroras, who had attacked
North Carolina, but laid force aside when he



ALEXANDER SPOTSWOOD






COLONIAL PRESIDENTS AND GOVERNORS 59

found them ready to negotiate a treaty of
peace. Against the French and Indians he
established two forts on the frontiers to guard
the northern and southern passes. At the first
of these he planted the German settlement and
at the other he gathered the Sapony Indians.
His idea was to extend the line of Virginia
scttlements so as to check the further exten-
sion of French' influence on this continent.
With this in view he explored the back coun-
try, and in 1716 crossed the Blue Ridge moun-
tains and visited the Shenandoah river and the
beautiful valley through which it runs. He
urged upon the mother country the policy of
establishing a chain of posts back of the
mountains, from the great lakes to the Miss-
issippi river. But Spotswood had his weak
points like Nicholson, another capable man
before him. He was overbearing and had
great ideas of the royal prerogative. And so,
though he encouraged the rights of the sub-
ject by bringing over with him a confirmation
of the writ of habeas corpus, he did not like
Nott attempt to conciliate the people. The
result was that he got at cross purposes
with the assembly, with the council, and with
Dr. James Blair, the president of the college,
which resulted in his removal September 27,
1722. He continued to reside in Virginia and
led an active life. During his governorship
he had established a postal system in Vir-
ginia, and in 1730-1739 was deputy postmaster-
general for the American colonies, in which
capacity he arranged the transfer of mails with
great energy. It was he who made Benjamin
Franklin postmaster for Pennsylvania. He
had also called the legislature’s attention to the
iron ores of Virginia, though without effect;
and now in a private capacity he established
a furnace in Spotsylvania county, where he
had patented 40,000 acres of land. In 1740

Spotswood was made general of an expedition
against Carthagena. He visited Williamsburg,
and then repaired to Annapolis with the in-
tention of embarking with the troops, but he
died June 7, just before the embarkation, and
Colonel William Gooch was appointed chief in
his place. He left his books and mathematical
instruments to the college. Colonel Spotswood
married, in 1724, Ann Butler Brain, daughter
of Mr. Richard Brain, of London, and they
had two sons, John and Robert Spotswood,
and two daughters, Ann Catherine, who mar-
ried Bernard Moore, and Dorothea, who mar-
ried Captain Nathaniel West Dandridge.
Robert, his younger son, was slain by the In-
dians in the French and Indian war. John,
the elder son, married, in 1745, Mary, daughter
of William Dandridge, and had issue two sons,
(General Alexander Spotswood and Captain
John Spotswood, both of the army of the revo-
lution, and two daughters, Mary and Ann. The
descendants of GGovernor Spotswood are now
represented in numerous families of distinc-
tion.

Drysdale, Hugh, lieutenant-governor of
Virginia (1722-1726), succeeded Governor
Spotswood in the administration of the colony,
September 27, 1722, and remained in office till
his death, July 22, 1726. Very little is known
of his antecedents, but during his administra-
tion in Virginia he was very popular. There
were two sessions of the assembly during this
period, one beginning May 9, 1723, and the
other beginning May 12, 1726. At the first,
on the recommendation of Governor Drysdale,
laws were passed to regulate the militia and for
the more effectual prevention of negro insur-
rections. It appears that not long before a
conspiracy had been planned by negroes. This
conspiracy furnished additional reasons for
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the duty laid the same session on liquors and
slaves.

At the next session a commission was issued
by the governor constituting Philip Finch to be
the first sergeant-at-arms and mace-bearer of
the house of burgesses. Previous to this time
an officer called the messenger had discharged
these duties. Governor Drysdale announced
to the house that “the interfering interest of
the African Company” had obtained from the
board of trade the repeal of the law of the
previous session imposing a duty on liquors
and slaves. He stated his belief that if a new
duty be laid on liquors for the support of the
college, then “in a languishing condition,” the
English government would not object, and this
was done. Drysdale was a sick man during
this session, and not long after its adjourn-
ment he died at Williamsburg, July 22, 1726.

Carter, Robert, president of the council
and acting governor from the death of Drys-
dale, July 22, 1726, till the arrival of William
Gooch about October, 1727, was born in Vir-
ginia in 1663, son of Colonel John and Sarah
(Ludlow) Carter. His father had been promi-
nent in the colony as lieutenant-colonel, bur-
gess and councillor. His mother was a daugh-
ter of Gabriel Ludlow, a nephew of General
Edmund Ludlow, one of Cromwell’s generals.
Robert Carter was for many years the agent of
Lord Fairfax, the proprietor of the Northern
Neck grant. He was treasurer of the colony,
speaker of the house of burgesses 1694-99, and
member of the council for twenty-seven years
(1699-1726). He became president of the
council, and as such succeeded as acting gov-
ernor. His great possessions earned him the
name of “King” Carter. His residence was in
Lancaster county, at Corotoman, on the Rap-
pahannock river, and there is still standing

nearby a church that he built shortly before his
death, which occurred August 4, 1732. His
splendid tomb in a rather shattered condition
is still to be seen in the yard of the church.
He was twice married, first to Judith, eldest
daughter of John Armistead, Esq., a member
of the council, and (second) to Elizabeth Wil-
lis, daughter of Thomas Landon, of an ancient
family in Hereford county, England. By these
wives he had numerous children, who have
many influential descendants in Virginia and
the south.

Gooch, William, lieutenant-governor of
Virginia (1727-1749), was born October 12,
1681, in Yarmouth, county Suffolk, England,
and was descended from an ancient family.
His grandfather was William Gooch, of Suf-
folk, and his father was Thomas Gooch, alder-
man of Yarmouth, who married Frances,
daughter of Thomas Love, of Norfolk county.
His uncle, Willlam Gooch, had emigrated to
Virginia at a very early date and become a
major in the York county militia and a mem-
ber of the Virginia council, dying in 1655.
The subject of this sketch entered the English
army at an early age and took part in all of
Queen Anne’s wars, being present at the battle
of Blenheim.” In October, 1727, he super-
seded Robert Carter as lieutenant-governor of
Virginia, and for more than twenty years con-
ducted the affairs of the colony in a manner
which occasioned complaint neither in Eng-
land nor in America. Indeed, it is said that
in this respect he stands alone among colonial
governors. Still his administration was a
period of much activity in Virginia. In 1730
tobacco notes, a new form of currency, were
devised which proved salutary. The frontier
line was pushed to the Alleghanies, and the
valley of Virginia was settled with hardy and
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enterprising German and Scorch-Irish settlers.
Norfolk was chartered a town, and Freder-
icksburg, Winchester, Richmond and Peters-
burg were founded. The first newspaper in
the colony, the Virginia Gazette, was published
in Williamsburg in 1736. The boundary line
between Virginia and North Carolina was
run. In 1740, on account of the unexpected
death of Major-General Alexander Spots-
wood, Governor Gooch assumed command of
the four colonial battalions transported to join
the British troops under Admiral Vernon in
an attack on Carthagena in New Granada. He
was absent one year, during which time Rev.
Dr. James Blair, president of the college,
acted as governor. The campaign proved un-
successful, Gooch was severely wounded, and
contracted the fever from which many of the
English troops died. Upon his return to Vir-
ginia in July, 1741, he resumed the govern-
ment of the colony, and among other events
which followed, the capitol accidentally caught
on fire and was burned in 1746. On June 20,
1749, he embarked for England, to the great
sorrow of all the people of his colony to whom
he had endeared himself by his noble and dis-
interested conduct. He died in London, De-
cember 17, 1751. Governor Gooch was created
a baronet November 4, 1746. His wife was
Rebecca, daughter of William Stanton, Esq.,
of Hampshire, England. He had an only son,
William Gooch, who died in Virginia. His
wife survived him till 1775, and in her will
left a beautiful silver gilt communion service
to the college chapel. This memorial of this
excellent woman, who was once the first lady
of Virginia, is still preserved in Bruton Church
in Williamsburg.

* The family of the Gooch name in Virginia
are descended from Lieutenant-Colonel Henry
Gooch, who was living in York county in

1656, and was an adherent of Nathaniel Bacon,
Jr,, in 1676. He was probably a member of
Governor Gooch’s family.

Keppel, William Anne, second Earl of
Albemarle and titular governor of Virginia
from the death of George Hamilton, Earl of
Orkney, 1737, to his own death in 1754, son
of Arnold Joost Van Keppel, first earl, and
his wife Geertruid Johanna Quirina vander
Duyn, was born at Whitehall, June 5, 1702;
was baptized at the Chapel Royal, Queen Anne
being his godmother, (hence his name Anne) ;
was educated in Holland and on his return to
England (as Viscount Bury) was appointed
August 25, 1717, captain and lieutenant of
the grenadier company of the Coldstream
Guards. In 1718 he succeeded to his father’s
title and estates, and in 1722, at his family seat
in Guelderland, entertained the Bishop of
Munster. In 1725 he was made Knight of the
Bath; in 1727 aide-de-camp to the king; and
November 22, 1731, was appointed to the col-
onecy of the 29th Foot, then at Gibraltar,
which he held until May 7, 1733, when he
was appointed colonel of the third troop of
Horse Guards. He was made governor of
Virginia in 1737, a brigadier-general July,
1739, major-general February, 1742, and was
transferred to the colonelcy of the Coldstream
Guards in October, 1744. He went to Flanders
with Lord Stair in 1742, and was a general on
the staff at Dettingen, where he had a horse
shot under him, and at Fontenoy, where he
was wounded. He commanded the first line
of Cumberland’s army at Culloden, and was
again on the staff in Flanders and present at
the battle of Val. At the peace of 1748 he was
sent as ambassador extraordinary and minister
plenipotentiary at Paris, and was appointed
commander-in-chief in North Britain, and in
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1749 was made Knight of the Garter. The
year after he was made groom of the stole and
a privy councillor, and in 1752 was one of the
lords justices during the king’s absence in
Hanover. In 1754 he was sent back to Paris
to demand the liberation of some British sub-
jects detained by the French in America, and
died in Paris suddenly December 22, 1754.
His remains were brought over and buried in
the chapel in South Audley street, London.
Albemarle married, in 1723, Lady Anne Len-
nox, daughter of Charles, first duke of Rich-
mond, and by her had eight sons and seven
daughters.

Albemarle Sound in North Carolina, Albe-
marle parish in Sussex county, Virginia, and

Albemarle county in the same state, were"

named in his honor.

Blair, James, D. D., president of the coun-
cil, and acting governor during the absence
of Governor Gooch on the expedition against
Carthagena (June, 1740—]July, 1741) and first
president of William and Mary College (1693
—1743), was born in Scotland in 1655. He
attended the University of Edinburgh and
became Master of Arts in 1673. After his
graduation he was ordained as a minister of
the Church of England, and having served as
such for some time in his native country
removed to London, where he was clerk in
the office of the m. ster of rolls, Dr. Compton,
Bishop of London, being much impressed with
his talents and piety, suggested to him to go
as missionary to Virginia. This he did in
1685. It happened that in Virginia he was
given tbe parish of Varina, in Henrico county,
where the attempt to establish a college was
made in 1618. Having been made commissary
of the Bishop of London in 1689, and inspired
by his surroundings at Varina, he persuaded

the clergy at their meeting at Jamestown in
1690 to revive the project of the college. They
did so, and their recommendations received the
approval of both the council and the general
assembly; and in June, 1691, Dr. Blair was
sent to England by the legislature with full
instructions to obtain a charter from the king
and queen. He remained there more than a
year, and at length returned in 1693 with the
much coveted document. It contemplated six
professors, 100 students more or less, and three
grades of instruction—the grammar school,
the philosophy school, and the divinity school.
The college was erected at Williamsburg
according to a design of Sir Christopher Wren.
Till 1712 only the grammar school was in oper-
ation, but in that year the first professor of
mathematics was elected. In 1729 all the
schools had been established, and in that year
a transfer of the management took place from
the trustees to the faculty, the former retain-
ing visitorial powers only. In 1694 Dr. Blair
removed from Henrico to Jamestown and
accepted the parish there so as to be nearer
his intended college, and in 1710 he accepted
the rectorship at Bruton parish at Williams-
burg. He became a member of the council in
1689 and continued a member till his death
in 1643. He assisted Henry Hartwell and
Edward Chilton in compiling in 1697 “The
State of his Majesty’s Colony in Virginia,”
and 117 sermons and discourses, expository of
the sermon on the mount, were published in
four volumes 8vo. at London in 1742. Dr.
Blair was an active factor in the politics of
the country. When Governor Andros assumed
superior authority in ecclesiastical matters,
Dr. Blair opposed him, and so successfully
that Andros was recalled. He was largely
instrumental in the downfall of Nicholson
and Spotswood. The two succeeding governors
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took warning, and Dr. Blair had the hearty
cooperation of Drysdale and Gooch in all
measures for the advancement of the college.
When Gooch went on the expedition against
Carthagena, Blair, as the oldest member and
president of the council, succeeded him. The
end of a useful life of 89 years occurred April
18, 1743. He married Sarah Harrison, daugh-
ter of Benjamin Harrison, in 1687, but they
left no issue. His nephew, John Blair, son
of his brother Dr. Archibald Blair, succeeded
him as heir to his property and honors.

Robinson, John, president of the council,
became acting governor on the departure of
Sir William Gooch for England, June 20,
1749. His grandfather was John Robinson,
of Cleasby, Yorkshire, England, who married
Elizabeth Potter, daughter of Christopher
Potter of Cleasby. His uncle was Dr. John
Robinson, Bishop of Bristol and London, who
served as British envoy to Sweden, writing
while there a history of Sweden, and was also
British plenipotentiary at the treaty of Utrecht.
His father was Christopher Robinson, a mem-
ber of the Virginia council in 1691-93, and
secretary of state in 1692-93, who married
Judith, daughter of Colonel Christopher Wor-
meley. John Robinson was born in 1683 in
Middlesex county, Virginia, at “Hewick,” his
father’s residence on the Rappahannock river.
He occupied many important positions in the
colony, was member of the huuse of burgesses
in 1711 and other years, member of the coun-
cil in 1720, and when Governor Gooch left for
England, June 20, 1749, became as president
of the council, acting governor. In this capac-
ity he served but a few months only, dying
September 3, 1749. He married Katherine,
daughter of Robert Beverley, author of a his-
tory of Virginia, and their son John was

speaker of the house of burgesses and treas-
urer of the colony.

Lee, Thomas, president of the council, and
acting governor from the death of John Rob-
inson, September 3, 1749, to his own death,
November 14, 1750, was born in Westmore-
land county, 1693. He was son of Colonel
Richard Lee, who was one of the council of
Virginia, and grandson of Colonel Richard
I.ee, who came to Virginia about 1642 and was
secretary of state. Thomas Lee received a
common education, “yet having strong natural
parts, long after he was a man he learned the
languages without any assistance but his own
genius, and became tolerably adept in the
Greek and Latin.” He was long a member of
the house of burgesses and the council, and
when John Robinson died became by seniority
president of the council and as such acting
governor. In 1744 he was appointed by Gov-
ernor Gooch to serve as commissioner with
William Beverley to treat with the Six
Nations. At Lancaster, Pennsylvania, they
made a treaty by which the Indians released
their title to lands west of the Alleghanies.
Thus having cleared the way, Lee became the
leading factor in 1749 in the organization of
the Ohio Company, which had as one of its
objects the severing of the French settlements
in Canada and Louisiana. The company
obtained from the king a grant of 500,000 acres
of land west of the Alleghanies, between the
Kanawha and Obhio rivers. It established trad-
ing posts, which, being seized by the French,
were the direct cause of the French and In-
dian war. It is said that the king appointed
Lee lieutenant-governor in 1750, but he died
before the commission reached him. He was
married in 1721 to Hannah, daughter of Col-
onel Philip Ludwell, and had by her six sons,
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five of them eminently distinguished for their
services during the American revolution—
Thomas Ludwell Lee, Richard Henry Lee,
Francis Lightfoot L.ee, William Lee, and Dr.
His death
occurred at Stratford House, in Westmore-

Arthur I.ee—and two daughters.

land county, Virginia, November 14, 1750;
and in the absence of a commissioned gov-
ernor he was succeeded by Lewis Burwell,
member of the council next in seniority.

Burwell, Lewis, president of the council,
succeeded on Thomas Lee’s death, November
14, 1750, as acting governor of Virginia, and
remained such till the arrival of Governor Din-
widdie, November 20, 1751. He was born in
1710, and was son of Major Nathaniel Bur-
well, of Carter’s Creek, Gloucester county,
and Elizabeth Carter his wife, daughter of
Colonel Robert Carter, acting governor in
1726. Nathaniel Burwell was the son of Major
Lewis Burwell, member of the council in 1702,
and of Abigail Smith, niece and heiress of
Nathaniel Bacon, Esq., president of the coun-
cil. Then Major Lewis Burwell was son of
Lewis Burwell, sergeant-major of the colony
in 1652, and Lucy Higginson his wife, daugh-
ter of Captain Robert Higginson, who com-
manded at Middle Plantation (now Williams-

"burg) in 1646. This last Major Burwell was
the emigrant ancestor, who came to Virginia
about 1642, and was son of Edward Burwell
of Bedfordshire, England, and Dorothy, his
wife, daughter of William Bedell, of Cats-
worth. President Burwell was educated at
the University of Cambridge, England, and
was distinguished for his remarkable learning
and scholarship. On his return to Virginia
from England he was called to fill many im-
portant offices; was a burgess from Glouces-
ter county in 1742; a member of the council

in 1743, and, as president of that body, suc-
ceeded Thomas Lee in the administration of
affairs. During his magistracy a contract was
made for the repair of the governor’s house
or palace, and for the incoming governor a
building near by was purchased of Dr. Ken-
neth McKenzie. The capitol, which had been
burned in 1746, was also nearly completed.
Among other incidents of his administration
was the visit of Gov. Ogle of Maryland to Wil-
liamsburg, and the coming of a company of
tragedians who had been playing in New York
and Philadelphia. On November 20, 1751, Col-
onel Robert Dinwiddie arrived at Yorktown
with his lady and two daughters, and the next
day was sworn into the office of governor.
President Burwell appears to have been in
feeble health during his administration, for
there is a record of his visit which he paid in
the spring of 1750 to the Warm Sulphur
Springs, in Berkeley county. He survived,
however, till May, 1756, when he died at his
seat in Gloucester county, Virginia. He mar-
ried, in October, 1736, Mary, daughter of
Colonel Francis and Ann Willis.

Dinwiddie, Robert, governor of Virginia
(November 20, 1751 to January, 1758), was
born in 1693, at Germiston, near Glasgow.
He came of an ancient Scottish family, and
his immediate ancestors were denizens of Glas-
gow. His father was a reputable merchant of
that city and bore the same name. His mother
was Sarah Cumming, daughter of Matthew
Cumming, who was bailie of Glasgow in 1691-
06-99 and the owner of the lands of Carde-
rock in the contiguous parish of Cadder. Rob-
ert Dinwiddie, their son was brought up in his
father’s countinghouse and was probably for
a time merchant in Glasgow. He was appointed
December 1, 1727, a collector of customs in



COLONIAL PRESIDENTS AND GOVERNORS 65

the island of Bermuda, which position he held
till 1738, when in recognition of his exposing
a long practiced system of fraud in the col-
lecting of the customs of the West India
Islands, he received the appointment of “sur-
veyor-general of customs in the southern parts
of the continent of America.” He was named
as his predecessors had been a member of all
the councils of the American colonies. Though
his claim to sit in the Virginia council was
resisted by the councillors, the board of trade
in May, 1742, ordered that tlie royal purpose
should be enforced. On August 17, 1746, he
was specially commissioned inspector general
to examine into the duties of the collector of
customs of the Island of Barbadoes. In the
discharge of his duties he exposed a great
defalcation in the revenues there. In 1749
he appears to have resided in London as a
merchant engaged in trade with the colonies.
He was appointed lieutenant-governor of Vir-
ginia, July 29, 1751 and with his wife Rebecca
née Affleck and two daughters, Elizabeth and
Rebecca, arrived in the colony November 20,
1751. His administration began rather inaus-
picuously, as he almost immediately fell into
altercation with the house of burgesses over
the fee of a pistole which he required for
issuing patents. A similar fee had been exacted
by Lord Culpeper many years before, and the
remonstrance of the assembly had caused the
king to forbid its collection. The Virginians
regarded the present fee as a tax, and they sent
John Randolph to England to represent their
cause. The board of trade, after hearing the
argument on both sides, recommended a com-
promise, and the fee was only permitted to
be charged for large grants of land, and for
none whatever beyond the mountains, where
nearly all the ungranted land lay at this time.
VIR

This altercation had an important influence
upon the endeavors of Dinwiddie in another
direction. Dinwiddie had become a member of
the Ohio Company and he had a direct in-
terest in the destinies of the western coun-
try. When, therefore, the French began to
plant settlements on the Ohio and occupied
Venango, an Indian trading post at the junc-
tion of the Alleghany river and French creek,
Dinwiddie sent George Washington to pro-
test to the French commandant at Fort Le
Boeuf. When no satisfactory answer was
brought back, he sent orders to Captain Wil-
liam Trent to build a log fort at the junction
of the Alleghany and Monongahela, where
Pittsburgh now stands. This position was
considered on all hands as the key to the
situation in the West. The French were not
long in driving the Virginians out and occupy-
ing the post themselves. While this was
occurring, Washington with some 300 troops
was marching to the assistance of Trent, when
meeting with a scouting party of the French
he attacked and killed some twenty of them,
with a loss of only one man. This was the
beginning of a war which was to spread prac-
tically over the whole civilized world. Din-
widdie more than any one else realized the sit-
uation, and he displayed prodigious energy in
his efforts to arouse the British government
and the colonists to the importance of the
crisis. The home government was slow to
move and the other colonies generally were
indifferent, as was the Virginia assembly itself,
who distrusting the purposes of Dinwiddie
and deeming him too precipitate would not
grant the money asked for, except on condi-
tions calculated to humble the pride of the
governor. So during the time that Dinwiddie
held the government of Virginia, the war with
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the French and Indians proved very disas-
trous. In the attempt to take Fort Duquesne,
as the French called the captured post at the
forks of the Monongahela and Alleghany,
Braddock’s army was destroyed, and in the
north the French captured Oswego and Fort
William Henry. For four years the evil days
followed one another, but amid the most dis-
heartening conditions, Robert Dinwiddie re-
mained undismayed. The ardent task of rais-
ing unwilling troops and directing the defense
of 350 miles of frontier fell to him, and while
he did not escape the charge of improper inter-
ference at times, on the whole, he discharged
his duties ably and nobly.

To the excitement in the colony produced by
the French war more was added by the pas-
sage in 1755 of the first of the Two Penny
Act by the assembly, making the tax for sal-
aries of the ministers payable either in tobacco
or in money at two pence per pound, at the
option of the tax payer. The ministers tried
to get Governor Dinwiddie to veto the bill, but
he was beginning to learn the lesson of non-
interference with the legislature, and he de-
clined. Worn out at length with the harassing
duties of his office, he solicited from the
authorities in England permission to return,
and so in January, 1758, he departed from the
colony, bearing with him the commendations
of the assembly and the people of Virginia in
general. He marked his interest in the colony
by contributing many books to the College
Library. He survived his return to England
by twelve years, and finally died at Clifton,
Bristol, whither he had gone for the benefit of
the baths, July 27, 1770, in the 78th year of
his age. His brother John was a merchant on
the Rappahannock river in Virginia. He mar-
ried Rosa Enfield Mason, of Stafford county,
and is numerously represented in the South.

Blair, John, president of the council, and
as such acting governor of Virginia from
the departure for England of Governor Din-
widdie, January, 1758, till the arrival of Gov-
ernor Francis Fauquier, June 7, 1758, and
from the time of Governor Fauquier’s death,
March 3, 1768, till the arrival of Lord Bote-
tourt, October, 1768. He was son of Dr.
Archibald Blair, brother of Dr. James Blair,
president of the College of William and Mary,
and was born in Virginia in 1687. He was
educated at William and Mary College, and
was a burgess from Williamsburg in 1736-
1740, and in 1743 became a member of the
council, an office which he held till his death.
During his first administration, which hap-
pened during the French and Indian war, the
assembly augmented the forces in the pay of
the colony to 2,000 men and issued £32,000
in treasury notes to defray the expenses of the
increased defences of the colony. In the trou-
bles which led to the American Revolution,
Blair was always on the popular side. As a
judge of the general court in April, 1764, he
upheld the Two Penny Act, and as president
of the committee of correspondence he voted
to condemn the Stamp Act in June, 1764.
When he became acting governor the second
time he promptly called the general assembly
together to consider the new revenue measures
passed by parliament. When the assembly
convened, March 31, 1768, he concurred with
the council and house of burgesses in the bold
resolutions unanimously adopted that only the
general assembly could make any laws regard-
ing “the internal policy or taxation of the
colony.” Blair was the source through which
they were transmitted to England, and Lord
Hillsborough, the secretary of colonial affairs,
expressed himself amazed especially at the
action of the council and its president, who
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were appointed by the Crown. When Nor-
borne Berkeley, Baron de Botetourt, died,
October 15, 1770, the government devolved
for a third time upon President Blair, but he
immediately resigned on account of old age
and infirmities and was succeeded by William
Nelson. He died in Williamsburg, November
5, 1771, leaving by his wife Mary Monro,
daughter of Rev. John Monro, a son John,
member of the Federal convention of 1787 and
one of the first judges of the Supreme Court
of the United States.

Campbell, John, fourth Earl of Loudoun,
and titular governor of Virginia (1756-1763),
the only son of Hugh, third Earl of Loudoun,
and Lady Margaret Dalrymple, only daughter
of the first Earl of Stair, was born on 5 May,
1705. He succeeded his father as earl in 1731,
and from 1734 till his death was a represen-
tative peer of Scotland. He entered the army
in 1727, was appointed governor of Stirling
Castle in April, 1741, and became aide-de-
camp to the King in July, 1743. He performed
an important part in suppressing the rebellion
of 1745, and had nearly the whole of his regi-
ment killed at the battle of Preston. On Feb-
ruary 17, 1756, Loudoun was appointed cap-
tain-general and governor-in-chief of the prov-
ince of Virginia, and on March 30, com-
mander-in-chief of the British forces in Amer-
ica in the French and Indian war. He arrived
at New York on July 23, 1756. Owing to his
own tardiness and the incompetency of those at
the head of the government he accomplished
nothing, and was therefore recalled to Eng-
land, General Amherst being named his suc-
cessor. On the declaration of war with Spain
in 1762 he was appointed second in command,
under Lord Tyrawley, of the troops sent to
Portugal. He died at Loudoun Castle, April

27, 1762. He was unmarried, and on his
death his title passed to his cousin, James
Mure Campbell. He did much to improve the
grounds around Loudoun Castle, in Ayrshire,
Scotland.

Fauquier, Francis, colonial governor of
Virginia (1758-1768), was eldest son of Dr.
John Francis Fauquier (one of the directors
of the Bank of England, who died Septem-
ber 22, 1726), and Elizabeth Chamberlayne,
his wife. He was born in 1704, and though
little appears to be known of his early life, he
was distinguished for his learning, especially
in the natural sciences, and in 1753 was made
a fellow of the Royal Society. Previous to
this, in 1751, he was a director of the South
Sea Company. In January, 1758, he was
appointed lieutenant-governor of Virginia, and
soon after his arrival on June 4, 1758, the
clouds which had hitherto hung over the Brit-
ish fortunes in the French and Indian war
passed away, and a tide of uninterrupted Brit-
ish success set in. The treaty of peace in 1763
left the British power supreme in America and
in the world. There are in the British museum
nine letters written by Fauquier between 1759
and 1764, chiefly respecting the military forces
of Virginia during his administration. The
local agitations which led to the American
Revolution began in Fauquier’s administra-
tion. In these he was, as far as his situation
permitted, entirely on the popular side, the
natural result of his devotion to scientific mat-
ters, which made him hostile to dogmas of all
kinds. In the matter of the Two Penny Act
he gave the parsons to understand, that, law
or no law, he was unequivocally against them.
In 1760 he expressed great apprehensions to
William Pitt that the colonies would not sub-
mit to any stamp act. Fauquier was still gov-



68 VIRGINIA BIOGRAPHY

ernor when the stamp act passed, and though
he was loyal to his superiors in England, he
had no heart in the enforcement of this or of
the Revenue act which followed. After the
passage of the latter act he prorogued the leg-
islature from time to time both on account of
sickness and in order to avoid a quarrel. He
was sick a long time, and March 3, 1768, he
died, and was buried in the north aisle of the
church in Williamsburg. According to his
will, proved at Yorktown, he left a wife
Catherine; a brother-in-law, Francis Wollas-
ton; a brother, William Fauquier; and two
sons, Francis and William Fauquier.

Fauquier was a very affable and agreeable
man, though somewhat excitable. He was an
excellent talker, and delighted in the company
of Dr. William Small, the professor ot natural
philosophy at William and Mary College, and
of George Wythe, the great Williamsburg
lawyer; and at his table many rising young
men of Virginia, like Jefferson and John Page,
learned their lessons in the rights of man. As
an indication of his interest in scientific mat-
ters it may be mentioned that his brother Wil-
liam read before the Royal Society in London
an article prepared by him in Virginia on
"‘Hailstones observed in Virginia, July o,
1758.” His influence in another respect was
not so fortunate. He diffused in the colony a
passion for playing cards, which lasted till it
was rebuked by the orders of the Revolution-
ary county committees in 1775.

Ambherst, Jeffrey, titular governor of Vir-
ginia (1763-1768), was the second son of Jef-
frey Amherst, of Riverhead, Kent county,
England. His family had no influence, and
the remarkable fact of the rise of Amherst
‘rom page to field marshal is a tribute to his
own merit. He was page to the Duke of

Dorset, who procured for him an ensigncy in
the Guards in 1731. He next served on Gen-
eral Ligonier’s staff, and afterwards on that
of the Duke of Cumberland. In 1756 he was
made lieutenant-colonel of the Fifteenth regi-
ment. When Pitt became chancellor, and was
fitting out an expedition to North America,
he picked out Amherst as the man to lead.
The expedition that sailed from Portsmouth in
May, 1758, was 14,000 strong, and was em-
barked in fifteen ships under the command of
Admiral Boscawen. On reaching the Island
of Cape Breton he captured Louisburg, and in
September, Amherst was as a reward ap-
pointed commander-in-chief of the forces in
the place of James Abercrombie. In Novem-
ber, 1758, he captured Fort Duquesne from
the French. He was even more successful in
the different campaigns of the next year
(1759). Ticonderoga fell before him, and his
generals Sir William Johnson and Wolfe took
Fort Niagara and Quebec, which in 1760
was followed by the surrender of Montreal,
the capital of Canada. Amherst was at once
appointed governor-general of North America,
and in 1761 received the thanks of parliament
and was made a knight of the Bath. The
French sued for peace, but war still continued
with the Indians. They were led by Pontiac,
and Amherst proved unfit to deal with him.
His failure no doubt was the chief cause of
his return to England in 1763. There Pon-
tiac’s conspiracy was unknown, and Amherst
was received as the conqueror of Canada and
made governor of Virginia and colonel of the
6oth or American regiment. His fame became
very great. In 1770 he was made governor
of Guernsey, and in 1772, a privy council-
lor and lieutenant-general of the ordinance.
During the American war he served in the
capacity of adviser to the government. His
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steady support of the American war endeared
him to the King, who made him in 1776 Lord
Ambherst, in 1778 a general, and in 1780 colonel
of the 2nd Horse Grenadiers. After various
other honors he was raised in 1796 to the rank
of field marshal. He did not long survive this
last honor, and died at Montreal, his seat in
Kent, August 3, 1797.

Berkeley, Norborne, Baron de Botetourt,
governor-in-chief of Virginia (1768-1770),
was born in England, in 1718. He was the
only son of John Symes Berkeley, Esq., of
Stoke Gifford, county Gloucester, England, by
his wife Elizabeth, daughter and coheir of
Walter Norborne of Caline, county Wilts. Of
this branch of the distinguished and ennobled
family of Berkeley an extended pedigree ap-
pears in the Visitation of Gloucester of 1623.
In 1764 Botetourt was raised to the peerage
of England as Norborne, Baron de Botetourt.
Previous to this he had been colonel of the
North Gloucestershire militia and a member
of parliament, and afterwards in 1767 became
constable of the Tower of London. No gov-
ernor-in-chief had resided in the colony of
Virginia for three-quarters of a century, and,
to appease the growing discontent there over
the revenue law, the home authorities sent
Botetourt over with the full title and dignity
of “His Majesty's Lieutenant, Governor-Gen-
eral and Commander-in-Chief.” He was ap-
pointed in July, 1768, and arrived in the colony
October 28, 1769. His reception was enthu-
siastic, and his affable deportment made him
immediately very popular, which was increased
by his concurring shortly after his arrival with
his council in declaring writs of assistance
illegal. The quarrel over the revenue act had
come to a crisis at this time. Parliament had
sent an order over for the arrest of the patriot

" demning parliament.

leaders in New England, who were to be trans-
ported to England for trial, and Virginia was
the first colony to take action. When Bote-
tourt convened the assembly, that body on
May 26, 1769, passed stirring resolutions con-
Botetourt dissolved the
assembly, and the members, with the speaker,
Peyton Randolph, at their head, met immedi-
ately at the Raleigh tavern and adopted an ex-
tensive system of non-importation. They ral-
lied all the other colonies to do the same, and
parliament, yielding to the pressure, abolished
all the taxes complained of except a small tax
on tea. Botetourt had cherished the hope that
all the taxes would be repealed, and relying
upon the assurances of the English secretary
of state had called an assembly in November
following the May session in 1769 to convey
to them the joyous information of this purpose
of the British ministry. He was, therefore,
greatly disappointed when only a partial repeal
was made. It is said that he contemplated a
resignation of his office and was only prevented
from sending it on by his sickness and death,
which occurred October .15, 1770. There are
various contemporary notices of his social
acts, his dinner companies at the palace, the
distinction of his manner, and the urbanity of
his address. Through his munificence two
gold medals were established in the College of
William and Mary, to be given annually one
for excellence in classical learning, and the
other for excellence in philosophy. Eight of
these prizes were bestowed, and they are said
to be the earliest of their kind in the United
States. Lord Botetourt was honored by the
people with a splendid funeral, and he was
buried in a vault underneath the floor of the
chapel of William and Mary, and subsequently
a statue was erected to his memory. Close by
his vault lie the remains of Peyton Randolph,
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who presided over the councils of the Virginia
revolutionists, when Botetourt was living, and
was afterwards first president of the Conti-
nental Congress. Botetourt was a bachelor,
and so left no children.

Nelson, William, president of the council
and acting governor (1770-1771), was born in
Yorktown, Virginia, in 1711, son of Thomas
Nelson (1667-1745), who came to America
from Penrith in England, on the borders of
Scotland, about 1690, and hence was called
“Scotch Tom.” This Thomas Nelson settled
at Yorktown about 1705, where he became
the leading merchant. He married Margaret
Reade, daughter of Robert Reade, son of Colo-
nel George Reade, who in 1660 owned the site
of the place. Thomas Nelson, a son, became
secretary of state. William Nelson, another
son and subject of this sketch, inherited a
great deal of wealth, which he managed
largely to increase by his extensive business as
a merchant at Yorktown. He married Eliza-
beth Burwell, daughter of Major Nathaniel
Burwell. He represented the county of York
in the house of burgesses in 1742-44, and in
1745 was promoted to the council of state.

He supported the cause of the colony against.

the stamp act and the revenue act, and as
president of the council acted as governor of
the colony from the death of Lord Botetourt,
October 15, .1770, to the coming of the Earl
of Dunmore in August, 1771. During this
interval the opposition to the revenue taxes,
which had been shorn down to a slight duty on
tea, very sensibly declined, and the agitation
in the colonies might have died out altogether
had not the British ministry raised new issues.
Nelson died at Yorktown, November 19, 1772.
He was father of General Thomas Nelson,
who distinguished himself in the war of the
Revolution and was also governor of the State.

Murray, John, fourth Earl of Dunmore,
last colonial governor of Virginia (1771-1775),
was born in 1732, eldest son of William Mur-
ray, third Earl of Dunmore, and Catherine
Nairne his wife. He was descended on his
mother’s side from the royal house of Stuart,
succeeded to the peerage, and during 1761-
69 sat in the house of lords. In January,
1770, he was appointed governor of the colony
of New York, and in July, 1771, governor of
Virginia. He arrived in Williamsburg in Oc-
tober, 1771, where he was received with the
usual courtesies and congratulations. The con-
troversy with the mother country had lost its
rancour after the repeal of all the taxes except
that on tea, but the King, by instructions to
his governors, managed to affront all the colo-
nies on different issues. The public sentiment
in Virginia particularly condemned the order
which restrained the governors from approving
any restriction of the slave trade, and when
the assembly, pursuant to a summons from
Dunmore met in February, 1772, a noble pro-
test was adopted by that body. Dunmore pro-
rogued the hous=, and he did not again con-
vene it till March, 1773. In the meantime,
a government revenue cutter called the Gaspée,
which had been rigorously enforcing the navi-
gation laws in Narragansett Bay, was boayded
at night by some disguised men and set on
fire. The King was much exasperated, and he
created a board of enquiry, who were directed
to find out the guilty parties and send them to
England for trial. The issue was once more
met by Virginia.. The assembly adopted reso-
lutions at its meeting in March, 1773, denounc-
ing this attempt to ignore the right of a trial
by a jury of the vicinage, and recommending
a system of intercolonial commijttees, which
proved the first direct, step towards a general
and permanent union. Immediately after this
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act Lord Dunmore dissolved the assembly.
The effect of the action of Virginia was to
demoralize the court of enquiry, and in their
report they conceded that the commander of
the Gaspée, in detaining vessels indiscrimi-
nately, had exceeded the bounds of his duty,
and no arrests were made. This affair not
turning out to the satisfaction of the British
government, another attempt was made to
enforce the tax on tea in America by remov-
ing the tax in England. This occasioned the
affair of the “tea party,” which occurred in
Boston on December 16, 1773, when a band
of men disguised as Indians boarded the ships
sent to Boston by the East India Company
and threw the tea overboard. Parliament in
resentment, passed an act to close the Port of
Boston, on June 1, 1774—a measure which in-
volved the innocent with the guilty. Virginia
again showed her leadership, and was first of
all of the colonies to declare her sympathy
with Massachusetts. Dunmore prorogued the
assembly May 27, 1774, and thereupon the bur-
gesses, meeting in the Raleigh tavern, adopted
resolutions calling for an annual congress and
non-intercourse. Accordingly, on September
5, 1774, the first general congress met in Phila-
delphia and recommended a general continental
plan of non-intercourse, and committees
everywhere to see it enforced. About this time
a war with the Shawnees on the Ohio broke
out, and Andrew Lewis won the great battle
of Point Pleasant. Dunmore gained applause
from the Virginians for his willingness to head
the troops, but he was afterwards charged,
without much reason, with being the real
author of the Indian war. The British gov-
ernment now placed the trade with most of
the colonies under a boycott, and orders were
sent over to the governors to seize all the

ammunition and arms accessible to the colo-
nists. .

Governor Gage in Massachusetts sent troops
to destroy the ammunition at Concord, and on
the march thither they became engaged April
19, 1775, with the Massachusetts militia at
Lexington, where the first blood was shed.
In Virginia, by order of Governor Dunmore,
the powder was removed from the magazine in
Williamsburg on April 20. This created great
alarm, and an armed body of men under
Patrick Henry marched down to Williams-
burg. They were quieted by the governor giv-
ing a bill of exchange for the value of the
powder. Succeeding this, Dunmore called a
meeting of the assembly to submit the overture
known as Lord North’s “Olive Branch.” But
before any answer could be returned from the
assembly, Dunmore, fearing that he might be
seized and detained as a hostage, fled from
the palace to the protection of a British man-
of-war in York river. Dunmore took up his
headquarters near Norfolk, which was burned
in the civil war that now began. Dunmore
proclaimed freedom to all negroes and serv-
ants who would join his standard, and carried
on a predatory maritime warfare, but after
suffering various reverses at Great Bridge,
Hampton and Gwynn’s Island, he dismissed
his ships, joined the British naval force in
New York, and towards the end of the year
1776 sailed away to England. His furniture
and books in the palace were confiscated by
the State and sold at public outcry. He had
been elected in January, 1776, to the house
of lords, and on his return to England took
his seat and served till 1784. In 1787 he
was appointed governor of Barbadoes, and
served till 1796. He died at Ramsgate,
England, in May, 1809. He was a man of
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culture, and possessed a large and valuable
library; and while he has been represented
in America as rude in his deportment and
treacherous in his conduct, his friends praise
him for the noble and admirable traits of
character, which they attribute to him. The
Tories who had to fly from Virginia during
the war, abandoning everything except loyalty
to their King, found in him a real haven of
refuge in London. His home and money were
at their service. He married February 21,
1759, Lady Charlotte Stewart, sixth daughter

of Alexander, sixth earl of Gallway. Late in
April, 1774, he was joined at Williamsburg by
his wife and her children, George Lord Fin-
castle, the Honorables Alexander and John
Murray, and Ladies Catherine, Augusta and
Susan Murray. To these were added another
daughter born in the colony, and named in
its honor Virginia. The three young noble-
men were put to school at the College. In
1834 Charles Murray, a grandson of Lord
Dunmore, visited Virginia, and afterwards
published an account of his travels.
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Newport, Christopher. There can be no
doubt that King James displayed great wis-
dom in choosing so experienced and able a
seaman as Christopher Newport to command
the colonizing expedition of 1607 to Virginia,
and in sealing the box which contained his
list of councillors during the voyage, in order
that there might be no conflict of authority
with his. He had sailed the Spanish Main
and taken an active part in the privateering
exploits against the Spanish in the New World.
In 1592 he sailed in command of four ships
when he “took and Spoyled Yaguana and Ocoa
and Hispaniola and Truxillo, besides other
prizes.” After the brilliant capture of the
“Madre de Dios” by the ships of Sir Walter
Raleigh and the Earl of Cumberland, Capt.
Newport, who played an important part in
the fight, was given command of her and took
ber to Dartmouth.

When the expedition of 1607 arrived at
Jamestown, Newport's name was found on
the list of councillors, though he was not ex-
pected to become a planter but to serve as
admiral in the voyages between England and
the colony. In pursuance of his orders to
remain two months in the New World explor-
ing,. he started May 21 on a voyage up the
James river, which he followed as far as the
“falls,” the present site of the city of Rich-
mond. Here, finding that he could go no fur-
ther- without great danger, he set up a cross
with the inscription “Jacobus Rex, 1607,” and
his own name underneath. Upon inquiry by
the Indians as to the meaning of this cross
and ceremony, the wily captain told them that

the two arms of the cross signified Powhatan
and himself, and their juncture the league
they had entered into. On June 22 of the
same year he returned to England with a
cargo of “‘sasafrax rootes” instead of the gold
which the Virginia Company had so ardently
hoped for.

Newport’s second arrival in Virginia (Jan.
2, 1608) was a timely one. The death of Gos-
r:old had left Wingfield open to attacks of his
opponents—Archer, Smith, Ratcliffe and Mar-
tin, who had first deposed him from the
presidency and finally imprisoned him, Capt.
Smith, too, who had just returned from cap-
tivity with the Indians, was in chains under
sentence of hanging. Newport at once set
these men at iiberty and restored some measure
of peace in the colony and council. A few
days later, however, a fire broke out and
destroyed the whole of the little settlement,
thus exposing its occupants to the severity of
the winter’s weather. Newport again came
tc the rescue and employed his mariners in
lielping to rebuild the church, storehouse and
other houses. Capt. Newport later made a
third voyage to Virginia, and brought on this
occasion (Oct., 1608) the first gentlewoman,
Mrs. Forrest, and Anne Buras, her maid. As
was to have been expected, there occurred,
shortly after, the first marriage in the colony
which was of this same Anne Buras and John
Laydon, a carpenter; and to them was born
a year later a girl, Virginia Laydon—the first
child of English parentage born in the first
permanent English colony,

Newport’s fourth voyage was in command
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of the expedition sent out under the second
charter, which left Falmouth June 8, 1609.
There were nine ships carrying Sir Thomas
Gates as governor, and about 500 persons,
some of them women. Two of the vessels
were wrecked and Newport himself was cast
away on the Bermudas with Gov. Gates and
150 other passengers and a large portion of
the stores for the colony. He finally got away
from the islands, and made his way to Vir-
ginia just in time to save the colony from
starvation. The casting away of Newport's
ship, the “Sea Venture,” was the occasion of
Shakespeare’s great play, “The Tempest,” in-
terest in the subject having most probably
been communicated to him by Southampton.
After one more voyage to Virginia, Capt.
Newport’s connection with the colony ceased.
He resigned his position with the Virginia
Company and was appointed one of the six
masters of the Royal Navy, and performed
several voyages for the East India Company.
On the third of these his death occurred about
August 15, 1617, while his fleet lay atanchor in
a Javan port. The stalwart captain died thus
as he had lived, in command of his ship, in
the midst of new lands and untried seas.

Wingfield, Edward Maria, first president
of the council (q. v.).

Largely instrumental in bringing about the
successful expedition of 1607, was

Gosnold, Bartholomew, a seasoned mariner
who had been associated with Raleigh in his
attempts to colonize Virginia, and not less was
he the leaven of peace among the discordant
elements in the first Jamestown council, of
which he was a member. Respected by all
the diverse factions as no one else was, he was
able to effect something like a concert of pur-
pose and action among his fellows, and stave

off, in a measure, the dissensions which broke
out so violently after his death. Upon the
failure of Raleigh’'s expeditions, Gosnold had
returned to England still hopeful, and in 1602
he took command of a vessel fitted out by the
Earl of Southampton, the friend and patron of
Shakespeare. Gosnold’s intended destination
was Virginia, but, the ship being driven from
her course by adverse winds, they touched
upon the New England coast, where they were
the first Englishmen to land and where they
named Cape Cod and Martha’s Vineyard.
Those who had proposed renmining as colo-
nists lost heart, however, and returned to
England, but Gosnold, undisheartened, con-
tinued his efforts and finally beheld his hopes’
fruition in Jamestown. His voice, indeed,
was raised against the site chosen, on the
ground of its obvious unhealthfulness, but,
being overruled, he turned to with heart and
soul to give success to the enterprise. He was
spared the pain of beholding the pains and
horrors the colony was doomed to undergo,
his death occurring before the close of the
first summer, Aug. 22, 1607, when fate seemed
still auspicious. All record unite in praising
his singleness of purpose and hardihood, and
Pres. Wingfield made him his sole confidant
in matters of importance such as that of the
diminishing supplies. It is possible, there-
fore, that, while it ma)" have been a personal
good fortune to have escaped the misfortunes
of his fellows he might, had he lived, have done
much to alleviate their sorrows by uniting
them in a more harmonious effort.

Smith, John, councillor and president of the
council (q. v.).

Ratcliffe, John, councillor and president of
the council (q. v.).
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Kendall, George, one of the original coun-
cil. The record which has come down to us
in regard to this man is not at all flattering,
but it must be remembered that he stands con-
victed on the evidence of bitter enemies. In
the days in which he lived there was no such
thing as moderation of expression. He was
a cousin of the Earl of Southampton, and the
fact that he was appointed in England a mem-
ber of the council in Virginia shows that he
must have been well known in London as a
man of experience and courage. Doubtless in
Virginia under the terrible stress of circum-
stances during the first summer there was
much to criticise, and the evidence, at least,
shows that he was not a man afraid to speak
out his mind. George Percy and Wingfield
denounced him as a stirrer up of dissensions,
and Capt. Smith also speaks of his being
driven from the council, which he says was
for “divers reasons” and occurred about June
22, 1607. He was afterwards released, though
without the privilege of carrying arms, but
was again arrested on the statement of one
James Read, a smith, who had been con-
demned to death, and who accused Kendall of
conspiring to cause a mutiny. Read was forth-
with pardoned and Kendall condemned to be
shot. The president at the time was John
Ratcliffe, and Kendall, it is said, sought to
prevent the execution by claiming that Sickle-
more, and not Ratcliffe, was his true name,
and that consequently he had no right to pro-
nounce judgment. The practical gentlemen
of the time refused, however, to delay justice
op any such quibble, and, without attempting
‘any controversy on the subject, merely caused
John Martin, another councillor, to perform
the president’s office, which he promptly did,
arnd Kendall quickly paid the penalty of his
sins.

Martin, John, one of the councillors, was
the son of Sir Richard Martin who “thrice
filled the office of lord mayor, and was Master
of the Mint in the reigns of Elizabeth and
James 1.” The profession of the law had been
chosen for him, but when he was about twenty-
one years old he went to sea in obedience to
a longing for the then most rommantic life of
the mariner. He commanded the “Benjamin”
in Sir Francis Drake’s fleet in that com-
mander’'s marauding expedition among the
West Indies in 1585. On Drake's homeward
voyage Martin touched at Virginia, whither
the fleet had repaired in aid of Raleigh’s colo-
nists on Roanoke Island. :

Martin was bitterly opposed to Pres. Wing-
field, and after the death of Gosnold, the re-
turn to England of Capt. Newport and the
deposing of Kendall from the council, he was
one of the three remaining councillors who
forced Wingfield from the presidency. Mar-
tin’s health was poor, and besides his other
afflictions he was badly smitten with the “gold
fever,” which gave his enemies afterwards a
chance to ridicule him, amongst whom was
Capt. John Smith, who gave him the name of
“refining Captain Martin,” and helped to make
him unpopular. He returned to England in
June, 1608, but the following year he came
again to Virginia, where he was very coldly
welcomed but admitted to the council. Upon
Capt. Smith’s absence from Jamestown in the
summer of 1609, he appointed Martin in his
place, but for this office, according to Smith,
the latter gentleman had no relish and he re-
signed after three hours. But that Martin
was no weakling is proved by the fact that he
was the only person who protested against the
abandonment of Jamestown in 1610, and un-
like Smith he stuck to Virginia to the end.
He made a second trip to England in 1616,
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and again returned to Virginia the year fol-
lowing. This trip was the cause of further
friction between Martin and the colonists, as
the Virginia Company in London had granted
him a patent for ten shares of land’in Virginia
with unusual rights to its enjoyment, which
the others did not approve. Despite the repre-
sentations of the Virginia Company that Mar-
tin had been a “long and faithful servant to
the Colony of Virginia,” the colonial council
remained firm and his privileges were curtailed.
The breach between Martin and the council
was finally healed, and he located his patent
at Brandon on James river.

The date of Martin’s death is unknown,
though it must have taken place subsequently
to March 8, 1626, as there is a letter of this
date from him to his brother-in-law, Sir Julius
Caesar. He is supposed to have died and been
buried at Brandon. His daughter Dorcas
married Capt. George Bargrave, son of Rob-
ert Bargrave, of Bridge in Kent. George
Bargrave came to Virginia, and was largely
interested with his brother, John Bargrave,
in the trade of the colony. His son, Robert
Bargrave, sold Brandon to Richard Quiney
and John Sadler, from whom it came by de-
scent to Robert Richardson, who sold it in
1720 to Nathaniel Harrison, in whose family
Brandon still remains. The original patent
for Brandon, granted to Capt. John Martin
from the Virginia Company of London, is
still preserved at the place. It bears date
1617, and is by long odds the most ancient
official record relating to the American soil
to be found in the United States.

Archer, Gabriel, was a man of talent and
courage. He is described as of Mountnessing,
Essex county, England. He entered Gray’s
Irn as a student of law Mar. 15, 1593. In

1602 he went with Bartholomew Gosnold to
New England and wrote an interesting ac-
ceunt of the discovery and naming of Cape
Cod and Martha’s Vineyard. On his return
he was active in arousing interest in an at-
tempt to locate a colony in Virginia, and came
with the first settlers. He was among the
first to put foot to land at Cape Henry, Apr.
26, 1606, and was one of the two first settlers
to Virginia to be wounded by the savages.
He was appointed recorder of the colony, and
on May 21, he went with Newport from
Jamestown on a voyage of discovery up James
river, and afterwards “wrote a Relatyon of
the Voyage.” The charter permitted a major-
ity of the council to elect the president or turn
him out, to turn out any member of the coun-
cil and elect a substitute. It was, therefore,
a veritable hothouse of faction. Archer seems
to have furnished his full share to the quar-
rels of Jamestown, though probably no more
than his share. He joined with Smith, Mar-
tin and Ratcliffe in displacing Wingfield as
president, and afterwards when Ratcliffe ad-
mitted him to the council in Dec., 1607, caused
Smith to be indicted “upon a chapter in Leviti-
cus” for the death of two of his men on his
trip up Chickahominy, and Ratcliffe, the presi-
dent, approved the sentence of execution.
And Smith would have been hanged the next
day, had not Capt. Newport arrived the even-
ing before (Jan. 2, 1608) and interferred to
save his life.

When' Newport set out April 10, 1608, to
return to England, he carried with him both
Wingfield and Archer, whose complaints on
their arrival were directed with such good
effect against the charter that a petition for a
new one creating a more suitable form of
government was soon presented to the King,
and granted. Under this second charter
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dated (May 23, 1609) Sir Thomas Gates was
made governor, and had the selection of his
council, and Archer, flattering himself that
he was rid of the dominance of John Smith,
returned to the colony. Of the voyage he
wrote an interesting account. But the un-
expected happened, and Gates was wrecked
on the Bermuda Islands. Then to the dis-
appointment of all the gentlemen of the rest
of the expedition which got to Jamestown,
Smith would not give up his commission, in
which he was only technically right. Fresh
brawls ensued, and after a few months Smith
returned to England, while Archer remained
and died at Jamestown during the Starving
Time of 1609-1610.

Scrivener, Matthew, councillor and presi-
dent of the council (q. v.).

Wynne, Peter, was one of the gentlemen
who came to Virginia with Capt. Newport on
that officer’s second voyage of relief to the
colony. He arrived there in Sept., 1608, and
was immediately admitted to the council. The
advent of such men as Wynne and Scrivener,
with their sincere wishes for the welfare of
the enterprise and their sense of responsibility,
must have acted like ballast in a storm-driven
ship upon the faction-rent council, but it must
have been a thankless task which devolved
upon them for the next few months during
the starving time. Wynne, himself, was one
of those who succumbed to the conditions and
he died in the spring of 1609, while Sir
Thomas Gates, the representative of Lord De
la Warr, or Delaware, and Christopher New-
port were in the Bermudas, seeking some
means of escape therefrom. He thus did not
live to see the relief which these and Lord
Delaware were soon to bring. He enjoys the
unique distinction of having been appointed

deputy governor of Virginia after his death,
for Gates, who reposed especial confidence in
him, and had not heard of the event, selected
him to act as governor while he was absent
in the Bermudas, and sent him a particular
commission.

Another gentleman who came to Virginia
with Capt. Newport on the second expedition
of 1608, arriving in September, was

Waldo, Richard, who, with Capt. Wynne,
was at once admitted to the council. During
his brief career in America, he seems to have
been chiefly occupied in the trips of explora-
tion undertaken by Newport and Smith. He
was one of the commanders of the expedition
which the former officer made into the Mona-
can country and very probably witnessed the
ceremony of Powhatan’s coronation in the
European style, which must altogether have
been a most delightful comedy, the great In-
dian “Emperor” understanding the significance
of neither crown nor the act of kneeling to
receive it. He also formed one of Smith’s
party which set out from Jamestown to visit
that same dignitary. On this occasion, how-
ever, he seems not to have gone the whole
way, but to have returned to Jamestown be-
fore Smith, for on Jan. 7, 1609, while cross-
ing from that place to Hog Island in a boat
with Councillor Scrivener and others, he was
drowned.

Percy, George, councillor and president
(q. v.).

West, Francis, councillor and governor
(q. v.).

Somers, Sir George, was born at Lyme
Regis, Dorsetshire, in 1554, and is supposed
to have been related to the Somers family of
White Ladies, Worcestershire. Although his
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name was second in the royal patent of Apr. 10,
1606, he took no active part in colonial affairs
until 1609, when he sailed with Sir Thomas
Gates and Capt. Newport in the expedition
of that year. He was fifty-odd years of age
at the time of his sailing and had already dis-
tinguished himself in the military and naval
service, having commanded several expeditions
and, in 1595, accompanied Capt. Amias Pres-
ton to the West Indies. He was knighted at
Whitehall, July 23, 1603, in reward for his
services, and represented Lyme Regis in parlia-
ment for a number of years. He was ap-
pointed admiral for the colony, and was on
the “Sea Adventure” on the way to take com-
mand, when she was cast away. Sir George
Somers was the first on the shipwrecked ves-
sel to sight land, but strange to say, his dis-
covery was not hailed with the joy that men in
such straits are prone to feel. The reason for
this is explained by the fact that the shores
he had seen were those of a Bermudan island,
supposed by mariners to be inhabited by
fairies and devils. However, in a choice be-
tween them and the deep sea, the party, with
more prudence than religion, chose the former
and were soon comfortably landed, where, to
their further comfort, they found the fairies
to be flocks of birds upon the shore and the
devils, herds of wild swine running in the
wood. After sojourning there until they had
completed the construction of two vessels to
be their transport, they set sail therein for
Virginia. But Somers was not destined to
more than reach the promised land, for, find-
ing the colonists in the sorriest of plights, and
well nigh starving to death, he volunteered to
return at once to the fruitful Bermudas for
supplies. He started at once, but adverse
winds drove him as far North as New Eng-
land before he finally reached his destination.

His death occurred on the gth of Nov., 1610,
shortly after his arrival in Bermuda, and it is
stated that it was occasioned by a too hearty
repast on one of the Bermuda “devils,” with
which he had intended lading his ships for the
colony. Feeling the approach of death, he ex-
horted his followers to perform the task they
had undertaken without him. This, however,
they did not do. They buried his heart in the
island and his cedar ship with his dead body
at last arrived at Whitechurch, in Dorsetshire,
about Feb. 26, 1611, where it was buried with
military honors.

Gates, Sir Thomas, governor, 1609 (q. v.).

Weyman, Sir Ferdinando, had every reason
to regard the Virginia colony as the appropriate
scene for his endeavors. It might almost be
called a family matter, related, as he was, on
all sides to the prominent figures in the enter-
prise. He was a cousin of Thomas Lord Dela-
ware, governor of Virginia, and of Francis
and John West who played distinguished parts
there, the latter being also governor. His wife
was a sister-in-law of Sir Francis Wyatt, gov-
ernor of Virginia, and a niece of Sir George
Sandys, the poet, and treasurer of the colony.
Another cousin, Penelope West, married Her-
bert Pelham and of their sixteen children, one
was the first treasurer of Harvard College,
and another the wife of Gov. Bellingham of
Massachusetts. Weyman was born in Cas-
well, Oxfordshire, the son of Thomas Wey-
man, Esq., of that place, and came to the
colony in 1610. On June 12, of that year, he
was appointed admiral and master of the
horse. But Weyman was not destined to en-.
joy his honors long, for, as was the case with
so many of his fellows, he died shortly after
his arrival in the colony, leaving a young
daughter. Of this young lady’s life in that
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inauspicious environment but little is known,
but it can scarcely have been a very happy one
under the circumstances. However, she must
have had powerful friends who would allevi-
ate, in so far as it lay in their power, the dis-
comforts of her position. In 1620 it was re-
ported to the Virginia Company that Sir Ferdi-
nando Weyman, who ‘“adventured one hun-
dred pounds with Lord La Warr, besides the
adventure of his person to Virginia,” had died
there, leaving an only child, a daughter, who
had received a letter from Lady La Warr ex-
pressing a willingness to have the above
amount deducted from his Lordship’s account
and given to her. This the company “well
allowed” and agreed besides to give the little
orphan four shares of land in Virginia for the
adventure of her father’s person, he “being a
man of worth.”

Strachey, William; there appears to be
some confusion as to his identity, the ques-

tion being whether the person prominent in’

the Virginia colonization was the elder or
younger of the two men of that name, father
and son, who flourished at the time. Brown,
in his “Genesis of the United States,” inclines
to the opinion that it was the former, but Sir
Edward Strachey, of Sutton Court, the pres-
ent representative of the family, believes it to
have been the younger man whose death did
not occur until 1634. However this may be,
the Strachey with whom history is concerned
was something of an author and scholar, and
in the dedication to Lord Bacon of his “His-
torie of Travaile into Virginia Brittania,” he
claims membership in Gray's Inn, though his
name does not appear in the index to Foster’s
“Gray’s Inn Admissions.” Before his adven-
ture to Virginia, he seems to have done some
travelling in the Mediterranean, as he men-

tions visits to the “Coast of Barbary and Al-
VIR—$§

giers, in the Levant.” He was a member of
the notable expedition of 1609, of Sir Thomas
Gates, and was one of those cast away in the
Bermudas with the chiefs of the party. He
has written an account of the experience en-
titled “A True Repertory of the Wracke and
Redemption of Sir Thomas Gates upon and
from the Islands of Bermudas.” This work
was published in the fourth volume of Pur-
chas’ “Pilgrims.” He also compiled for the
colony of Virginia “Laws Devine, Morall, and
Marshall” (London, 1612). His most impor-
tant work, the “Historie of Travaile into Vir-
ginia Brittania,” has already beenr mentioned.
It was written about 1618 and published by
the Hakluyt Society in 1849. Strachey ar-

‘rived in Virginia in May, 1610, with the rest

of the castaways, and was shortly after ap-
pointed to the council, and on June 12, of the
same year, recorder general of Virginia. He
went to England after about a year's stay in
the colony. He was either father or grand-
father of William Strachey, who came to Vir-
ginia and died in 1686, leaving a daughter Ara-
bella, who married Henry Cox, of Essex
county. Another son or grandson, John
Strachey, had a grandson, D1. John Strachey,
who came to Virginia and has now descend-
ants of the name of Mastin living in Alabama.

Dale, Sir Thomas, councillor and deputy
governor (q. v.).

Argall, Sir Samuel, councillor and deputy
governor,

Hamor, Ralph, was a son of “Ralph
Hamor the elder, of London, merchant tailor.”
Both father and son were members of the
Virginia Company in 1609, the father paying
£133.6.8. The elder Hamor was also an in-
corporator, and for a time, a director, of the
East India Company. He died in 1615, leav-
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ing two sons, Ralph and Thomas, who both
came to Virginia. Ralph came over in 1609
and remained until June 8, 1614, when he
sailed for England. In the next year he pub-
lished “A true discourse of the present estate
of Virginia until the 18th of June 1614.”
Hamor stayed in England until 1617, in which
year, upon the 8th of January, the company
gave him eight shares in Virginia, and he soon
afterwards sailed once more for the colony,
arriving there in May. He seems to have re-
turned to England again in a few years, for
we find a grant to some one who is said to
have, in 1621, “paid her own costs to Vir-
ginia,” in the ship “Sea Flower,” “with Captain
Ralph Hamor.” It was in the last named
year that he was appointed a member of the
council, an office which he retained until his
death. In the 'massacre of 1622, Capt.
Hamor was attacked by the Indians near a
new house he was having built, but with the
help of a few other persons, drove them off
with bricks, spades, picks, etc. His brother,
Thomas Hamor, who lived nearby, also
escaped but was wounded. Soon after the
massacre, Capt. Ralph wrote a letter to the
Virginia Company, which was received in Eng-
land October 22, 1622, giving an account of
what had happened since that event, and say-
ing that it was the governor’s intention to
attack the Indians with 500 men at the end of
August. A letter from the governor and coun-
cil, written Jan. 20, 1622-23, told how Capt.
Hamor, “being sent to the Patomacs to trade
for corn, slew divers of the Nechonicos who
sought to circumvent him by treachery.” On
Apr. 2, 1623, George Sandys wrote to Eng-
land in regard to the character and capacity
of the various councillors. He said that
Hamor’s extreme poverty forced him “to
shifts.” Capt. Hamor married a widow, Mrs.

Elizabeth Clements. In 1625 his “muster” in-
cluded himself, Mrs. Elizabeth Hamor, and
her children, Jeremy and Elizabeth Clements.
In 1626 he owned 250 acres at Hog Island, and
500 at Blunt Point, but lived at Jamestown.
On March 4, 1626, and again on March 22,
1627-28, he was commissioned a councillor.
He probably died soon after the latter date.
In addition to his seat in the council, he held
for a time, the place of recorder of the colony
from 1611 to 1614.

Rolfe, John, belonged to a family well
known in the county of Norfolk, England, for
centuries. The names of Rolfe’s immediate
ancestors, the Rolfes of Heacham Hall, ap-
pear on the register of Heacham Church as
early as May 27, 1560. John Rolfe, himself,
was baptized there May 6, 1585. Rolfe was
an energetic and enterprising man and one of
the type most needed in the Virginia colony,
a man ready for any adventure. The elder
Hamor wrote that “during the time of his
abode there no man hath labored more than
he hath done.” He had been educated in an
English university and was married to an
English girl, when, in 1619, he embarked for
Virginia on board the “Sea Venture,” which
was cast away in the Bermudas with Sir
Thomas Gates and other leaders of the expe-
dition. During their ten months’ stay in the
islands, a little daughter was born to the
Rolfes and named for her birthplace, Ber-
muda. The child did not live, however, nor
did Mrs. Rolfe more than a short time after
her arrival in Virginia. Rolfe speedily be-
came prominent in the colony and to him be-
longs the credit of introducing tobacco in
1612, which afterwards became the source of
such large revenue to Virginia and was long
used as currency. He was made a member of
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the council in 1614, and at this time succeeded
Ralph Hamor, recorder of the colony, an office
which he held till the office of secretary of
state was created in 1619. But in spite of
Rolfe's virtues, his fame rests largely upon his
romantic marriage with Pocahontas, the In-
dian maiden, whose story has justly gained so
wide a fame. The account of Capt. John
Smith’s deliverance by this “Guardian Angel
of Virginia” was for long accepted without
question and has grown to be a part of the
nation’s treasured lore. Of recent years, how-
ever, there has been an effort on the part of
some eminent historians to discredit the tale
and set it down as a mere invention of Smith.
They point out that in a published letter of
Smith to a friend in England, written shortly
after his release by Powhatan, nothing was
said of his fair rescuer, nor, indeed, is she
mentioned in his first historical accounts. It
is answered, however, by the no less eminent
opponents of those idol breakers, that the
publisher of the letter explicitly states that he
has omitted a portion as being of a private
nature, that his first history is admittedly in-
complete, and that Smith told the tale unre-
futed at the time of Pocahontas’ visit to Lon-
don, when there were many there besides her-
self who were familiar with the facts and
might have exposed the gallant captain had
his account not tallied with them. However
this may be, there is no doubt that, even ex-
cluding this episode, the story of Pocahontas
i3 a most romantic one or that she rendered
the colony a great service by means of her
friendship. At the age of fifteen she was ap-
parently married to an Indian chief .called
Kocoum, with whose people she was found
by Gov. Argall, who bribed an Indian to de-
liver her a captive to him for the gift of a
copper kettle. Argall's purpose in holding

Pocahontas prisoner was that she might act as
hostage for her father Powhatan's good be-
havior. An entirely new turn was given the
matter by an attachment which grew up be-
tween her and John Rolfe. Rolfe hesitated
for some time both on account of the effect on
his fellow colonists and because he shrank
from marrying a heathen princess unless he
could make it the occasion of saving her soul.
The latter scruple was soon removed by the
conversion of Pocahontas, and the favor of
Sir Thomas Dale being secured, the pic-
turesque marriage was celebrated in the little
church at Jamestown in Apr., 1614. The
great Powhatan also smiled on the union and
two of the bride’s brothers were present.
There can be little doubt that it served as Sir
Thomas hoped it would to cement more closely
the friendship of the English and Indians and
postpone violence for a time. A year later
Rolfe and Pocahontas sailed for England with
Sir Thomas Dale, who took with him also, a
number of young Indians, both men and
maidens. Pocahontas was royally received
and feted, entertained by the great, both secu-
lar, who treated her as a princess, and the
clergy, who regarded her as the first fruit of
the church in the New World. While in Lon-
don, she saw Ben Jonson’s “Christmas -his
Mask” played at court, had her portrait
painted and was altogether the center of atten-
tion. But while Pocahontas thus found favor,
poor Rolfe’s experience was not so pleasant.
It is said that King James was envious of his
marriage to a foreign princess and feared that
ke might attempt to establish himself King of
America. The councit of the company in Eng-
land, when news of his marriage first reached
them, actually considered, it is said, whether
Rolfe might not be guilty of high treason in
marrying a foreign king’s daughter, and if
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other matter had not pressed for attention, he
might even have been hanged. A good deal
of this was doubtless gossip. Rolfe occupied
himself during his stay in England in writing
a “relation” of affairs in Virginia which he
dedicated to the King. It was arranged that
the couple should return to the colony with
Capt. Argall in 1617, but the little Indian
princess was never again to see her native
woods. She died and was buried at Gravesend
and her husband proceeded on his way, leaving
their son, Thomas Rolfe, in charge of Sir
William Stukeley at Plymouth. Rolfe mar-
ried a third wife in 1620, Jane, a daughter of
William Pierce, of Virginia, by whom he had
a daughter Elizabeth. He retained his seat in
the council until his death in 1622.

Yeardley, Sir George, governor of Vir-
ginia, 1619 (q. v.).

Powell, Nathaniel, councillor and deputy
governor (q. v.).

Pory, John, was already a man of wide
travel and experience and an author and geog-
rapher of note, when he first became associ-
ated with the Virginia colony. Born about
1570, he possessed a naturally quick intelli-
gence and entered Cambridge University at the
age of seventeen. He later became a disciple
of Hakluyt, the distinguished geographer and
ardent advocate of American colonization, and
it is possible that he gained his first knowledge
of and interest in the subject from his master,
with whom_he studied “cosmographie and
foreign histories.” Pory won considerable dis-
tinction in 1600 by the publication of “A Geo-
graphical History of Africa written in Arabicke
and Italian by John Leo, a More, born in
Granada and brought up in Barbarie; Trans-
lated and Collected by John Pory, London.”

The work was later incorporated by old Pur-
chas in his “Pilgrims.” Its method seems to
have been a “link between the narratives of
the Arabian geographers and the discoveries
of modern travellers and navigators.” Be-
sides the translation he added a considerable
amount of original matter to the work. In
recognition of the service he had rendered
science, he was given the degree of Master of
Arts of Cambridge. He represented Bridge-
water in parliament from 1605 to 1611. Pory’s
knowledge of geography was not to remain
merely hearsay. In 1611 he obtained a license
to travel and went to Paris, where he remained
a considerable period. On his way thither he
was the bearer of important state documents
to Cardinal Perron. He was also able to pro-
vide the French historian, De Thou, with ma-
terial for his life of Mary, Queen of Scotts.
After his sojourn in Paris, he travelled exten-
sively and made a long stay in Constantinople.
Pory enjoyed a wide acquaintance and knew
many of the most distinguished men of his
time. The first appearance of his name in
connection with the Virginia colony was in
1609, in the second royal charter, but it was
not until January 19, 1619, that he actually set
foot in the New World. He was the first
secretary of state that “ever was chosen and
appointed by commission from the counsell and
company in England, under their hand and
common seal.” TUpon his arrival he was
promptly made a member of the council, and
on July 30, 1619, he had the honor of being
the first speaker of the first free assembly in
America. He was a valuable addition to the
colony during the three years he remained in
Virginia, embarking upon many trips of dis-
ccvery and research and writing descriptive
letters which are now very valuable to the his-
terian and antiquary. On one of these trips,
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begun with the intention of exploring the
coast line, he was driven out of his course
by storms and wrecked on the Azores, where
he was seized, tried for piracy and in danger
of being hung. He escaped in some unknown
manner and return to England, but was chosen
in 1623 to carry to Virginia and there pub-
lish throughout the country three royal procla-
mations. He was also appointed one of the
commissioners to inquire into the condition
of the colony. After his return to London
from this second American voyage, he be-
came a member of the home council for Vir-
ginia, but never again crossed the water. He
lived in London until about 1631, writing news
letters. In this year he withdrew from active
life to the retirement of his home at Sutton
Saint Edmunds, where he lived until his death
in 1635-36.

Tucker, Daniel, was a native of Milton, in
Kent, and was the son of George Tucker, of
that place. As was the case of so many young
gentlemen of that age, he came under the in-
fluence of the romantic west and the new dis-
coveries, and took to a seafaring life in con-
sequence. In 1606 he sailed with Challoner
to North Virginia, and was prominent in the
South Virginia Colony from 1608 to 1613.
He became a member of the Virginia Com-
pany under the charter of 1609, and the fol-
lowing year was appointed by L.ord Delaware
tc be “clerk in the store” in Virginia. There
is an interesting record in the proceedings of
the Virginia Company of the request made by
Tucker that the company confer upon him
twenty shares for his five years service, in con-
sideration of the several eminent offices he had
held in the colony. He then enumerates these
to have been cape merchant, provost master,
one of the council, truck master and vice-ad-

miral. It seems to have been conceded that
Tucker was a very capable as well as indus-
trious and energetic member of the community,
but he never attained a higher office in the
Jamestown colony than that of councillor. It
is probable that it was well for Virginia that
this was so, as the subsequent chapter in his
life does not redound so much to his credit.
Ini 1615-16 Tucker was commissioned gov-
ernor of Bermuda, the first man to hold the
office. It may have been that his was a nature
that could not resist the temptations of power,
but certain it is that after a three years tenure
of office, he was.accused of severe oppression
of the commonality and was obliged to return
to England to defend himself, and leave one
Miles Kendall as his deputy. Evidently the
charges were well sustained as Tucker was
never reinstated in spite of the fact that he
was admitted to have exercised ‘‘great pains
and industry” in his government. He returned
to the islands, nevertheless, sometime prior to
1623 and lived there until his death about a
year later at Port Royal. He was buried Feb.
10, 1624-25. Governor Tucker has many de-
scendants living in Bermuda, the United
States, England and India.

Newce, Thomas, came from a family seated
at Much Hadham, Hertfordshire. The pedi-
gree of this family in the “Visitation” of 1634,
begins with Clement Newce of London, Mer-
cer, whose great grandson, William Newce of
Much Hadham, married Mary, daughter of
Sir John Fanshawe, and had issue: 1. Thomas,
councillor of Virginia; 2. William, councillor
of Virginia; 3. Henry; 4. Clement. At a
meeting of the Virginia Company, May 17,
1620, Mr. Treasurer signified to the court the
company’s former resolve for the entertain-
ment of two new officers by them, namely,
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deputies to. govern two parts of the public
land in Virginia.” Mr. George Thorpe had
already been chosen for one of these places,
and the treasurer now anounced that the other
was to be filled by a gentleman of the same
worth, now present, called. Mr. Thomas
Newce, touching whom it was agreed that he
should take charge of the company’s land and
tenants in Virginia whatsoever, and that they
for his entertainment have ordered that he and
such as shall succeed him shall have 1200 acres
belonging to that office, 600 at Kiquotan, now
called Elizabeth City, 400 at Charles City, 100
at Henrico, and 100 at Jamgs City; and, for
the managing of this land, (they) have fur-
ther agreed that he shall have forty tenants
tc be placed thereon, whereof twenty (are)
to be sent presently, and the other twenty in
the spring ensuing, all which now being put
to the question received a general approba-
tion.” On June 28, 1620, Newce was further
honored by appointment to the Virginia coun-
cil, and he arrived in the colony the following
winter. On April 30, 1621, the company
adopted a resolution “concerning Capt.
Thos. Newce, the company’s deputy in Vir-
ginia, as well in the discharge of a former
promise made unto him, to the end that his
reward might be no less than of others whose
persons and deserts they doubted not but he
cculd equal, they therefore agreed to add ten
persons more when the company shall be able
to make the former number 50.” Newce’s
name appears signed to several letters from
the governor and council in Virginia, but he
did not live long in the land of his adoption.
The governor and council, writing to the Earl
of Southampton April 3, 1623, mention “Cap-
tain” Newce as “lately dead,” and George
Sandys wrote of him on April 8, that he died
“very poor” and that an allowance had been
made for his wife and child.

Thorpe, George, was a native of Glouces-
tershire and the son of Nicholas Thorpe of
Wanswell Court. He was related both in
blood and by marriage with some of the dis-
tinguished men of the Jamestown colony, and
among others with Sir Thomas Dale. The
Thorpe family was a prominent one and our
subject became a gentleman pensioner, a
gentleman of the privy chamber of the king
and a member of parliament from Portsmoutn.
He was a man of strong religious feeling and
became greatly interested in the problem of
the conversion of the savages with which his
countrymen were newly coming into contact
in the new world. He formed a partnership
with Sir William Throckmorton, John Smith
of Nibley, Richard Berkeley and others for
the ownership and conduct of a private plan-
tation in Virginia, and selling his English
property, he set sail for Virginia, where he
arrived March, 1620. He was appointed
deputy to govern the college land and to have
three hundred acres and ten tenants, and on
June 28, 1620, he was made a member of the
council. The advent of this friend of the
Indians in Virginia was coincident with the
formation of the great Indian plot against the
English of 1621-22, and there are some who
hold that his disinterested friendship for the
red man was an aid to them in their under-
taking. Thorpe certainly displayed the most
complete faith in his dusky charges and vis-
ited them in the forest, discussing religion
with Opochankano, from which he derived
great encouragement for the hope of their
final conversion. Thorpe’s interests were not
cenfined to the Indians, however, as the fol-
lowing letter received by him from the com-
pany in 1621 will show: “And to you, Mr.
Thorpe, we will freely confesse that both your
letter and endeavors are most acceptable to
us; the entering upon the staple comodoties of
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wine and silk we highly commend, and assure
you it is the Companie’s care to reward your
merit. * * * In the meantime they desire you
to proceed in these noble courses assuring you
of all love and respect.” In spite of this, how-
ever, it would seem that his attention was
chiefly given to the colony’s relations with the
savages, especially in regard to the conver-
sion of the latter. His manner of winning
their friendship was certainly worthy of his
professions and even went to the length of
building a handsome house in the English
style for Opochankano and putting to death
a number of English mastiffs of which the
Indians had expressed fear. It was certainly
one of the blackest stains on the Indian char-
acter to be found in all the white man’s deal-
ings with him that, when, on March 22, 1621-
22, the colonists were surprised in the great
massacre, George Thorpe was not spared, but
was murdered with every circumstance of re-
morseless cruelty. Thorpe was twice married,
first to Margaret, a daughter of Sir Thomas
Porter and after her death to Margaret, a
daughter of David Harris, who survived him.

Upon the next two names in the list of coun-
cillors, the records have but little to say, they
are those of

Middleton, David, councillor, 1620, and

Blewitt, Mr., councillor, 1620, whose Chris-
tian name is not given.

Tracy, William, was one of those who
formed with Thorpe, Berkeley and others a
company to conduct a private plantation in
Virginia. He is believed by Alexander Brown,
author of “The Genesis of the United States,”
to have been the son of Sir John Tracy. Itis
probable that he came to Virginia at the same
time that Thorpe did, the latter arrived in

March, 1620, as on June 28, of the same year
he was, along with Thorpe, appointed a mem-
ber of the colonial council. The following
September he sailed in the ship “Supply,” with
emigrants for Berkeley Hundred, now Berke-
ley, Charles City county. There is no direct
record of his death, but it is evident that he
did not even live to witness the terrible mas-
sacre by the Indians which brought death, in
1622, to his friend and partner, Thorpe; and
to so many of the colonists, as the records
of the company state, under date of July, 1621,
that the news of his death had been received
in England. But although Tracy himself
escaped the horror, one of his daughters, who
had married Capt. Nathaniel Powell, was not
so fortunate, but was killed with her husband
in that dreadful affair.

Harwood, William, came to Virginia about
1620, and on June 28, of that year, the Vir-
ginia Company appointed him, as “Mr. Har-
wood the chief of Martin’s Hundred,” a mem-
ber of the council, along with George Thorpe,
William Tracy and others. In a letter dated
Aug. 21, 1621, the company again speaks of
him as “governor of Martin’'s Hundred,” and
in another letter of Jan. 10, 1622, the authori-
ties of Virginia are informed by the company
that the adventurers of Martin’s Hundred de-
sired that Mr. Harwood might be spared from
the office of councillor, their business requir-
ing his presence continually. He was prob-
ably a relative of Sir Edward Harwood, a
distinguished soldier, who was a member of
the Virginia Company and in 1619 presented
a petition to that body in behalf of the pro-
prietors of Martin’s Hundred. An exami-
nation of Sir Edward’s will, however, shows
no reference to him.

Pountis, John, was appointed councillor
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on June 28, 1620, and again, in the instructions
to Governor Wyatt, July 24, 1621, his name
was included among those upon whom that
honor was to be conferred. At a meeting of
the Virginia Company on July 10, 1621, it was
moved that some “place of command” should
be bestowed upon Mr. John Pountis, “as well
in respect of his own worth and sufficiency, as
also in reward of his pains and endeavors in
the company’s service,” and “for so much as
there was a great use of a vice-admiral in
Virginia“ to take care of the company’s ships
that came thither, and other matters thereunto
appertaining,” it was recommended that he be
“therefore appointed Vice Admiral, which was
done.” Under date Nov. 14, 1621, the
minutes of the Virginia Company say, that
“in regard to the worth and services of Mr.
John Pountis, it had pleased the Company to
confer upon him the place of Vice Admiral,
provisionally, as by his Commission dated the
21st of July last might appeur, the said ap-
pointment is now confirmed, and a competant
proportion of land for that office is to be allot-
ted him.” Upon Nov. 21, the length of his
term of office was fixed at three years. In
March, 1623-24, Pountis was present, as a
councillor, at a meeting of the assembly. The
Virginia assembly having prepared replies to
certain defamatory petitions circulated by the
commissioners whom the King had sent over,
and also a petition to his majesty, and some
cther papers all of which they wished to have
safely transmitted to England, entrusted them
to “Mr. John Pountis, Councillor of state,
going to England (being willing by our intreatie
to accept that employment) to solicite the gen-
eral cause of the country to his Majesty and
Counsell.” It was ordered that, to defray
the expenses of the worthy councillor’s voy-
age, he should be paid four pounds of tcbacco

per capita for every male resident in Virginia,
above the age of sixteen years. Mr. Pountis
died on board ship before reaching his jour-
ney’s end. His executor was his cousin, Sir
Thomas Merry.

Bohun, Laurence, “long time brought up
amongst the most learned Surgeons and Physi-
cians in the Netherlands,” came to Virginia
with Lord Delaware in 1610. His lordship,
writing from Jamestown on July 7, of that
year, says “Dr. Boone whose care and indus-
trie for the preservation of our lives (assaulted
with strange fluxes and agues) we have just
cause to commend to your favors * = * *
since we have true experience how many mens
lives these phisicks helpes have preserved
since coming in, God so blessed the practice
and diligence of the Doctor.” On March 28,
of the next year, Dr. Bohun left Virginia with
Lord Delaware for the ‘“Western Isles” and
thence accompanied him home to England
Prior to Feb. 2, 1620, the doctor with James
Swift and others, was granted a patent in
consideration of transporting 300 persons to
Virginia, and on Dec. 3, of the same year, he
was appointed “Phisitian General for the Col-
ony,” and was allotted 500 acres and twenty
tenants. It seems to have been at this time
also that Bohun, who was then in Virginia,
was appointed councillor. Towards the end
of March, 1621, he sailed for England in the
ship “Margaret and John” and was mortally
wounded by a Spanish man-of-war with which
his vessel had a severe combat in the West
Indies. Seeing him fall, Capt. Chester, com- -
mander of the “Margaret and John,” embraced
him and said, “O Dr. Bohun, what a disaster is
this.” The “Noble Doctor, no whit exani-
mated replyed, ‘fight it out brave men, the
cause is good, and the Lord receive my soule.””
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This fight caused great excitement and reports
of it were published in London and Amster-
dam. Upon July 16, 1621, the Virginia Com-
pany had recejved news of the death of “Dr.
Bohun of the Counsel in Virgimia,” and on
Oct. 3, of that year, his widow, Mrs. Alice
Bohun, petitioned the company that, “as her
husband in his lifetime was at great charge,
as she supposes for the providing and trans-

porting of servants into Virginia,” she might
" be allowed some annual contribution, and also
that her son, Edward Barnes, who was bound
to serve the company for seven years, might
be released. Both applications were rejected,
the company stating that it, and not Dr. Bohun
was at the said costs and charges, and that
FEdward Barnes was the company’s servant and
could not be set free.

Smith, Capt. Roger, who “served for
twelve or thirteen years in the wars in the Low
Countries,” is first known to us as commanding
a company of infantry under Sir Francis Vere.
in 1592. His earliest voyage to Virginia was
in the year 1616. In November, 1619, when
he had been in the colony ‘“about some three
years” he sailed thence for England again, and
wkile there made complaint to the Virginia
Company of Sir George Yeardley’s treatment
of him. At a meeting of the company Dec.
13, 1620, an entry was made that Capt. Roger
Smith being desirous to go this prescat voyage
to Virginia, moved that he might have the
charge of some of those people now sent to
the company’s tenants, and further, that the
company would be pleased to bestow upon
him some means to make him the better fit
for the said voyage; for as much therefore as
the said Captain Smith is recommended to be
a gentleman very fitting for that employment.
and in regard to his good experience already

(l.aving been heretofore in Virgimia about
three years) might thereby do the company
great service, the court was pleased for his
better encouragement to give him £30 trecly,
to furnish him with necessarys, and ordered
that he should have the command of fifty per-
sons now transported to Virginia to be tena.ts
upon the Company’s land.” Captain Smith
sailed for the colony in Feb., 1621, and on
July 24, of the same year, he was appointed
a member of the council there. On March 22,
1623, the Indians killed five men near his plan-
tation in Charles City county, and in April he
was engaged in building a block house. Smith
married Jane Pierce the widow of John Rolfe
and, with his wife, was living in James City
in 1625. The last mention of him is on Nov.
30, 1629, where he was still a member of the
council. o

Sandys, George, was the youngest son of
Dr. Edwin Sandys, Archbishop of York, and
was born in the archiepiscopal palace of Bish-
opsthorpe, near York. His godfathers were
George, Earl of Cumberland and William,
Lord Ewer, and his godmother, Catherine,
Countess of Huntington. In England, Sandys
was one of the most distinguished men of
letters of his time, and he has the honor of
having produced the first book ever written on
American soil, a translation of parts of Ovid
and Vergil. He was an unusually precocious
student and entered Oxford University at the
age of twelve. In 1610 he started on a two
years’ journey through the East, visiting Italy,
Turkey, Greece, Egypt and the Holy Land.
Upon his return to England, he published an
account of his travels which he dedicated to
“The Prince” as he always called Charles I.
who had then been reigning about a year.
This work became ver; popular and in 1673
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reached a seventh edition. Sandys and mem~-
bers of his family were connected with the
Virginia Company in the capacity of stock-
holders during the whole of its existence. He
was a friend of Southampton, who, upon his
resignation as treasurer of Virginia in 1621,
recommended his election to fill the vacant
ofice. He was forthwith elected and later,
on April of the same year, his election was
confirmed. He shortly after went to the col-
cny where there was granted him 1500 acres
‘~ith fifty tenants for the maintenance of his
cffice. Shortly after his arrival, he received
a rhymed letter from his friend, Michael
Drayton, the poet, urging him to continue his
poetic and literary efforts, but truly Virginia
at the time seemed hardly a fit dwelling for
the muse. It was unable to raise enough food
for its own subsistence and had to depend
upon a disappointecf and unwilling mother
country. Education was also in a most rudi-
mentary state, but in the autumn of 1621, £100
were subscribed by members of the ship’s com-
pany of the “Royal James,” an East Indian-
man, to be expended for a church or free
school. The latter was erected accordingly
with a thousand acres for its maintenance and
called the East India School after its donors.
It was the first free school in the country. In
the early part of the following year there was
established, on account of the scattered popu-
lation, which rendered it difficult for persons
in the outlying districts to reach easily a court
of law, a system of precinct courts, which
afterwards took the form of county courts. 1t
was in 1621 that the great dispute in England
between King and commons began which threw
the country into a ferment which led even-
tually to civil war. It happened that many
prominent members of the Virginia Company
took sides in this dispute with the people so
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that the ill will of the King became directed
against the whole company to a degree most
prejudicial to the colony. In addition to this
the relations with the Indians were daily be-
coming more strained, and altogether the
period was a stormy one for the colony. The
Indian trouble culminated in the dreadful
massacre of March 22, 1622, an account of
which Sandys sent home to England. He also
took an active part in the operations which the
English set on foot against the red neighbors
for the purpose of revenge and chastisement.
The reputation of the treasurer seems to have
been unassailed. In none of the old records
is there to be found an adverse criticism of
him and he unquestionably enjoyed the re-
spect of all. He spent some time in the colony
but eventually returned to England, though
the precise date is unknown, and was made a
“Gentleman of the King’s Privy Chamber.”
In 1636 he published a “Paraphrase upon the
Psalms of David and upon the Hymns disper-
sed throughout the Old and New Testaments.”
Sandys was a fruitful author and after his
return published a considerable volume of work
which met with the hearty approval of the
critics and literateurs of the day. Among others,
Pope declared in his notes to the “Iliad” that
“English poetry owed much of its present
beauty” to Sandys’ translations. He was very
popular and enjoyed the friendship of the great
authors of his time, and seems to have been
noted as much for the sweetness of his char-
acter as for his scholarship. He spent the last
years of his life at Boxley Abbey in Kent, the
home of Gov. Wyatt, whose wife was Sandys’
niece. Here he died in March, 1643.

Paulett, Robert, came to Virginia in Janu-
ary, 1621, as preacher, physician and surgeon
to the “adventurers” at Berkeley Hundred,
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and on July 16, of the same year, the Vir-
ginia Company elected him a member of the
council. Governor Wyatt and the councillors,
writing Jan., 1621-22, say that they have
not sworn “Mr. Pawlett,” and add “of whom
we are doubtful, there being two of that
rame.” Their hesitation was the occasion of
no inconvenience, however, as Paulett, find-
ing that the adventurers by whom he was em-
ployed felt that their business required his
constant presence, declined the honor of a
seat in the council of state. He probably died
before the month of April, 1623. He was
doubtless 2 near kinsman of Capt. Thomas
Paulett (q. v.)

Newce, Sir William, a brother of Capt.
Thomas Newce, of the council, is first men-
tioned in the records of the Virginia Company
‘or. April 12, 1621, under which date they de-
clare that “out of a generous disposition” to-
wards the ‘“general plantation in Virginia,”
and “being induced thereto by reason of a
good success he had in Ireland upon a like
worthy action,” Capt. William Newce “hath
freely offered to the company to transport at
his own cost and charges 1,000 persons into
Virginia, betwixt this and midsummer 1625—
to be planted and employed upon a certain
plantation, and intendeth to go over himself
in person, the better to direct and govern his
own people, over whom he prays he may be
appointed as General ; and to that end desireth
a patent with the portion of land and with such
large and complete privilege as are usually
granted to others in the like kind, and also
desires the company would grant him the place
of marshall of Virginia, which office’ he
effected the rather because he hath ever been
exercised in military affairs and arms, as may
appear by his many worthy services performed

in Ireland well known to divers honorable per-
sons in this Kingdom, who have testified the
same upon their own knowledge to his exceed-
ing great commendation.” He also asked to
be allowed fifty men as tenants upon the land
attached to said office, and offered to trans-
port them to Virginia and furnish them with
clothing and neccessary implements for £8 per
man. His various requests were granted by
the company, and he was elected to the office
of marshall on May 2, 1621. On June 11, of
the same year, it was reported to the Virginia
Company that the king had conferred the
honor of knighthood upon Newce, whom his
majesty was pleased to style his “Knight Mar-
shall of Virginia, and hopeth to have a better
account of his doings than he hath had of
others hitherto.” The knight had served in
Ireland at the siege of Kinsale in May, 1605,
and afterwards led a company of Irish to join
the Spanish service. In May, 1609, he was
accused of being in a scheme to deliver Sluys,
Flushing and other towns, held by the Dutch,
to the archduke. He seems to have been
cleared of these charges, however, and was
soon again in Ireland, where he became the
first mayor of the town of Bandon, and laid
cut Newce’s Town, opposite Bandon. He was
knighted at Theobalds, May 31, 1621, was
appointed a member of the Virginia council
c¢n June 13, of the same year, and came over
with Sir Francis Wyatt in October. George
Sandys wrote that Sir William Newce brought
with him “a very few weak and unserviceable
people, ragged, and not above a fortnight’s
provisions, some bound for three years, and

- most upon wages.” The “Knight Marshall”

died within two months after his arrival in the
colony. William Capps, in a grumbling letter
written in March, 1623, calls him “Sir William
Naughtworth.”
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Pott, John, councillor and deputy governor
(q- v.)

Pergy or Piercy, Abraham, merchant came
to Virginia in the ship “Susan” in 1616 and
was_for a number of years certainly between
1019 and 1623, cape-merchant and treasurer
ot the colony. At the time of Argall's suspen-
sion from the office of admiral of Virginia, he
appointed Persey, “the Cape-merchant,” his
vice-admiral, but this the Virginia Company
held he had no power to do and instructed the
governor and council of Virginia to make the
appointment. Persey was a-member of the
house of burgesses in 1622, and on October 24,
1623, was appointed by the king one of the
commissioners to examine the affairs in Vir-
ginia. The following year he was appointed
to the council and held his seat in that body
until his death in 1628. Persey was un-
coubtedly one of the richest men in the colony
and his estate was for some time a bone of
contention between his heirs. Its seizure by
Governor Harvey was one of the numerous
acts of that gentleman which aroused the ire
of the colonists and finally led to his deposing.
He married Frances, widow of Capt. Nathan-
iel West, and she married thirdly Capt.
Samuel Mathews. She was probably a daugh-
ter of Sir Thomas Hinton.

Lapworth, Michael. Nothing is known of
Michael Lapworth further than that the Vir-
ginia Company appointed him a member of

the council in 1621 and that he appears to.

have come to Virginia. The company, writing
under date of July 25, 1621 to the colonial
authorities, say “and here againe we renew our
commendation of Mr. Lapworth and that in a
very effective manner.”

‘Madison, Isaac, came to Virginia in 1608,
cnly a year after the founding ef Jamestown,

and was employed in exploring the country
and probably in making maps, etc. He went
to England in 1620 and while there, on July
10, 1621, the Virginia Company, in recognition
of his services in the colony, presented him
with two shares in the company. He seems
to have returned to Virginia shortly, for im-
mediately after the massacre of 1622, we find
Liim actively employed against the Indians and
becoming one of the best known soldiers of the
colony. About the first of July, 1622, the
governor sent Capt. Isaac Madison with thirty
odd .men to the Patomac, where it was thought
corn could be purchased from the friendly
Indians and a possible alliance with them be
formed against the hostile tribes. Madison
conducted the affair very badly, and, notwith-
standing orders to the contrary was soon at
odds with the well disposed savages. He was
led into this by tales of a conspiracy on the
part of the Indians which, though quite un-
founded, moved him into an indefensible
treachery against them whereby he captured
the chief and his son and killed many of their
uvnfortunate tribesmen. The captives were
finally ransomed for a quantity of corn. Such
perfidy did not pass altogether unnoticed by
the better men among the colonists, and a com-
plaint was taken to court which bitterly de-
nounced Madison and his confederates.
Proceedings were about to be instituted
against them, but Madison left for England at
about this time. But Madison’s act was not
as unpopular as it deserved to be. After the
massacre of 1622, people felt that there was
nothing too bad for the:Indians and they
lacked discrimination-to except the tribes who
were not responsible for the outrage. It thus
happened that Madison became quite-a hero
with a large element of the populace. Madi-
son’s stay in England was a short ene and he
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soon returned to Virginia and once more took
part in the colony's affairs, being even em-
pioyed again against the Indians. He was
commissioned a member of the council, Aug.
26, 1624, but probably died before his com-
mission reached him. .

Farrar or Ferrar, William, was probably
William Ferrar, who was a younger son of
Nicholas Ferrar, an eminent merchant of Lon-
don and a distinguished member of the Vir-
ginia Company, and a brother of John and
Nicholas Ferrar, who were both deputy treas-
urers of the company, the latter being also M.
P. In certain verses of John Ferrar, Jr.,
grandson of the elder Nicholas, “William Fer-
rar,” of Virginia, is referred to as “honored
kinsman.” The infant colony had no more use-
ful friend than the Ferrar family, and William
Ferrar, who is said to have been a barrister,
had come himself to Virginia in or before
1621, as in that year he was living there. On
March 14, 1625, he was appointed a councillor
and his commission was renewed in March,
1627-28. On April 29, 1635, he was one of
the councillors who deposed Harvey. He died
in or before 1637, leaving descendants.

Tucker, William, was born in 1589 and
came to Virginia in the “Mary and James” in
1610. He became a member of the Virginia
Company in 1620 and was elected to the house
ct burgesses in 1623-24. He became a coun-
cillor on March 4, 1625-26 and was again in-
cluded in the commission to the council under
Yeardley, March 22, 1627-28. He was ap-
pointed by the king one of the commissioners
to supervise the government of Virginia in
1623. He was for long the principal man in
Elizabeth City county and had taken an active
part in the defense of the colony against the
indians. In August, 1633, Tucker, then in

England, presented a memorial to the privy
council, in which he endeavored to show that
Dutch trade with Virginia, if allowed, would
result in great loss to the king and prejudice
to the plantation. It is not surprising that
Tucker, as an English trader, should take this
view since the Dutch offered a much larger
price to the planters for their tobacco than
what he had been in the habit of paying, and
thus would cut the profits of its sale in Europe.
Tucker must have died some time before Feb.
17, 1644, when his will was proved in Lon-
don. He left three children: William, Thomas
and Mary.

Utie, John, first appears in Virginia in Feb.,
1623, when Ensign John Utie is returned
in the ceusus as living at Hog Island with
his wife and son John, then an infant.
In the year following, he had a grant of 100
acres on the south side of James river, and
in 1629 was burgess for the plantations be-
tween Archer’s Hope and Martin’s Hundred

“and for Hog Island in 1629-30. On May 29,

1630, Governor Harvey writes that since his
(Harvey’s) arrival in Virginia, he had added
Captain John Utie to the council, and on De-
cember 20, 1631, Utie was one of the signers
of the accord between the governor and coun-
cil. On Oct. 8, 1630, a resolution of the coun-
cii stated that Capt. John West and John
Utie had “seated” the first settlement on the
York river, and ordered that they should each
receive 600 acres there for so doing. Later
Capt. Utie added largely to his estate in that
region and named his whole property “Utie-
maria.” When Harvey’s misgovernment be-
came unbearable, Utie was one of the leaders
of the opposition to him and took part in the

final scene which ended in the governor’s

deposition. When the governor struck George
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Menifie on the shoulder and told him he
arrested him in the king’s name for high
treason, Utie, according to Harvey’s own
statement, struck him (the governor) “a very
great and violent stroke upon the shoulder and
said with a loud voice, ‘I arrest you for
treason,”” whereupon the rest of the coun-
cillors crowded about Harvey and laid hold
of him. It seems likely that the cause of the
councillors laying hold of Harvey was, as is
stated in Mathews' account, because on Utie's
rejoinder, the governor’s rage became so
violent that they were obliged to restrain him
to prevent harm being wrought. An act so
extreme on the part of the colonists did not,
of course, pass unnoticed by the authorities in
England and, on Dec. 22, 1635, the privy coun-
ci! recommended to the king that the persons
who took the leading part in deposing Harvey,
Mathews, Utie, etc., should be ordered sent to
England ‘‘to answer their misdemeanors, they
being the prime actors in the late mutiny in
Virginia.” Just what was done in the case does
not appear, but apparently before their case
came to actual trial, they were allowed to re-
turn to Virginia and their prosecution dropped.
On May 25, 1637, West, Mathews, Utie and
Peirce petition the English privy council,
stating that they had been lately sent pris-
oners, and that they had heard by recent letters
that divers of their goods, cattle and servants,
had been seized by order of Governor Harvey
and begged that a letter might be written com-
manding that the property be restored. The
petition was granted and the required letter
written, but, 1n case of Mathews at least, a
second order from the privy council was
needed before Harvey would disgorge. Capt.
Utie probably died soon after his return to
Virginia, that is, if he did return, of which
there is no positive evidence.

Blaney, Edward, was in 1621, keeper of
the “Colony Magazine,” and in the same year
was appointed factor and agent for the com-
puny organized to carry on a glass house, and
was authorized to trade with the Indians.
Bianey was a member of the house of bur-
gesses in 1623, and was appointed to the coun-
cil on March 4, 1626. He married the widow
of William Powell, captain of Jamestown
fort.

Macock, Samuel, was a “Cambridge scholar
and a gentleman of birth, virtue and industry.”
In March, 1617, Governor Argall requested
the authorities in England that Mr. Macock
might be obtained. In June, 1619, Governor
Yeardley appointed him a member of the
council. The colony was not long to enjoy
the benefit of his services, however, for upon
March 21, 1622, he and four others were
killed by the Indians on the estate on James
river in Prince George county, now called
“Maycox,” then described as “Master Macock’s
Dividend in the Territory of Great Wey-
anoke.” Councillor Macock probably left an
only daughter, as in Jan., 1625, Sarah Macock,
aged two years, and born in Virginia, was
living in the family of Capt. Roger Smith.
She married George Pace, of “Pace’s Pains,”
whose father Richard Pace had saved James-
town from the Indians at the massacre of
1622.

Ouldsworth, Mr., whose Christian name
has not come down to us, enjoyed the dis-
tinction of membership in the council for a
very brief season. Upon April 12, 1621, it
was moved that since Mr. Ouldsworth, then
in Virginia, had, when he was in England,
“lived in that reputation and credit as befitted
a gentleman in his rank and ability as justice
of the peace, and of the quorum,” he might be
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admitted to the Virginia council. This motion
was ‘“conceived to be very reasonable,” and it
was “therefore ordered that it be moved in
quarter court, and besides some place should
bc thought upon” for the new councillor,
“suitable to his merit and worth.” On May 2,
upon Mr. Smith’s recommendation of his
“worth and sufficiency,” and as “having been
a justice of the peace here in England for so
niany years, and of the quorum,” he was for-
mally “chose and confirmed of the council of
state in Virginia,” by the Virginia Company.
On July 16, 1621, the company had received
information of his death.

Leech, Mr., was appointed by a court of the
Virginia Company a provisional member of
the council of Virginia until he should receive
confirmation by the next quarter court. This
was on July 16, 1621. About August of that
year, he went to Virginia in the ship “Marma-
duke,” but nothing more is known of him,
except that the governor and council of Vir-
ginia, in a letter dated January, 1621, stated
that they had administered the oaths to sev-
eral new councillors, but not to Mr. Leech,
“Who came not to us.”

Wickham, William, a minister, though
without Episcopal ordination, had charge of
the church at Henrico. Rolfe, writing in 1610,
speaks of “Mr. Wickham the minister there,
who in his life and doctrines gives good in-
struction to the people.” On June 19, 1617,
Gov. Argall requested Sir Dudley Digges to
procure from the Archbishop of Canterbury,
permission for Mr. Wickham to administer
the sacrament, as there was no other person
to do it, and in the following March he de-
sired “ordination for Mr. Wickham and Mr.
Macock, a Cambridge scholar, and a person
to read to (for?) Mr. Wickham, his eyes

being weak.” In 1621 the Rev. William Wick-
ham was appointed a member of the council.
Nothing further is known of him.

Davison, Christopher, son of William Davi-
son, who was secretary of state to Queen Eliza-
beth, was elected secretary of Virginia by the
Virginia Company on June 11, 1621, to suc-
ceed John Pory. He came to the colony and
was a member of the council in Jan., 1621,
and Jan, 1623. He died soon after the last
named date.

Whitaker, Jabez, styled in the old records
“Captain Whitaker,” was probably a brother
of the Rev. Alexander Whitaker, the early
ninister, as the father of that good divine had
by his second wife, a posthumous son named
Jabez. Capt. Whitaker was a member of the
hkouse of burgesses in Mar., 1623-24, and of
the council in 1626. In the last named year
he was living in Elizabeth City county. He
married before 1619, a daughter of Sir John
Bourchier, a member of the Virginia Com-
pany and uncle of the regicide of that name.
Our councillor’s name appears several times
in the proceedings of the Virginia Company.
On Jan. 23, 1620, “Mr. Treasurer signified
(that) having received notice of the good car-
riage of some persons in Virginia (he) was
especially to recommend unto them one Mr.
Jabez Whitakers, Lieutenant of the Company’s
men, who had given good account of the trust
reposed in him,” and in July, 1621, it was
reported that “Mr. Whitaker had obeyed the
Company’s orders in building a guest house
(at Kicotan) and had also begun to plant
vines, corn, etc.; it was therefore ordered as a
reward, that two boys should be sent him, and
that the reward of tobacco allowed by the
Governor of Virginia should be confirmed.”
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Claiborne, William. The ancient family of
Claiborne derives its name from the Manor
of Claiborne or Cliborne, in Westmoreland
county, England, near the river Eden, and
which is named in the Domesday Book (A. D.
1086). William Claiborne was born about
1587 and came to Virginia with Gov. Wyatt
in 1621, in the employ of the Virginia Com-
pany as surveyor-general of Virginia at a
salary of thirty pounds a year, a house and, in
all probability fees. He quickly became promi-
nent in colonial affairs, and, in 1624, was com-
missioned by the King as first royal secretary
of state, a position which he held off and on
for eighteen years. In 1626 he became a
member of the council. On July 22, 1629,
he received a commission from Gov. Pott
appointing him captain and commander of all
the forces to be levied for a war against the
Indians, and as a reward for the successful
conduct of the campaign, was granted, in 1640,
a tract of land on the Pamunkey river. In the
latter year he petitioned the King to create an
office which should have the keeping of the
Virginia seal. The King referred the matter
back to the governor and council of Virginia,
who decided that such an office was appro-
priate and appointed Claiborne to fill it. In
1634 through the influence of Harvey he lost
his place as secretary of state, but on Apr. 6,
1642, Charles I. appointed him treasurer of
Virginia for life. He again commanded forces
against the Indians in 1644, and again received
a grant of land in reward. Claiborne was a
great explorer and traded with the Indians as
well as fought them. In 1627, the govern-
ment of Virginia gave him permission to dis-
cever the source of Chesapeake Bay and ex-
plore any body of water between the thirty-
fourth and forty-first parallels of latitude, and,
on May 16, 1631, the King granted a license

te “our trusty and well-beloved Wm. Clai-
norne” to trade in the colonies of New Eng-
land and New Scotland, and commanded Gov.
Harvey and the council to allow him to do so.
Claiborne soon afterwards established a trad-
ing post on Kent Island near the present city
of Annapolis, and this caused him to oppose
with great persistence the efforts of the Balti-
mores to establish the colony of Maryland.
When in 1632 that part of Virginia lying north
of the Potomac was granted to Cecilius Cal-
vert, Lord Baltimore, the Virginians includ-
ing Claiborne protested against it on the
ground that it was a territorial spoiliation.
They brought the matter before the King and
urged that in revoking the charter and assem-
bling control over Virginia both his father
James and himself had given assurances that
the intention was to alter the form of govern-
ment, not to dispute property rights. The
political existence of the colony remained as
much a fact as before, and if the King could
grant away Maryland, he could grant away
Jamestown itself. The King and his commis-
stoners of foreign plantations were neverthe-
less adverse fo this view, and the legality of
Baltimore’s charter was upheld.

The Virginians hoped, however, to except
Kent Island from its operation on the ground
that the Island was actually occupied by Vir-
ginia settlers. They argued that the assur-
ances given at the revocation meant, at least,
that actual occupation was to be respected. It
made no difference whether Claiborne had any
title to the soil or not, under his license to
trade; the colony of Virginia had extended its
laws over it, and the occupation was a legal
one.

When, therefore, Leonard Calvert, Balti-
more’s governor, called upon Claiborne to
recognize his authority in Kent Island, the
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council of Virginia, to whom Claiborne re-
ferred the request considered the claim and
declared that the colony had as much right to
Kent Island “as any other part of the country
given by his Majesty’s patent in 1609.” This
particular phase of the question came before
the King like the more general phase and was
referred by him as in the former case to the
commissioners of foreign plantations. It
pended before them for several years, and in
the interim feeling grew warm. A miniature
war developed and several persons were killed
on both sides. Sir John Harvey interferred
in behalf of Lord Baltimore, and this so in-
censed Claiborne’s friends in Virginia that he
was seized and sent back to England. At
length, however, the commissioners in 1638
decided for Lord Baltimore and Kent Island,
having been seized in Claiborne’s absence in
England by Capt. George Evelyn in behalf of
Lord Baltimore, has remained ever since a
part of Maryland.

While Claiborne never admitted the justice
of the decision, it does not appear that he ever
tried again to set up Kent Island as independ-
ent of Maryland. During the disturbances of
Richard Ingle (1645-1647) he visited Kent
Island, but appears to have come over to look
after his property rights, which had been con-
fiscated. Instead of posing as a friend of
parliament, he showed a commission and letter
from King Charles 1., by whom he appears to
have stood till the King’s death in 1649.

After that time Claiborne went to England
and espoused the parliament side, and Gov.
Berkeley in 1650 declared the office of treas-
urer vacant on account of Claiborne’s “de-
linquency.”

In Sept., 1651, Claiborne was appointed
with Capt. Robert Dennis, Mr. Richard Ben-
nett and Mr. Thomas Stegg on a commission
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to reduce Virginia to obedience to the parlia-
ment of England, an office which they suc-
ceeded in performing in Mar., 1652. They
then repained to Maryland and reduced that
province also. The ascendency of Claiborne
in Maryland was complete, but beyond renew-
ing this property claim to Kent Island he did
not treat it politically different from the rest
of Maryland. In Virginia the two surviving
commissioners Bennett and Claiborne shared
the chief offices between them. Bennett be-
came governor and Claiborne secretary of
state. Maryland was only temporarily paci-
fied. Lord Baltimore encouraged his adher-
ents to resist and a civil war ensued and much
blood was shed. The design of the commis-
sioners appears to have been to have brought
about the union of Virginia and Maryland
again, but Baltimore won such favor with
Cromwell in England that the contest was
given up and his authority finally recognized.

When the restoration of Charles II. took
place, Claiborne was deprived of his office as
secretary and removed from Elizabeth City,
where he had formerly lived, to Romancoke,
near West Point, the scene of one of his for-
mer victories over the Indians. Romancoke
was then situated in the county of New Kent,
which had been cut from York in 1654, when
Claiborne was at the heighth of his power.

The county was evidently named by him
after his beloved Kent Island. Here he lived
many years, siding with the government in
the disturbances of Bacon’s rebellion, and
dying about 1677, when he was upwards of
ninety years of age. To the last he remained
urconquered in spirit, and as late as 1675, he
sent to parliament a long recital of his in-
juries suffered at the hands of the Baltimores,
asking satisfaction and urging the union of
Maryland with Virginia.
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Berkeley, John. He was the son of Sir
John Berkeley, of the castle and manor of
Beverstone, in the county of Gloucester, Eng-
land, an eminent branch of the noble family
of the Berkeleys of Berkeley castle. He lived
but eight months in Virginia, but in that time
was well known as the “master and overseer”
of America’s first effort to manufacture iron.
Iron ore was one of the first commodities car-
ried back to England by the ships of the Vir-
ginia Company, which as early as 1619 con-
sidered the establishing of iron works in the
colony. The following year 150 men were
sent out to Virginia for this express purpose
and, in 1621, Sir Edwin Sandis reports that a
Mr. John Berkeley had been found to take up
the work who was “very sufficient” in such
service. The same year, Berkeley sailed to
Virginia to take up the new task. The site
chosen for the new works was on Falling
creek which empties into the James river about
sixty-six miles above Jamestown and some
seven miles below the present city of Rich-
mond. Berkeley sent an encouraging report
of the conduct of the work and declared that
by the following Whitsuntide the company
might count on “‘good quantities of iron.” The
terrible Indian massacre of Mar. 22, 1622,
intervened, however, and Berkeley was among
those slain. John Berkeley had issue by Mary,
daughter of John Snell, Esq.—Maurice, John,
Henry, William, Edward, Thomas, Mary,
Frances, Elizabeth and Anne. His son, Mau-
rice, came to Virginia with his father and hap-
pily escaped the massacre. He married Bar-
bara, daughter of Sir Walter Long, and had
issue, “Edward and others.” There is a promi-
nent Berkeley family in Virginia which de-
scend from Edmund Berkeley, living in 1674,
who may have been a son of Edward last
named.

Capps, William, came to Virginia before
1619, in which year he was burgess for Kico-
tan, as Hampton was then called. During
many years Capps took an active part in the
affairs of the ‘colony. On Jan. 26, 1621, the
ccmpany granted him a patent for land in
consideration of his undertaking to transport
100 persons to Virginia, and on Feb. 22, upon
his humble request, the court (of the Virginia
Company) ordered a certificate to be drawn
up by the secretary to testify to the good
esteem in which he was held, “as well in the
Colony of Virginia, and may appear by the
rewards of his good service under them, as
also of what ability he is reported to be there
in respect of the great supplys he had sent
there.” On May 2, it was ordered that he
should receive as a reward “five men's passage
free at the Company’s charge, in consideration
of his many years service of the Company in
Virginia, with the hazard of his life among the
Indians.” *“Upon October 7, 1622, “Mr. Wil-
liam Capps, an ancient planter in Virginia,”
made the following requests of the company:
(1), that Sir William Newce be required to
deliver him the five men for whose transporta-
tion he had paid that gentleman thirty pounds
here in town (London); (2), that Sir George
Yeardley restore him a chest of goods he de-
tzined from him; (3), that he might have sat-
isfaction for that land in Virginia taken from
him by Yeardley. At a meeting of the com-
pany, Apr. 8, 1624, “Mr. William Capps openly
declared, on the faith of an honest man, that
with three boys only, which he said were not
2 man and a half, he had made 3,000 weight
of tobacco, and sold 50 barrels of corn heaped
measure, and kept beside 60 barrels for his
own store, and all this he had performed by
the labor of three boys only, himself having
never done, as he termed it, one stroke of
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work.” Two letters written by Capps in 1623,
one to John Ferrar, and the other to Dr.
Wrynston, are preserved among the Duke of
Manchester’s manuscripts. The first of these
letters has been published in full in “Virginia
Vetusta.” The writer seems to have been
zealous for the welfare of the colony, but
was evidently of a grumbling and fault-finding
disposition. One fact connected with him
should not be omitted. After the revocation
of the charter in 1624 there was no regular
general assembly of representatives of the peo-
ple. The Virginia authorities sent over a
memorial in 1627 on the subject, and by Wil-
liam Capps, who was in England, King Charles
sent instructions allowing a general assembly
and urging the cultivation of staple commo-
dities, as heretofore they had depended too
much “upon smoke.” To Capps was given
the privilege of erecting salt works. He ar-
rived in Virginia Feb. 22, 1628 and on the
26th of the next month the colonial assembly
met. He was a member of the council in 1627
and was alive in 1630.

Cowlinge, Christopher, is only known by
the fact that Gov. Harvey wrote, on May 29,
1630, that since his arrival in Virginia, Apr.,,
1630, Christopher Cowlinge had been sworn
a member of the council. No other mention
of him occurs in the records.

Finch, Henry. Gov. Harvey, writing May
29, 1630, says that since his arrival in Virginia,
a few weeks before, he has sworn as a mem-
ber of the council, Henry Finch, “brother to
Sir John Finch.” Finch was present in coun-
cil upon Dec. 20, 1631, Feb. 21, 1631-32, and
Feb. 1, 1632-33, but there is no other notice of
him. He probably died or left Virginia soon
after the last named date. He was the son of
Sir Henry Finch, sergeant-at-law, and brother

of Sir John Finch, lord chief justice, speaker
of the house of commons and lord keeper, who
was knighted in 1626, and afterwards created
Baron Finch of Ferdwick. The pedigrees
given by Burke and Berry say that John Finch
was the only son of Sir Henry, but this is cer-
tainly an error, for the “Dictionary of Na-
tional Biography” gives a sketch of Edward
Finch, a royalist devine, who was another son,
stated, like our councillor, to have been “over-
looked by the genealogists.” Maj. Joseph Cro-
shaw, of York county, Virginia, married a
Widow Finch, who had a daughter Betty.

Stephens, Richard, came to Virginia in the
year 1623, in the ship “George,” and settled at
Jamestown. In the same year he was granted
sixty rods of land adjoining his dwelling house,
in the “corporation of James Citty,” in the
hope that others. might be “encouraged by his
example to enclose some ground for gardens.”
I: March of the year following he was a mem-
ber of the house of burgesses. In the spring of
1624 Stephens awakened to find himself notori-
ous as one of the principals in the first duel
ever fought in Virginia. His antagonist, George
Harrison, died fourteen days afterwards, and
it has been generally. stated that his death was
caused by his wounds, but George Menifie,
writing on April 28, 1624, to John Harrison,
told him that post-mortem examination had
shown that his brother George was in bad
health, and that his death was not supposed
to have been the result of being “hurt in the
field,” in the duel of fourteen days before, for
that he had only received a slight wound in
the leg between the garter and the knee. Early
in 1630 Gov. Harvey added Stephens to the
council, but some years later, probably in 1635,
a quarrel arose between them and Harvey
dashed out some of Stephens’ teeth with a
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cudgel. This disgraceful act was one of the
charges made against Harvey when he was
sent to England for trial, but he sought to
excuse himself by saying that it did not occur
in the council, and that Stephens had assailed
him with “ill language.” Stephens does not
scem to have lived many years after this.
From the land patents it appears that the wife
of Councillor Richard Stephens was Elizabeth,
daughter of Abraham Piersey, formerly of the
council. She took for a second husband, in
o1 before 1642, Sir John Harvey, the same
who had deprived her first consort of his teeth.
In September of that year Captain De Vries,
the Dutch trader, brought suit against the
estate of Richard Stephens for £4.14, due “for
goods sold Lady Harvey,” who, it was ex-
plained, was at that time the wife of Stephens.
Richard and Elizabeth Stephens had at least
one child, a son Samuel. Onr Jan. 20, 1644-
45, Dame Elizabeth Harvey petitioned the
court to substitute Richard Kemp and Capt.
William Pierce as trustees in place of Capt.
Samuel Mathews, George Ludlow and Capt.
Thomas Bernard, “former trustees under a
feoffment made by the same Dame Elizabeth
to Samuel Stephens, Gent., her son by a for-
mer marriage.” The son, Samuel Stephens,
of “Bolthorpe,” Warwick county, was gov-
ernor of Carolina, and died in 1670, leaving
nc children. His will was dated April 21,
1670. Gov. Samuel Stephens married Fran-
ces Culpeper, sister of Alexander Culpeper,
afterwards surveyor-general of Virginia. In
the diary of Mrs. Thornton, published by the
Surtees Society, are several notices of the mar-
riage in Virginia, about 1650, of the heir of
the Danby family in Yorkshire to a Miss Cul-
peper. The editor states that she was a niece
of Lord Culpeper, lord chancellor of England,
and it seems highly probably that she was a
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sister of Frances Culpeper. Mrs. Frances
Stephens married secondly, in June, 1670, Sir
William Berkeley, governor of Virginia, whom
she seems to have ruled with as high a hand
as he showed the colony, and thirdly, some-
time in 1680, Col. Philip Ludwell, of “Rich-
neck,” James City county, Virginia. She had
no children by either marriage.

Basse, Nathaniel, with Sir Richard Worse-
ley, John Hobson, gentleman, and others, asso-
ciates of Capt. Christopher Lawne, deceased,
presented a petition on June, 28, 1620, to the
Virginia Company, and received a confirma-
tion of an old patent and plantation, and that
said plantation should be henceforth called the
Isle of Wight's plantation. The tract was
situated in the present Isle of Wight county,
which took its name from the plantation, as
did Lawne’s creek from the first settler there.
Sir Richard Worseley, and probably the other
men interested in the enterprise also, lived in
the Isle of Wight, England. On Jan. 30, 1621-
22, Capt. Nathaniel Basse and his associates
received a patent on condition that they would
transport 100 persons to Virginia. Basse was
a member of the house of burgesses for Wor-
resqueiacke from 1623-24 to 1629, and was a
councillor in Feb., 1631-32, at which time he
was authorized to go to New England and
offer the inhabitants a place of settlement on
Delaware Bay. The name of his plantation
was “Basse’s Choice.”

Purefoy, Thomas, Purfry, Purfee or Pur-
fury, as the name is variously spelt, was born
about 1582 and came to Virginia in the ship
“George” in 1621. In 1625, when he is styled
L.ieut. Thomas Purefoy, he was living in Eliz-
abeth City, and in 1628, was chief commander
and one of the commissioners of that place.
On July 4, 1627, the governor and council
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ordered him to make an attack upon the In-
dians. As *“Captain Thomas Purefoy,” he
was a member of the house of burgesses for
“the lower parts of Elizabeth City,” at the ses-
sion of March, 1629-30, and on Dec. 20, 1621,
appears as a councillor. He was probably
appointed by Harvey, whom he always faith-
fully supported during the long dispute be-
tween the governor and the council and bur-
gesses. When this contest reached a climax
and an address from the house of burgesses
to the English government was being circu-
lated for signatures, the people of the lower
country went in such numbers to sign it that
“Captain Purfry took an affright that caused
him to write to the Governor of many inci-
dent dangers, insomuch that he durst not keep
a court until he heard from him or had a letter
from the King.” Samuel Mathews says that
in this letter Capt. Purefoy accused the people
cf being “in a near sense to rebellion, which
since he denied, it being very usual with him
to affirm and deny often the same things.”
This, of course, is the opinion of a member of
the hostile party. The opinion of another
contemporary is very different. “He is a sol-
dier and a man of open heart, hating for aught
I can see all kinds of dissimulation and base-
ness.” In spite of his adherence to Harvey,
Purefoy continued a member of the council
after the governor’s deposition, and was one
of those whom the King thought fit to allow
to retain their seats. He named, according to
a land patent, one of his-estates, a 1,000 acre
track, “Drayton,” doubtless after a place of
that name mentioned by Burke as a seat of
the Purefoys in England. He left a son
Thomas who had an only daughter Frances
who had many descendants in Virginia—
Tabbs, Bookers, Lowrys, etc. Capt. Purefoy
was alive in'1640.
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Peirce, William, came from England in the
“Sea Venture” in 1609 and was, for many
years one of the foremost men of the colony.
In May, 1623, Gov. Wyatt appointed him cap-
tain of the guard and commander of James
City. In the same year, the governor ordered
“Captain Wm. Peirce, Captain of his guard
and lieutenant governor of James City,” to
lead an expedition against the Chickahominies.
This Peirce did, falling upon them on July 23,
“with no small slaughter.” He had already
made a very favorable impression upon George
Sandys, the treasurer of Virginia, who wrote
to England in 1623 that William Peirce, the
governor of Jamestown, was inferior to none
in experience, ability and capacity and recom-
mended him for appointment to the council.
Ir 1627, he was again commissioned to attack
the Chickahominies with Thomas Harwood as
his second in command. In 1629, he was in
England and while there, prepared “A Rela-
tion of the Present State of the Colony of Vir-
ginia, by Capt. William Perse, an ancient
planter of twenty years standing there.” He
states that there were in Virginia between four
and five thousand English, generally well
housed, besides much other valuable informa-
tion in regard to those times. In 1631, Peirce
was appointed a member of the council and,
on December 20, signed the accord between
that body and Governor Harvey. He was a
sttong opponent of Harvey's misgovernment
and was one of the councillors who, on April
28, 1635, arrested and deposed him, himself
leading thirty, or according to some accounts,
fifty musketeers to beset Harvey’s house.
Early in the next month, when Claiborne com-
plained to the new governor, West, and the
council of his treatment in Maryland, Capts.
Utie and Peirce were sent to that colony to
protest, to the authorities there, against their
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violence towards him. Peirce was one of those
who was ordered by the King to be sent to
England to answer Harvey’s charges but who
were never actually prosecuted. He was also
one of those to whom the privy council directed
the reinstated governor to restore the property
hc had taken from them. Peirce returned to
Virginia on a sort of parole and though once
more summoned to England, never went there,
as the civil war intervened. He was present
in council in 1639 and it seems probable that
some other influence had been brought to bear
upon the King as he was included in the last
royal commission of councillors before the
war, dated Aug. 9, 1641. The last mention
we have of the councillor is of his being pres-
ent in council, Feb., 1644-45. His daughter
ter Jane became the third wife of John Rolfe.

West, John, deputy governor of Virginia
(q. v.).

Harvey, Sir John, governor of Virginia.
(q. v.).

Bullock, Hugh, first appears as a councillor
in Dec., 1631. He went to England in the fol-
lowing spring, but was back in Virginia and
present in the council, in Feb., 1632-33, and in
February and March of the next year. In
1637 he was one of the members of the coun-
cil whom the King directed should be retained,
but it is likely that he soon after removed
finally to England, and never lived in Vir-
ginia again. On March 12, 1634, “Captain
Hugh Bullocke” received a grant of 2,550
acres on the Pocosin river, in what is now
York county. By deed dated July 8, 1637,
and recorded in York, “Hugh Bullock of Lon-
don, gentleman,” conveyed to his son, “Wil-
liam Bullock of London, gentleman,” his corn-
mill, saw-mill and plantation in Virginia. His
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wife Mary joined in the deed. There can be
ne doubt that this William Bullock, son of the
touncillor, was the author of the rare pam-
phlet on Virginia. In it he states that his
father owned land in the colony. In the gen-
eral court records, under date of April, 1672, is
tc be found an entry list of a suit by Robert
Bollock, son and heir of William Bullock, ver-
sus Col. Peter Jennings, guardian of John
Mathews, orphan of Col. Mathews, deceased,
in regard to a parcel of land in Warwick
county, containing 5,500 acres.

Brewer, John, ‘“citizen and grocer of Lon-
«won” was a son of Thomas Brewer, probably
of the same city, and came to Virginia prior
to the 1629. He was a member of the house
of burgesses from Warwick county in 1629-
30, and as ‘“John Brewer, gent.,” was
appointed one of the commissioners (justices)
for holding monthly courts in that county in
Feb., 1631-32. He was a member of the coun-
cil of state from 1632 until his death in 1635.
All that is known of Brewer’s wife is that her
name was Mary, and that in 1636 she consoled
herself for his death by becoming the wife of
the Rev. Thomas Butler, “Pastor of Denby.”
The children of John and Mary Brewer were:
John, Roger and Margaret. Councillor Brewer
owned a plantation called “Stawley (or Stan-
ley) Hundred, otherwise Bruer’s Borough,” in
Warwick county, and not long before his death
had obtained rights of 1,000 acres, which his
wife and her second husband located and ob-
tained a grant for, at what is still called
“Brewer’s Neck,” between Brewer’s and
Chuckatuck Creeks, in Isle of Wight county.
His will, dated Sept. 4, 1631, and proved in
London, May 13, 1636, was published in
“Waters’ Gleanings.”

Perry, William, came to Virginia in 1611.
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In u list dated 1626, he is mentioned as owning
100 acres of land on the south side of the
river below the falls, which it is probable were
granted to him in the year of his coming over
and at the time of Sir Thomas Dale’s attempt
to settle the upper region of the James. After
the massacre of 1622, the settlements ther.
were abandoned, and we find Perry living
either at or near “Pace’s Paines’ on the south
side of the river not far from Jamestown. He
was in England in April, 1624, but was back in
Virginia and, as ‘‘Lieutenant William Perry,”
was representing *'Pace’s Paines” in the house
of burgesses in Oct., 1629, and in March of the
year following. At this last session he was
appointed onc of a committee to manage the
building of a fort at Point Comfort. In Feb.,
1631-32, he was a burgess for the territory
“From Capt. Perryes downwards to Hog
Island.” It was in the summer of 1632 that he
was appointed to the council, and in Septem-
ber of the same year, that he appeared for the
first time as a member. He was also present
in Feb., 1632-33, and in March of the next
year. Some years before his death he went
vo live in Charles City county, where he died
in 1637, and was buried at the old “Westover”
church. His tomb, which is doubtless the old-
est in Virginia, may still be seen near “West-
over” house, but the epitaph is entirely illeg-
ible. It was once examined by Charles Camp-
bell, the historian, who says that there was
engraved upon it a shield with armorial bear-
ings which could not even then be made out,
and also the following epitaph:

“Here lyeth the body of Captaine
Wm. Perry who lived neere
Westover in this Collony
Who departed this life the 6th day of
August, Anno Domini 1637.”
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Capt. Perry married prior to 1628, Isa-
bella, widow of Richard Pace of “Pace’s
I'aines.” They had, as far as is known, only
cre child, Capt. Henry Perry, of whom a
sketch will appear hereafter. In the general
court records, under date of 1674, there is
mention of a patent “long before” granted to
Capt. Perry Sr., for 2,000 acres, and a later
une to George Menifie of 1,500 acres, in be-
kalf of Capt. Henry Perry the orphan. Both
of these grants were situated in Charles City
county.

Hinton, Themas, first appears as a member
cf the council on Feb. 8, 1633-34. He did not
enjoy the honor long as Harvey soon removed
lum or the charge that he had givea the gov-
eraor “ill words,” which reason seems to havc
been accepted by the English privy council as a
valid one, and there is no other mention of
Thomas Hinton in our records. Neill, in “Vir-
ginia Carolorum,” says that the councillor was
Sir Thomas Hinton, whose daughter married
Samuel Mathews, but this seems unlikely, for
an account of Virginia written in 1649 asserts
that Mathews married a' daughter of Sir
Thomas Hinton, while the notices of the Vir-
ginia councillors in 1634 and 1635 style him
simply *“Thomas Hinton, Esq.” or “Mr.
Thomas Hinton.” He is *“Mr. Thomas Hin-
ton’ in the account of the examination of Gov.
Harvey before the English privy coun-
cil on Dec. 11, 1635. Neill says that one Wil-
liam Hinton, a brother of Mrs. Mathews, was
a gentleman of the King’s privy chamber, and
it seems probable that Thomas Hinton, the
councillor, was another brother. Foster, in
his “Oxford Matriculations,” states that a
‘Thomas Hinton was knighted July 1, 1619,
and thinks he may have been the same as
Thomas Hinton of Wiltshire, gent., who ma-
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triculated at Queen's College, Oct. 15, 1591,
aged 17. Sir Thomas Hinton was of Chilton-
Foliet, Wiltshire. The register of the parish
gives the births of Thomas, April 8, 1600, and
William, July 25, 1605, sons of Thomas Hin-
ton Esq. and Katherine his wife; also the
burials of Mrs. Katherine, wife of Mr.
Thomas Hinton, Oct. 11, 1609, of Elizabeth,
wife of Thomas Hinton (doubtless the son)
Sept. 20, 1658, and of Thomas Hinton, Sept.
23, 1658.

Stoner, John. On Sept. 29, 1634, the King
wrote to the governor of Virginia stating that
the bearer of his letter, John Stoner, had been
appointed one of the councillors of that colony,
and his majesty’s agent to treat for a yearly
contract for tobacco. On Jan. 21, of the fol-
lowing year, Governor Harvey wrote that Mr.
Stoner had died on his voyage to Virginia.

Browne, Henry, came to Virginia about
10634 and was evidently a man of property and
influence. He had grants for several large
tracts of land at various points in James City
county, and was known as Col. Henry Browne
of “Four Mile Tree,’ his plantation locating
in the ancient “Pace’s Pains.” He was also
appointed to the council in the year of his
arrival and is believed to have remained a
member of that body until the surrender of
the colony to the parliamentary forces in 1652.
He was one of the strongest of Harvey's ad-
herents and when the majority of the council
proposed to depose the governor, Capt.
Browne is said to have disliked the proceed-
ings so greatly that he made an excuse of
sickness and retired to his home. Before this
time, Capt. Thomas Young in a letter of July
13, 1634, states that only two of the council
were indifferent to Harvey's conduct as gov-
rnor, Capt. Purefoy and another (Browne),
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who was “an honest and plain man, but of
small capacity and less power.”” When Har-
vey was returned to power, Browne was one
of the few councillors who acted with him
and was present at meetings held in Jan. and
Feb., 1636-37 and Jan., 1639, and was one
of the few members of the council whom the
King ordered retained. Upon the accession of
Gov. Wyatt, the adherents of Harvey
were in general disfavor in the colony ana
Browne was turned out of office, Oct., 1640.
it amounted to only a suspension, however,
for in the following March he was reinstated.
He was included in the royal commission of
1641 under Berkeley, and after the temporary
retirement of the royalist element at the time
of the protectorate, was restored to the coun-
cil when Berkeley was again made royal gov-
ernor in 1660. In a deed of 1652, Browne is
referred to as “Colonel Henry Browne.” He
died in 1661 or 1662, leaving a daughter Mary
who married Lieut. Col. William Browne, who
lived at “Four Mile Tree,” and left many de-
scendants.

Menifie, George, came to Virginia in July,
1623 and settled at Jamestown. He was for
long one of the wealthiest and probably the
leading merchant in the colony, and repre-
sented Jamestown in the house of burgesses
in 1629. He made frequent voyages to Eng-
land, probably beginning as early as 1625. In
1635, he was appointed a member of the coun-
cil, and for a time was inclined to restrain the
other councillors from their proposed arrest
of Harvey, but after mature deliberation, be-
came of a like mind with them. He it was
that answered Harvey, when that violent offi-
cer asked the council what was the cause of
the people’s petition against him, and brought
down the governor’s wrath upon him. Har-
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very struck him violently upon the shoulder
and said “I arrest you of suspicion and Trea-
son to his Majestie.” Upon this the other
councillors, headed by Utie, arrested the gov-
ernor. He was, with the other leaders of the
council, ordered to England by the King to
answer the charges preferred against them by
Harvey. He petitioned the King to be allowed
to return to Virginia and was given permis-
sion upon his furnishing a bond of £1,000 to
appear before the star chamber at any time
appointed. Menifie returned to Virginia almost
at once, but was back in England shortly.
He and Councillors Peirce, Mathews and
West were at length ordered to return to an-
swer the charges, but there is nothing to show
that any of them went. Menifie’s name was
included by the King in his commission of
councillors in 1641, so it appears probable that
his majesty’s feelings had changed towards
the worthy councillors, In any event, the
breaking out of the civil war must have sus-
pended all the proceedings. He died in 1644,
leaving a daughter who married Captain Henry
Perry.

Hooke, Francis. Writing in 1635, Gov.
Harvey informed Secretary Windebank that
he knows no man so fit to command the
fort at Point Comfort as Capt. Francis Hooke,
who was an old servant of King James, and
requested the King’s approval of his appoint-
ment to that office. This was evidently re-
ceived as the good captain was given the office
and was also made a member of the council.
Jan. 18, 1636-37. Little further is known of
him save that prior to his residence in Vir-
ginia, he had been a naval officer and com-
manded a ship off the coast of Ireland.

Donne or Dunn, George, as his name was
frequently spelt, was the second son of Dr.
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John Donne, the poet and Dean of St. Paul’s.
He was baptized, May 9, 1605, and led an
eventful life. He was associated as sergeant
major in the settlement of St. Christopher and,
when the Spaniards captured the place, was
carried as a hostage to Madrid, where he re-
mained a long time a prisoner. He finally
made his escape by bribing his jailors and got
safely to England. He went to Virginia with
Harvey and, in Jan.,, 1636-37, was a member
of the council and marshall of Virginia.
Early in 1640, he was in England in the in-
terests of Harvey and presented the King with
a treatise entitled “Virginia Reviewed” which
is still extant and in the British Museum. He
also petitioned the King to confirm his title to
the various offices which he had held in the
colony, and this was done. His death occurred
in 1641.

Brocas, William, settled at an early date in
Charles River, now York, and early in 1637
was called to the council on the order of the
English government and was present at many
meetings. He was again appointed in the royal
commission of 1641, and once more by Charles
I1. in 1650. The house of burgesses failed to
include him, however, in the council elected
by them two years later. Capt. Brocas re-
ceived numerous grants of land in York and
on the Rappahannock, and about the year
1650, removed to what is now Middlesex
county. The good captain appears to have
married three times, but died without issue,
as it is stated in the records that one John
Jackson was his heir-at-law.

Thoroughgood, Adam, was the seventh
son of William Thoroughgood of Grimston in
Norfolk and brother of Sir John Thorough-
good, a pensioner of Charles I. He was born
in 1602 and came to Virginia in 1621, settling
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ir. Kicotan, now Hampton. He acquired by
p;xtent large tracts of land in various localities,
the latest being “granted to him at the espe-
ciall recommendation of him from their Lord-
shipps and others, his Ma’ties most Hon'ble
privie Councell to the Governor and Councell
of State for Virginia.” Capt. Adam Thorough-
good was a commissioner and burgess for
Elizabeth City in 1629 and 1630 and was ap-
pointed to the council in 1637 and the same
year was presiding justice of the county court
cf Lower Norfolk. He died in the spring of
1640, leaving cescendants in Virginia.

Townsend, Richard, was born in 1606 or
1607 and came to Virginia in 1620 as an ap-
prentice to Dr. John Pott, afterward governor,
who was to teach him the art of an apothe-
cary. The doctor did not carry out his part
of the contract satisfactorily to Townsend,
who in 1626, complained to the authorities that
Pott had neglected to do his duty in the mat-
ter. The student of drugs probably aban-
doned his intended profession when he came
of age, and in course of time rose to be one
of the leading men of the colony. He was
burgess for the plantations between “Archer’s
Hope” and “Martin’s Hundred,” in Oct., 1628
and, removing in 1630, to what is now York
county, became a commissioner or justice there
in 1633, and presiding justice in 1646. Some-
time in 1636-37, the secretary in England
wrote to the governor and council in Virginia
that Capt. Richard Townsend, having been
recommended as “an able man for the execu-
tion of that service, in respect to his knowledge
of the affairs of the Country,” had been ap-
pointed a member of the council and that the
King directed that he be forthwith sworn. He
was probably turned out of office as some of
the councillors were at the accession of Wyatt
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to the governorship, for he appears again as
a burgess in 1642. He was again sworn to
the council in that year, however, and prob-
ably retained his seat until his death, although
his name does not appear in that connection
later than Feb., 1645-46. Townsend was a
prominent man in the colony and acquired
considerable tracts of land there by grant. He
seems to have made a number of trips to Eng-
land.

Wormeley, Christopher, a son of Christo-
pher Wormeley of Yorkshire and a descend-
ant of Sir John de Wormeley, was governor
of the island of Tortuga from 1632 to 1635,
during which last year it was taken by the Span-
iards, a loss said to have been due to the care-
lessness of the governor. He appears to have
come directly to Virginia as he was a justice
of Charles River county in 1636. In 1639 and
1640, he was commander-in-chief of Charles
River and Elizabeth City counties. In 1636~
37, he was appointed a member of the council,
and, being a supporter of Harvey, received a
share of the governor’s unpopularity. When
Secretary Kemp fled to England in 1640, Wor-
meley seems to have accompanied him. He
and Kemp were accused of cruelty and op-
pression in the colony and had considerable
difficulty in making their return to Virginia,
being twice prevented from doing so by orders
from the house of lords, the second order being
served on them when they were already on
shipboard and about to depart. These charges
seem to have had a foundation in fact. Wor-
meley actually confessed later to having tried
a case against one Taylor unjustly, when a
commissioner of Elizabeth City. Moral
standards seem to have been somewhat lax in
Virginia in 1640 for, although the council di-
rected Wormeley to make reparation to Tay-
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lor, yet his sins do not seem to have debarred
him from his office as councillor, and he was
present at meetings of the council in 1642 and
1643. It seems probable that he died shorily
pfter the latter date.

Evelyn, Robert, was a member of a family
ithat had several representatives in Virginia
and Maryland early in the seventeenth cen-
tury. He was a relative of John Evelyn, the
diarist and author of “Sylvia,” and a brother
of Capt. George Evelyn who emigrated from
England to Maryland. Capt. Thomas Young,
an uncle of Robert Evelyn, having obtained
permission to trade in America and to explore
there, sailed from England in 1634 with two
ships, taking his nephew, Lieut. Robert Eve-
lyn, as his second in command. They arrived
at Point Comfort, in Virginia, on July 3, and
on the first of September, Evelyn, in a small
shallop, which Young had built, departed for
the Delaware, whither he was soon followed
by his uncle. Here they built a fort where
Evelyn says he remained four years trading
with the Indians. He doubtless means that
he and his uncle retained an interest in the
place for that length of time, for in 1634
Evelyn himself returned to England and was
again there in 1637. In the latter year he
made another trip to Virginia, carrying a
recommendation from Secretary Windebanke
to Gov. Harvey, who was “to let him passe
without let or hinderance on this great and
secret service of his Majesty’s. What this
great and secret service was does not appear,
but it most probably relates to some rose col-
ored accounts of profit in trade which Young
and Evelyn had given. Immediately upon his
arrival in Virginia, Gov. Harvey and Secre-
tary Kemp chose Evelyn to be surveyor-gen-
eral of the colony, in place of Gabriel Hawley,
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deceased. This appointment was ratified by
the English government, which also appointed
kim a member of the council. In 1640, Eve-
lyn again went to England and in the next
year, published a pamphlet giving directions
tc emigrants to America. Before this time he
appears to become a resident of Maryland and
was a member of the assembly of that colony.
He continued to play a prominent part in the
affairs of Maryland for a time, but after 1642
he is not mentioned in the records. A nephew,
Mountjoy Evelyn, son of Capt. George Eve-

lyn resided in James City county, Virginia. )

Hawley, Jerome. Burke's “Peerage and
Baronetage” gives the pedigree of the present
baronet of the name of Hawley, tracing to an
ancestor in Somersetshire, from whose eldest
son the extinct Lords Hawley were descended,
and whose second son, Jeremy Hawley, of
Boston, near Brentford, Middlesex, England,
was the father of (1) James Hawley, Esq.,
of Brentford; (2) John, who married Amy,
daughter of Thomas Studley, possibly the
first “Cape Merchant” of Virginia; and (3)
Capt. Henry Hawley. John and Amy (Stud-
ley) Hawley had issue: (1) Jerome, of Vir-
ginia and Maryland; (2) Capt. Henry, gov-
ernor of Barbadoes; (3) Dr. Richard, of Lon-
don, ancestor of the present baronet; (4)
James, who was also interested in the colonies
and perhaps lived in Northumberland county,
Virginia; (5) William, who came from Barba-
does to Maryland after the death of his
brother Jerome, and was a signer of the Prot-
estant Declaration of 1650. There were two
other sons, who were probably Gabriel, who
died in Virginia while holding the office of
surveyor-general, and John, who came to Vir-
ginia in 1619. Jerome Hawley was a coun-
cillor of Maryland in 1634, and returned to
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England in the summer of 1635. On Jan. 5,
1637, the King appointed him treasurer of
Virginia and a member of the council there.
At this time he was “one of the gentlemen
servers to Queen Henrietta Maria. He came
to Virginia in March, but soon returned to
Maryland, where he had large interests. He
ied about Aug., 1638, deeply in debt, and on
the 14th of that month the Maryland author-
ities, who spoke of him as “late of St. Maries,”
appointed Thomas Cornwallis administrator of
his estate.

Sibsey or Sipsey, John, is first mentioned
on Sept. 2, 1624, when, as John Sipsey, of
Kichoughtan, “yeoman,” he was granted a
tract of 250 acres on the “south side of the
river over against Kiccoughtan,” as Hampton
was then called. He returned to England
after this time, for in the winter of 1626-27,
a ship going to Virginia carrying some plant-
ers and servants, chiefly Irish, ran aground in
Barnstable Bay, the principal persons on
board being Fell (Felgate?) and Sipsie. In
Sept., 1632, and Feb., 1633, John Sibsey was
a burgess for the upper parish of Elizabeth
City, and in 1636-37, probably in January, he
was made a councillor. He must have been
cne of the council for a very short time, how-
ever, for in 1639 he was burgess for Lower
Norfolk, where he had acquired a consider-
able estate. On June 1, 1635, he had received
two grants of 1500 acres each, one on the
western branch of the Elizabeth river, and
the other nearby, probably adjoining. In 1640
he was one of the residents of Lower Nor-
folk who subscribed to pay the salary of
Thomas Harrison, the well known Puritan
minister, and in 1641 he was again a burgess
for that county. During a long period Capt.
Sibsey was one of the leading men in this sec-
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tion of Virginia, and held all of the more im-
portant county offices. He was a justice from
July, 1637, for many years succeeding, sheriff
in 1642 and 1645, commander of Lower Nor-
folk in 1645 and 1646, and deputy lieutenant
of the county in 1646. From an entry in the
Lower Norfolk records, in 1646, it may be
seen that Sibsey then had a son Thomas, and
fiom another, dated June 22, 1647, that he
was a co-partner in the ships “John and Bar-
bary” and “America,” and a freighter in the
ships “Bellman” and “Blessing.”

Hobson, John. On June 2, 1620, and Jan.
30, of the year following, Sir Richard Worse-
ley, Bart., Capt. Nathaniel Basse, John Hobson,
Gent., and Capt. Christopher Lawne agreed
with the Virginia to transport 100 persons to
Virginia and receive a “confirmation of their
old patent.” Their settlement was to be called
“the Isle of Wight’s plantation,” and it is pos-
sible that all the patentees were, as Worseley
certainly was, residents of the Isle of Wight,
in England. Hobson came to Virginia about
this time, but exactly when he arrived there
or how long he remained is not known. In
1637, Capt. John Hobson, “who hath formerly
been in Virginia and is now ready to return,”
was added to the council. He sailed from
England soon after June 4, 1637, upon which
day, at the request of “Captain John Hop-
sonn, one of his Majesty’s Council in Vir-
ginia,” the seamen of the ship in which he
was about to take passage were exempted
from empressment. He was present as a
member of the council Feb. 20, 1637, and on
the 4th of June following, and was included
in the commission of councillors under Gov.
Berkeley, Aug. 9, 1641. On March 16, 1635,
“Captain John Hobson, Esq., one of the Coun-
cil of State,” received a grant of land extend-
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ing from Pagan Point Creek, ““hereafter to be
called Hampstead Point,” to Warruschis-
queake river, “hereafter to be called New
Town Haven,” due him for *“a share of his
adventure.” The grant was dated May 2,
1621, in the time of the Virginia Company, of
which Hobson had been a member. When
Capt. Hobson died is not known.

Willoughby, Thomas, was a nephew of
Sir Percival Willoughby, of Wollaton, who
was from Kent, married his relative, the
heiress of the Willoughbys of Wollaton, and
had several brothers. At least so runs the
family tradition. Thomas was born in 1601,
came to Virginia when he was nine years old,
and lived first, in Elizabeth City county, and
afterwards in Lower Norfolk. After reach-
ing manhood, he was for many years one of
the leading merchants of the colony. There
is to be found in Sainsbury’s “Calendar of
Colonial State Papers” (vol. i.) a certificate,
dated 1627, by Thomas Willoughby, of
Rochester, aged twenty-seven years, in regard
to a ship in which he was about to go to Vir-
ginia. There can hardly be a doubt that this
was the Virginian returning from a visit to
his old home. As soon as he arrived in Vir-
ginia, he was engaged in warfare with the
Indians, for on July 4, 1627, Lieut. Pippet
and Ensign Willoughby were ordered to attack
the Chesapeakes. As “Lieutenant Thomas
Willoughby,” he was appointed a commis-
sioner (justice) for Elizabeth City, on March
26, 1628-29, and again in Feb., 1631-32, and
Sept.,, 1632. On March 11, 1639, ‘“Capt.

Thos. Willoughby, Esq.,” was presiding jus-

tice of Lower Norfolk. He represented the
“Upper Part of Elizabeth City,” in the house
of burgesses at the session of March, 1629-30,
and was again a member for “Waters Creek
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and the Upper Part of Elizabeth City,” in
Feb., 1631-32. In Sept., 1632, he was a bur-
gess, but was absent, at least at the beginning
of the session, being in England about this
time. On Jan. 6, 1639, Willoughby was pres-
ent as a member of the council, and on Aug.
9, 1641, he was again commissioned as a coun-
cillor under Gov. Berkeley, and was present
at the meetings of Feb., 1644-45, March, 1645-
46, and Oct., 1646. In the last named year he
was “high lieutenant” of Norfolk county. He
was included in the commission of the council
issued by Charles II. at Breda in 1650, but
was not among the councillors elected by the
hicuse of burgesses in April, 1652. In Nov.,
1654, the assembly made the following order:
“It is ordered by the present Grand Assembly
in the difference between Capt. Thos. Wil-
loughby and Bartholomew Hodgskins (Hos-
kins) that Hodgskins the then sheriff is noway
liable to make Willoughby any satisfaction,
and the former proceedings against the said
Willoughby were grounded upon very good
reasons, because it appeareth that the said
Willoughby was not sworn nor acted as a
Councillor of this Country before the Levy
was made which he refusing to pay, occa-
sioned all the damage, which in this petition
hc doth pretend to.” Thomas Willoughby
patented large tracts of land in Lower Nor-
folk county which his descendants owned for
several generations. Part of this estate, Wil-
lcughby Point, near Norfolk, known as the
“manor plantation” was until lately the prop-
erty of descendants through female lines.
The name of Capt. Willoughby’s wife is not
known, unless, as seems probable, it appears
under a patent to him in 1654, when Alice,
Thomas and Elizabeth Willoughby are men-
tioned as head rights. In the old records of
Lower Norfolk is the following: “At a Court
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held 16th August, 1658. Upon Peticon of Mr.
Tho. Willoughby a commission of Adm’con
is granted unto him on his father’s estate,
Capt. Tho. Willoughby who deceased in Eng-
land, hee putting in Security according to
law.”

Wormeley, Ralph, was a son of Christo-
pher Wormeley, Esq., and a descendant of
Sir John de Wormeley, of Hadfield, county
York, England (1312), and brother of Chris-
topher Wormely, Esq., acting governor of the
Tortuga Island, 1631-1635, who also settled
in Virginia. He was born about 1620 and
came to Virginia about 1635, and settled in
York county. He was a justice of the county
in 1648, with the rank of captain, and in 1650
was made a member of the council. He died
in 1651. In 1646 he married Agatha Elton-
head, widow of Luke Stubbins, gentleman, of
Northampton county, Virginia. She was the
daughter of Richard Eltonhead, of Eltonhead,
county Lancaster, England, and on the death
of Wormeley she married Sir Henry Chicheley,
a royalist who fled to Virginia in 1649 and
was afterwards lieutenant governor. He was
father of Ralph Wormeley, who became secre-
tary of state of Virginia. He died in 1651.

Littleton, Nathaniel, was the sixth son of
Sir Edward Littleton, of Henly, Shropshire,
and brother of Sir Edward Littleton, lord
keeper, served in the Low Countries, in the
Earl of Southampton’s company, in 1625, and
emigrated in 1635 to Virginia, where he set-
tled at Nadua Creek, Accomac county. In
1640, he was chief magistrate of that county,
and on March 18, 1644, was appointed com-
mander of Accomac, an office which he held
for a number of years. On April 30, 1652,
he was elected to the council, and was a mem-
ber until his death about two years later.
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Prior to March 1, 1652, Capt. Littleton, “Gov-
ernor of Accomache,” had married the widow
of Charles Harmar. She was Ann, daughter
of Henry Southey, Esq., of Rimpton, Somer-
setshire, to whom the company had issued a
patent in reward of his undertaking to trans-
port 100 persons to Virginia. Councillor
Littleton’s death occurred in or before 1654,
aud that of his wife in 1656. He has numer-
ous descendants in Virginia.

Harmer, Ambrose, came to Virginia in
about the year 1625. This much may be
gathered from his petition to the King, asking
to be given legal control over Benoni Buck,
the first idiot who had ever lived in Virginia.
The petition was dated 1637, and in it Mr.
Harmer stated that he had had the tuition of
Benoni and his brother, children of the well
krown Virginia clergyman, Rev. Richard
Buck, for thirteen years past. Just when
Harmer was appointed to the council does not
appear, but he. was present at meetings on
Jan. 6, 1639, and March 5, 1640. He was left
out of the commission of councillors of Aug.
9. 1641, but whatever the cause may have
been, it was not unpopularity with the people,
for he represented James City county in the
house of burgesses at the sessions of Feb,,
164445, Nov., 1645, March, 1645-46, and
Oct., 1646, when his name appears for the last
time in the records, and he was speaker of
that honorable house. The land grants show
a deed, dated April 18, 1642, from “William
Taylor of Chisciacke, gent., to Ambrose Har-
mer, of Virginia, Esq., and Jane now his
wife,” reciting that on Nov. 9, 1638, a grant
of 1200 acres was made to the said William
Taylor, “the land lying on Chickahominy, in
James City County, due him for the trans-
portation of twenty-four persons, and said
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Taylor now conveys the land to Harmer and
wife.” Elizabeth, wife of Taylor, also con-
veys her right of dower in the land. The wife
of William Taylor, or Tayloe, was Elizabeth
daughter of Richard Kingsmill, and it is pos-
sible that Mrs. Jane Harmer was her mother,
as Richard Kingsmill's wife was named Jane.

Yardley, Argall, was a son of Sir George
Yardley, governor and councillor of Virginia.
The younger Yardley’s name is first recorded
among those present on Jan. 6, 1639, and on
July 6, 1640. On Feb. 26, 1644, proceedings
were instituted against “Col. Argall Yardley
of the Council,” for contempt. He was re-
elected a councillor in April, 1652, and ap-
pointed justice for Northampton in 1653, and
once more elected to the council March 31,
1654-55. Colonel Yardley married Sarah,
eldest daughter of John Michael, merchant.
Their marriage contract bears the date of
Jan. 23, 1640. On March 28, 1656, the gen-
eral assembly had ordered the “denization” of
“John Michael, stranger,” then a resident of
Northampton county. A deed is recorded
under date of Dec. 28, 1648, from “Argall
Yardley, elder son and heir of Sir George
Yardley, deceased,” to his son Edmund, also
a deed from Argall Yardley to Henry and
Edmund Yardley, and a deed of gift recorded
Aug., 1674, from John Michael, Sr., to his
daughter Sarah and her husband, Argall
Yardley, and to their children, Argall Yard-
ley, Jr., John, Elizabeth and Frances Yardley.
According to an inventory of the personal
estate of Colonel Argall Yardley, Esq., dated
Nov. 13, 1655, he had 41,269 pounds of tobacco,
and a tobacco house and two servants in Bar-
badoes. He has numerous descendants in Vir-
ginia.

Bennett, Richard, governor of Virginia
(q. v.).

III

Digges, Edward, governor of Virginia (q.
v.).

Mathews, Samuel, governor of Virginia
(q. v.).

Wingate, Roger, was a member of an old
Bedfordshire family and the son of Roger
Wingate, of Barnend, Bedfordshire. In the
year 1637, he was living in London and two
years later was appointed by the King treas-
urer of Virginia and a member of the council.
He came to the colony at once and was pres-
ent in council Jan., 1639-40, and subsequently.
Wingate probably died in the beginning of the
year 1641, as in February of that year, Rich-
ard Morrison was appointed to the council in
his place. This may, however, have been in
the following year as his name is included in
the commission of Aug. 9, 1641.

Pettus, Thomas, first appears in the Vir-
ginia records as included in the commission
to the councillors at the beginming of Berke-
ley’s administration, Aug. 9, 1641. He prob-
ably came to the colony about that time. He
was present at meetings as late as 1651, but in
this year seems to have lost his seat on the
arrival of the parliamentary commissioners.
The house of burgesses, however, elected him
a councillor in 1652 and reélected him a num-
ber of times afterwards. Upon Berkeley’s re-
appointment to the governorship at the time
of the restoration, in 1660, the King again
commissioned Pettus a councillor. Colonel
Pettus made his home at “Littletown” on the
James river, not far below Jamestown. The
date of his death is not known.

Morrison or Moryson, Richard, together
with two of his brothers, settled in Virginia
during the first half of the seventeenth cen-
tury, where they all became men of promi-
nence, Francis Morrison serving as governor
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during Berkeley’s absence in England, 1661
and 1662. They were sons of Sir Richard
Morrison, M. P., of Tooley Park, Leicester-
shire, who had served long in the English
army and was made lieutenant-general of
ordnance. They were also brothers-in-law of
Lucius Cary, Lord Falkland. Our subject,
Maj. Richard Morrison, was appointed com-
mander of the fort at Point Comfort in 1638
and in Feb., 1641, was appointed member of
the council in the place of Roger Wingate, de-
ceased. Maj. Morrison’s death occurred in or
prior to 1656, as in that year Mrs. Winifred
Morrison is mentioned as his widow.

Higginson, Humphrey, born in 1607, sail-
ed from London for Virginia in the ship
“George,” in 1635. On Feb. 6, 1637-38, as
“Humphrey Higginson, Gentleman,” he re-
ceived a grant of 700 acres of land called
“Tuttey’s Neck,” adjoining Har<ns1:XMLFault xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat"><ns1:faultstring xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat">java.lang.OutOfMemoryError: Java heap space</ns1:faultstring></ns1:XMLFault>